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پزشکیانِ 
اصولگرایان

درباره عزت الله ضرغامی که 
به نظر می رسد امیدهايش 

برای رياست جمهوری 
جدی شده است

مصطفی آرانی | قرارمان برای ساعت سه بعدازظهر 
بود ولی ۱۰ دقیقه زودتر هم آمــد. گفت وگویمان 
خیلی زود تبدیل شــد به یک پینگ پنگ ســریع 
درباره پروژه هــای بلندپروازانه ای که حســین 
عباسی نیا به عنوان مدیر شرکت »توسعه و عمران 
فراسازه سرعین« در ایران اجرا کرده و پروژه های 
جاه طلبانــه ای که مجــوز اجرایــش را نگرفته و 

برنامه هایی که در آینده دارد. 
شــرکت او تاکنون پنج پل معلق در کشور ساخته 
است. پل هایی که دســت کم دو مورد آن نمونه ای 
در جهان و خاورمیانه ندارد. نخســتین پل قوسی 
شیشــه ای معلق جهــان و طولانی ترین پل معلق 
خاورمیانه. یکی از پل ها در مشکین شــهر اردبیل 
است، دومی در هیر، ســومی در سرعین و چهارمی 
که اولین پل رستوران ایران است، در دورود لرستان 
در حال ساخت است. پل پنجم، پلی است در پارک 
نهج البلاغه تهران که شرکت برای شهرداری تهران 
ساخته اســت و برعکس چهار پل دیگر مدیریت و 
بهره برداری آن را برعهده ندارد. او که یک بار موفق 
شده نشان کارآفرین برتر را از دولت بگیرد؛ توضیح 
مفصلی در مورد این پروژه ها می دهد و معتقد است 
که اگر دولت از شــرکت او حمایــت کند؛ کارهای 
بزرگ تری هم می تواند انجام دهد. با شوق و ذوقی که 
نشات گرفته از دوست داشتن شغل و البته کشورش 
اســت صحبت می کند و در آن اواخر مصاحبه، کار 
به برخی گله گذاری های جــدی از برخی نهادها هم 
می رسد. مصاحبه با او را بخوانید؛ هرچند که خود او 
بیش از هر چیز دوست داشت صدایش از این تریبون 

به گوش مسئولین برسد. مسئولینی که به گفته او 
گردشگری را در اولویت خود نمی دانند. 

متولدچهسالیهستیدآقایعباسینیا؟
منمتولــداولشــهریورســال۱۳۵۰هســتمواصالتا

مشکینشهراردبیل.
بهعبارتیاحتمالابیشازسیسالکارکردید.چهسالی

پلساختندرایرانراشروعکردید؟
حوالیســال۱۳۸۴براینخســتینباراینایدهازطریق
مهندسگنجعلیبیککهازدوســتانماوساکنونکوور
بودارایهشدولیساختآنپلبهدلایلیتاسال۱۳۹۴به

اتمامنرسید.
سال۱۳۸۴شما۳۴سالهبودید.درآنزمانکجامشغولبودید؟
مندربنیادمســتضعفانمشــغولبهکاربودم.درهیات
مدیرهومدیریتپروژههایساختمانیبنیادمثلآتیسازو

ونکپارکومهستان.
پسســابقهعمرانیداشــتید.مدرکتحصیلیشــما

چیست؟
منکارشناسیارشدمدیریتدارم.

الاندراینشــرکتبخشعمرانیشــماراچهکسی
مدیریتمیکند؟

ماسهشریکهستیم.منمدیرهستم.آقایگنجعلیبیک
سازندههســتندوآقایمهندسحدادطراحپلها.آندو
نفرهممثلمــنازایرانیانترکزبانهســتندولیهردو

اهلتبریز.
اینآقایمهندسحدادهمازدوستانشمابودند؟

نه.باایشاندرمسیردوستشدیم.ماحوالیسال۱۳۸۴
کهتصمیمگرفتیمپلمشکینشهررابسازیم؛یکمسابقه

بینالمللیبرگزارکردیمبرایطراحیاینپل.درآنزمان
تحریمهامثلامــروزجدینبود.ازکشــورهایمختلفی
شــرکتکردندازجملهآلمانوفرانسهوانگلستان.جایزه
همفرشنفیسبود.یکآلمانیآنمسابقهرابردوبعدکه
ماخواســتیمکهبیایدوپروژهرامحاسبهوطراحیکنداز
۲میلیوندلاردســتمزدصحبتکردکهباهزینهساخت
آنحدود۳.۵میلیوندلاردرمیآمد.درهمانزمانآقای
حدادباماتماسگرفت.ایشانازبچههایمهندسیسپاه
درزمانجنگبودهوتجربهپلهایکابلیراداشت.گفت
منمیتوانمبرایشماطراحیکنموواقعاهماینکاررابه

بهترینوجهانجامداد.
پروژهشمامگرچهدشواریهاییداشتکهنیازبهمسابقه

بینالمللیبود؟
مابیندودهنهیککوهوبرفــرازیکدرهپلمعلقایجاد
میکنیم.پلهاییمثلادرارتفــاع۱۰۰متریکهبههیچ

ستونیمتصلنیستوباکابلنگهداریمیشود.
واینپلرابهمقصدیبرایگردشگریتبدیلمیکنید.
دقیقا.البتهخودمنوقتیاینایــدهراازآقایگنجعلیبیک
شنیدمتصورینداشتمکهچطورمردمبرایدیدنیکپلپول
خواهنددادولیبعدازافتتاحروزهاییبودکهمجبورمیشدیم

برایکنترلجمعیتازنیرویانتظامیاستفادهکنیم.
نخستینپروژهشــمادرمشکینشهربودهاست.چطور

اینلوکیشنراپیداکردید؟
باآقایمهندسگنجعلیبیکرفتهبودیمکوهوگردشدر

مشکینشهروایشانهمانجااینایدهرامطرحکرد.
الانهمپسکوهزیادمیروید!
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عملیات مغضوبانِ گاریدو
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جداازاینکهایلانماسک،صاحبشبکهاجتماعیایکس
یاهمانتوییترســابق،بانمایندهایراندرســازمانملل
دیدارکردهیانهبایدپذیرفتکهآقایماسکنقشقابل
توجهیدرپیــروزیدونالدترامپدرانتخاباتریاســت
جمهوریآمریکاایفاکردهوبهنظرمیرســدکهحضورو
اثرگذاریاودردولتبعدیآمریکاهمتداومخواهدداشت
بهخصوصکهآقایماســکقراراستدردولتجدیدبه
عنوانوزیروزارتتازهتاسیس»کارآمدیدولتی«مشغول
بهکارشود.حضورپررنگآقایماسکدرسیاستگذاری
درآمریکایکیازنشانههایاثربخشیمتقابلسیاستو

اقتصاداست.
طیچنددههاخیر،بخشفنآوریاطلاعاتازشبکههای
اجتماعیگرفتهتاپردازشاطلاعاتوهوشمصنوعیبه
بخشهایپیشراناقتصادجهانتبدیلشدهاند.درمیان
دهشــرکتباارزشدرآمریکا،بهجزشرکتآقایوارن
بافتهرنُهشرکتدیگرکموبیشبافنآوریاطلاعاتو
پردازشدادهسروکاردارند.جایتعجبینیستکهقدرت
گرفتنبخشفنآوریاطلاعاتدراقتصادبهتغییرتوازن
قوادرسیاستهمتبدیلشدهاست.اینادعاشایدخیلی
دقیقنباشدامابسیاروسوســهبرانگیزاستکهبگوییمبا
توجهبهنقشآقایماسکدرپیروزیکمپینانتخاباتی
دونالدترامپ،حالابخشفنآوریاطلاعاتبهتاجبخش
یاشاهنشاندرسیاســتآمریکاتبدیلشــدهاست.اما
اینورودحالابدونتعارفبخشفــنآوریاطلاعاتبه
سیاســتپیامدهایقابلتوجهیهمخواهدداشت.فن
آوریاطلاعاتوبهخصــوصهوشمصنوعیبیشازهر
چیزیبهاطلاعاتونمونهنیازدارد.دادههایبیشــتربه
بهبودمدلهایمبتنیبرهوشمصنوعیمنجرخواهند
شد.بهخاطرداشتهباشیدکهمدلهایهوشمصنوعی
بنیاننظریقویبرایپیشبینیندارندوصرفابراساس
مشاهدهبیشــتراســتکهعملکردآنهابهبودمییابد.
دسترسیبدونمحدودیتبهدادههایافرادجهانیایدهآل
برایمدلهایمبتنیبرهوشمصنوعیاســت.اماخب
نگرانیهاییبهخاطردسترســیبیشازحدبهاطلاعات
کاربرانوهمچنینتاثیرگذاریبرکاربرانبااستفادهازاین
اطلاعاتوجوددارد.حضورافرادیمانندایلانماسکبا
پوششدفاعازآزادیبیانمیتواندبهسیاستهاییتبدیل
شودکهایندسترســیبهحدوحصررامیسرکند.حتی
همینحالاهمجیدیونس)معــاوناولآقایترامپ(
اروپارابهطورضمنیتهدیدکردهکــهتلاشاروپاییها
برایمحدودکردنفعالیتشبکهاجتماعیایکس)توییتر
سابق(دراروپاممکناســتبهکاهشحمایتآمریکااز
پیمانآتلانتیکشــمالی)ناتو(بیانجامــد.اتحادیهاروپا
نخســتیننهادسیاســتگذاریمهمبودکهتلاشبرای
قانونگذاریبخشهوشمصنوعــیراآغازکردوحالابه
نظرمیرسدکهبههمینخاطرقراراستتحتفشارقرار
بگیرد.ماریتیهاسخاکه)پژوهشگرهلندیکهپیشترهم
بهعنواننمایندهپارلماناروپاســفرهایحاشیهسازی
بهایرانداشــت(بهتازگیدرکتابیبــاعنوان»کودتای
تکنولوژی«)TheTechCoup(نسبتبهپیامدهای
قدرتگرفتنبخشفنآوریاطلاعاتدرسیاستبرای
دموکراسیوحقوقشهروندیهشداردادهاست.اماخب
راســتشرابخواهیدخیلیبهنظرنمیرسدکهکاریاز

دستکسیساختهباشد.

کودتای تکنولوژی

ستوندوشنبه 
آرش پورابراهیمی

 قيمت 10000 تومان

اوبازیرابلداســت.داریمدرمــوردعزتالله
ضرغامــیحرفمیزنیم.کســیکــهمیداند
درمحیطسیاســتایــرانچطوربــازیکند.
همینتوییتآخــراوراببینیــد.حرفیرازده
کهسالهاســتاصلاحطلبانمیزننــد.اینکه
نهادهایفرهنگیمتعدداستوبودجهزیادیرا
مصرفمیکنند.اوگفتههمهاینهارادرسازمان
تبلیغاتادغامکنیدولیدســتآخریکجمله
گفتهبرایاینکهمرزیبینخودواصلاحطلبان
کشیدهباشد:»دربمساجدراهمبازنگهداریمبه

ویژهدرمسیرهایگردشگریکشور«.
مردقصهمامتولدسال۱۳۳۸استو6۴ساله.دو
سالبزرگترازقالیبافولیپنجسالکوچکتر
ازرئیسجمهورفعلی.درزندگیسیاســیاش
بدنیاوردهاســت.الایکبار.آنهموقتیکهدر
انتخاباتریاستجمهوری۱۴۰۰،صلاحیتش

براینامزدیتاییدنشد.
اصالتادزفولیاستولیبچهتهران.آنهمجنوب
تهران؛نازیآباد.محلهایکهپاتوقاصلاحطلبان
جدیاست:ازسعیدحجاریانتاعباسعبدیو
علیربیعی.درکودکیرفیقبزرگانیدرساختار
سیاسیفعلیایرانبودهاست.حسینمحمدی
کهمغزمتفکرفرهنگیبیترهبراستوحسن
طهرانیمقدمکهپدرموشکیایراناست.همین
دیروز،جوادقراب،ازپیشکسوتاناستقلالگفته
کهاودرجلسهاخیرشباهیاتمدیرهاستقلال
–کهبعدابــهچراییوچگونگــیآنخواهیم
رسید-خاطرهایرانقلکردهازتشویقتیمآبی
پایتختدردربیسال۱۳6۲درورزشگاهآزادی.
ضرغامیگفتههردویماندرپیســتنشسته

بودیمدرآنبازی.
درسخواندهاست.مهندسیعمراندردانشگاه
امیرکبیریاپلیتکنیکســابق.بعداظاهرایک
ارشدمدیریتصنعتیهممیگیردازدانشگاهآزاد
اسلامی.باهمینحالوهوایدانشجوییدرشمار
دانشجویانپیروخطامامیقرارمیگیردکهدر
اشغالسفارتآمریکادرسال۱۳۵۸نقشداشتند
هرچندکهجزوآنگروهجلودارورهبرنیســت
کهعمومااصلاحطلبشــدهاندوحالاازکارشان
پشیمانهســتند.بعدازمدتیکاردرآموزشو
پرورشازسال۱۳6۱واردسپاهمیشودودردو

حوزهکارمیکند. ادامه در صفحه ۰3
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سوجان ؛ پس از   باران
درباره سريال جديد شبکه يک که فعلا 

چنگی به دل نمی زند و يادآور آثار قبلی است 
که در گیلان روايت شده اند صفحه 09

داستان پل ساز های پول سازداستان پل ساز های پول ساز
گفت وگو با حسین عباسی نیا، مديرعامل شرکتی

 که برای اولین بار در کشور پل های معلق را 
به مقصدی گردشگری تبديل کرده است

گفت وگو با حسین عباسی نیا، مديرعامل شرکتی
 که برای اولین بار در کشور پل های معلق را 
به مقصدی گردشگری تبديل کرده است
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آنطورکهمدیرعاملپیشــینشــرکتپالایشوپخش
فرآوردههاینفتیگفته،پالایشگاهآبادنبهجایاینکه
ســوخترابرایزمســتانذخیرهکند،آنرادربورس
فروختهاست.آنهم۴۰۰تا۵۰۰لیتر.عباسکاظمی،
مدیرعاملسابقشــرکتپالایشوپخشفرآوردههای
نفتیروزگذشــتهدربارهعلتکاهــشذخایرانرژیبه
خبرگزاریایلناگفتکهپالایشگاهآبادانبهعنوانتنها
پالایشگاهتمامدولتیکشــور،بهجایارسالسوختبه
نیروگاهها،۴۰۰تا۵۰۰میلیونلیترگازوئیلیراکهباید
برایزمستانذخیرهمیشد،دربورسبهفروشرسانده
است.درسالهایگذشتهوزمانیکهکاظمیمدیریت
شرکتپالایشفرآوردههاینفتیرابرعهدهداشت،روال
اینبودهکهتاشهریورسوختراذخیرهمیکردندتازمانی
کهمصرفخانگیبالاوفشــارگازکممیشودبتواننداز

گازوئیلذخیرهاستفادهوزمســتانراسپریکنند.اما
ظاهراامســالتابســتانایناتفاقنیفتادهوبهجایآن
۱.۳میلیاردلیترگازوئیلدرطــول۴تا۵ماهدربورس
عرضهشــدهوازاینمیزان۴۵۰میلیونلیتربهفروش
رفتهاســت.بهگفتهکاظمیاینکارغیــرقانونینبوده
امامدبرانهودوراندیشــانههمنبودهاست.اوهمچنین
تاکیدکردکهتولیدپالایشگاههاکمنشدهونرمالاست
وبهلحاظتولیدمشکلیوجودندارد.کاظمیهمچنین
دلایلدیگریبرایخاموشیبخشخانگیاعلامکرد.به
گفتهاوتولیدبرق۳نیروگاهمازوتسوزشهرهایبزرگ
مثلاراک،اصفهــانوالبرزمتوقفشــدهتااینچالش
آلودگیهواکمترشــود.اودرادامهمصرفبالادرکشور
رامهمتریندلیلناترازیانرژیدانستوگفت:»وزارت
نفتبهخوبیبهوظایفخودبــرایتولیدوتامینانرژی

وسوختعملمیکند.اماوزارتخانههایمصرفکننده
مثلصمت،راهوشهرســازی،کشاورزیووزارتکشور
قوانینمصرفرابهدرستیرعایتنکردهاند.«بهگفتهاو
بهطورمتوسط۱۲۰میلیونلیتردرروزبنزیندرکشور
بهمصرفمیرسد،یعنی۴درصدبنزینکلدنیادرایران
مصرفمیشود.ایندرحالیاستکهجمعیتیکدرصد
وجیدیپیایران۴دهمدرصددنیااستیعنی۱۰برابر
ثروتمانبنزینمصرفمیکنیم.بهعبارتدیگرهرچه
تولیدمیشود؛مصرفمیشوددرحالیکهاینتولیدات
بایدبرایکشــوردرآمدوصادراتهمداشتهباشیم.او
همچنینتاکیدکردکهدر۲۰سالگذشتهوزارتخانههای
مصرفکنندهبهدرســتیبهوظایــفقانونیخودعمل
نکردهاندونتیجهاینکههمناترازیوهمتورمزیادشدهو

همدرآمدملیکاهشپیداکردهاست.

گازوئیل ها ی ذخیره شده گم شدند؟
مدير عامل پیشین شرکت پالايش می گويد پالايشگاه آبادان به جای نیروگاه؛ گازوئیل را در بورس فروخت

 ایرانی ها  در  ایتالیا 
خوشنام  و  محبوب اند

گفت وگو با پايه گذار انجمن فرهنگی » الفبا« در 
ايتالیا و مترجم رمان » هیچ شبی بی پايان نیست«

ابوالحسنحاتمی،فارغالتحصیلرشتهمعماریازدانشگاهرماستو
حدود۳6سالپیشبهعضویتنظاممعماریاینشهردرآمده.او۹
سالپیشهمانجمنیتأسیسکردباعنوان»معمارانومهندسین

ایرانیدرایتالیا«.حدود۱۵سالپیشهم...صفحه 10  را بخوانید

جتور X70 ؛ مهمان وارداتی جدید  گروه  بهمن
شاسی بلند آفرودی بهمن   با ظاهر مکعبی صفحه 05  را بخوانید
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شــنبه شــب عباس عراقچــی وزيرخارجه 
کشــورمان در تلويزيون حاضر شد تا درمورد 
آخرين تحولات ديپلماسی کشور توضیحاتی 
را اراده دهد. اينجا هشــت محور از گفته های 

عراقچی را بخوانید:
1   ما آماده شروع مذاکرات در روند مسقط 
و همچنین با اروپايی هــا بوديم که به تحولات 
لبنان خورديم و روند متوقف شــد. مذاکرات 
مسقط، مذاکره غیرمســتقیم به واسطه طرف 
عمانی اســت. در نیويورک تــاش کرديم که 
مذاکرات برجــام در چارچوب روندِ مســقط 

احیا شود.
2   اروپايی ها برای شــروع مجدد مذاکرات 
ابراز عاقه کرده انــد و احتمالا ما به زودی اين 
کار را انجام خواهیــم داد. البته روند مذاکراتِ 
مسقط هنوز متوقف است و دولت جديد آمريکا 
بايد تصمیم خودش را بگیــرد. هنوز فرصتی 
محدود برای ديپلماسی و مذاکرات هسته ای 

با غرب وجود دارد.
3    مسیر هسته ای ما در سال آينده حساس 
و پیچیده خواهد بود، اما از هم اکنون برای هر 
سناريو و شرايطی آماده هستیم.  ايران هم برای 
تقابل و هــم همکاری آماده خواهــد بود، اين 
برعهده طرف مقابل اســت که تصمیم بگیرد 

کدام راه انتخاب کند. 
4   صدور قطعنامه  علیه ما با اقدامات متقابل 
ايران همراه خواهد بود؛ ما اقدامات جديدی را 
در برنامه هسته ای خود در پیش خواهیم گرفت 

که مطمئناً آنها آن را دوست نخواهند داشت.
5   هیچ ديــداری بین نماينــده ايران در 
ســازمان ملل متحد و ايان ماســک صورت 
نگرفته اســت. قطعاً اين اتفاق نیفتاده   و اين 
خبرسازی بود که از سوی رسانه های آمريکايی 
انجام شد و می توان اهداف پشت اين موضوع 
را نیز حدس زد. هیچ يک از ســفارتخانه های 
ما اجــازه ندارند که بــدون هماهنگی چنین 
ديدارهايــی را انجــام دهند و آنچــه   در اين 
زمینه منتشــر شد خبرســازی بود . من صبح 
روز جمعه اين خبر را ديــدم و نگاه ما اين بود 
که اين خبرسازی ارزش پاسخگويی ندارد و با 
همکاران خود در نمايندگی ايران در سازمان 
ملل نیز که صحبت کرديم. آن ها معتقد بودند 
که اين خبر ارزش پاسخگويی ندارد، بعد از آن 
با توجه به گسترش انتشار خبر، همکاران ما در 
نیويورک در اين ارتباط موضع گیری کردند که 
به نظر می رســد اين موضع گیری کمی مبهم 
بود و موجب شــد که تصــورات در اين زمینه  
افزايش پیدا کند، امروز نیز مشاهده کرديم که 
اين موضوع بازتاب گســترده ای در رسانه های 
داخل و خارج داشــته و عده ای له يا علیه آن 
اظهارنظر کرده بودنــد. در همین چهارچوب 
من از سخنگوی وزارت خارجه خواستم که اين 

خبر را تکذيب کنند.
6   برجام در مهرماه ســال آينده به انقضا 
می رسد و اگر تا قبل از آن، مذاکرات برای توافق 
جديد انجام نشــود ما با يک شــرايط بحرانی 

مواجه خواهیم بود. طی کمتر از يک سالی که تا 
اين تاريخ باقی مانده اگر توافق جديدی حاصل 
نشود ممکن است کشورهای اروپايی که هنوز 

در برجام هستند دنبال کار اسنپ بک بروند. 
7    آن مقطع که سفرهای منطقه ای انجام 
شد شــرايط خاص و بحرانی در منطقه حاکم 
بود. در اين سفرها تاش کرديم حمايت خود را 
از جبهه مقاومت در لبنان و فلسطین و اقتدار 
خودمان را به نمايش بگذاريم. خوشبختانه الان 
حزب الله به وضعیت قوی میدانی خود برگشته 
است. در آن زمان که سفرهای منطقه ای انجام 
شد، تبلیغات وسیعی علیه حزب الله و مقاومت 
می شــد و ما در اين ســفرها تاکید کرديم که 
حزب الله مقاوم اســت و به فعالیت خود ادامه 
می دهد و اگر راس آن آســیب ديده، بدنه آن 
در حال فعالیت است و خللی در روند فعالیتش 

ايجاد نمی شود.
8   در حال حاضــر در منطقه يک حرکت و 
صدای واحد و يک نگرانی و فهم مشترک نسبت 
به تهديدات رژيم صهیونیســتی شکل گرفته 
اســت و اين در کنترل ماشــین جنگی رژيم 
صهیونیستی موثر است. اين حرکت ديپلماتیک 
منطقــه ای، آمادگی نیروهــای رزمی ما برای 
پاسخ دادن به هرگونه اقدام رژيم صهیونیستی 
و آمادگی دولت برای روبرو شدن با هر شرايطی 
و همچنین آمادگی جريان مقاومت در منطقه  
باعث شــد که ما با يک شرايط کنترل شده ای 

مواجه شويم.

وزیر خارجه: اروپا برای شروع مذاکرات ابراز علاقه کرده

هشدارهای عراقچی از تریبون تلویزیون

    موزیکولوژی

  هیپ هاپولوژيســت به عنــوان اولین 
مصاحبــه خود بــا يک موسســه کنکور 
گفت وگو داشــت. يک دستخط هم برای 
کنکوری های امســال نوشــت و آرزوی 
موفقیت کرد که البته بــا نام واقعی خود 
او )دکتر سروش ولی زاده( و شماره نظام 
پزشــکی اش امضا شــده بود. خب کسی 
انتظارش را نداشــت که کاس زيســت 
شناســی ماز )يک گــروه آموزشــی در 
شهر شــیراز( با يک رپر مصاحبه کند )و 
برعکس( ولی ماجرا از اين قرار اســت که 
سروش پزشک است و معمولا معلم های 
کول و باحــال مــدارس غیرانتفاعی او را 
به عنوان يک فرد کــه گنگ بودن را کنار 
درس خواندن ادامــه داده مثال می زنند.  
از قضا ســروش در اين برنامــه که هفته 
پیش منتشر شد، به مخاطبان خود گفت 
که رپ همیشــه هســت اما فقط يک بار 
در عمرتان قرار اســت کنکور بدهید.  او 
همچنین در اين برنامــه توضیح داد که 
ســال 1390 کنکــور داده و رتبه اش در 
دانشگاه سراسری 3هزار بوده که با آن در 
دانشگاه ساری و رشــته داروسازی قبول 
شــده بود. با اين حال انتخاب او اين بوده 
که در دانشگاه آزاد قم پزشکی بخواند. بعد 
هم گزارشی از کارنامه کنکور و درصدهای 

دروسش داد. 
سروش تعريف کرد که دوران دانشگاه به 
خاطر خرج و مخارج شــهريه برای کمک 
هزينه زندگی شعر می نوشت و بیت می زد 

و می فروخت.
 او از ده ســالگی رپ می کنــد و در اين 
مصاحبــه تعريف کــرد کــه در دوران 
دبیرستان برای دوست خود ترانه نوشته 
اســت. انگار که مدارس عاقه زيادی به 
رپرها پیدا کرده اند. مثا اخیرا يک معلم 
ادبیات هم برای تدريس تشبیه، استعاره و 
بقیه آرايه های ادبی ترانه های اين رپر را با 
موزيک ديگری از صفیر )نام يک رپر ديگر( 
مقايســه کرده بود که دبیرستانی ها طرح 

درس او را بسیار پسنديده بودند. 
   رضا پیشرو قرار اســت که اولین تور 
جهانی خود را برگزار کنــد. او به تازگی 
کنسرت موفقی در لندن برگزار کرده بود 
که ويدئوهای آن بارها بازنشر شد. احتمالا 
اين تجربه موفق ســرمايه گذار را قانع به 
اجرای اين تور بزرگ کرده اســت. اين بار 
قرار است کنسرت های او در ايتالیا، آمريکا، 
لهستان، کانادا، سويیس، امارات، انگلیس، 
اتريش، آلمان، روسیه، ســوئد و هلند پا 
بگیرد. پیشرو در رپفارسی به پادشاه رپ 

شهرت دارد. 
  ايــن هفته چنــد خواننــده معروف 
آهنگ های جديــدی از دنیاهای مختلف 
منتشــر کردند. همايون شجريان آهنگ 
»در دردانه« را منتشــر کرد که خیلی با 
اقبال طرفدارانش هم روبه رو نشــد. شعر 
آن از سمیرا پناهی، آهنگسازی آن با پويا 
سرايی در آواز اصفهان بود. اين يعنی حتی 
خسرو آواز ايران هم که باشید گاهی افت 
داريد. نه اينکه »در دردانه« آهنگ بدی 
باشد اما منتظر نباشید که شما را از روی 

زمین بلند کند. 
  احســان خواجه امیری هم ديروز يک 

ترانــه جديد به نــام »بــارون خیابون ها 
رو می بنــده« منتشــر کرد کــه به جز 
طرفدارانش بــه گوش دايــره بزرگتری 
نرســید و حداقل فعا که در شبکه های 
اجتماعی اقبال زيادی نداشته است. اين 
آهنگ يکــی از ترک های آلبــوم جديد 
اوست که بعد از شش سال از آخرين آلبوم، 
منتشر شده و احتمالا می تواند طرفداران 
پاپ فارسی را مدتی مشــغول و سرگرم 

کند.

  تهران، کارما و استانبول؟
  اخیرا چارتلیست، يک رسانه تخصصی 
رپ مطلبــی آمــاده کرده کــه در آن به 
پرتکرارتريــن نام ها در بیــن ترانه های 
رپفارسی پرداخته بود. آنها نوشته بودند که 
»تهران« بیشترين تکرار را در بین نام های 
موزيک های رپ داشــته. تا امروز فدايی، 
هیپ هاپولوژيست، ويناک، پیشرو و سینا 
ساعی ترانه ای با عنوان »تهران« داشته اند. 
دومین نــام مورد عاقه رپرهــا »کارما« 
است. در رديف های بعدی هم »استانبول« 
»بی حس« »اســترس« »چمــدون« و 

»اختاف« قرار دارد. 

درست را بخوان؛ گنگ بودن را کنارش ادامه بده
مصاحبه یک موسسه کنکور با رپر معروف که از قضا پزشک هم هست

ما و بشار اسد
مهسا مژدهی|تنها در ماه های اخیر سه 

تن از مقامات ارشد ایرانی به سوریه سفر 
کرده اند. آخر هفته گذشته علی لاریجانی 
در دمشق دیداری با بشار اسد داشت و در 
همین شهر محل نزدیک به بازدیدهای او 

مورد حمله اسرائیل قرار گرفت. دیروز هم 
وزیردفاع ایران در سوریه با مقامات ارشد 

سوری؛ از جمله اسد دیدار کرد که این 
دیدار توجه زیادی را به خود معطوف کرد. 

این سفرها در شرایطی انجام شده که 
تنش ها در منطقه افزایش یافته است. 

به نظر می رسد هدف از این دیدارها 
رایزنی درباره تحولات منطقه، روابط 

دوجانبه و هماهنگی مواضع بوده است. 
سفر لاریجانی به عنوان نماینده ویژه 

رهبر ایران اهمیت ویژه ای داشته و 
گمانه زنی هایی درباره پیام مهمی که او به 
اسد منتقل کرده، مطرح شده است. او در 

این سفر پیامی هم از سوی رهبرانقلاب 
برای اسد داشته.

بشار اسد همچنان از متحدان جدی 
ایران محسوب می شود و تهران هم از 

حمایت او دست برنداشته است. این در 
حالیست که فشارهای بین المللی به ویژه 

در یک سال اخیر، بر روی اسد وجود 
داشته تا فاصله خود را با مقامات ایرانی و 

محور مقاومت کاهش دهد.
اکنون که جنگ داخلی سوریه تا حد 
زیادی آرام گرفته و دمشق وارد فاز 

جدیدی شده است، لزوم بازسازی سوریه 
احساس می شود. به نظر می رسد ایران 

تمایل دارد تا در این فاز هم همراه با 
سوری ها باشد. هر چند برخی از فعالان 
اقتصادی معتقدند ایران آنطور که باید 

و شاید آمادگی خود را برای بازسازی 
سوریه نشان نداده و این موضوع می تواند 
باعث نزدیک شدن رقبای منطقه ای ایران 

به دمشق شود. سوریه در سال 2024 
همچنان با مشکلات اقتصادی مواجه 

بوده، اما پیش بینی شده رشد اقتصادی 
این کشور به 1.7 درصد ارتقا پیدا کند. 
در چنین شرایطی خبرهای خوشی از 

روابط اقتصادی تهران و دمشق به گوش 
نمی رسد. در شرایطی که وزیر دفاع اعلام 

کرده ایران همه جانبه پشتیبان سوریه 
است؛ خبرهایی از تعطیلی کارخانه سایپا 

به گوش رسیده که البته به نظر می رسد 
خبر تازه ای نیست و تنها تائید آن به زمان 

فعلی بر می گردد.
 در همین زمینه دبیرکل اتاق مشترک 

بازرگانی ایران و سوریه از غیرفعال بودن 
همه کارخانه های احداثی ایران در سوریه، 

از جمله شرکت سایپا، خبر داده و گفته 
است تنها خودروساز ایرانی مستقر در 

سوریه، تولید ندارد. همچنین ظاهرا 
صادرات ایران به سوریه هم دچار کاهش 
شده و در سال گذشته ارزش تجارت بین 

ایران و سوریه از 350 میلیون دلار به 124 
میلیون دلار کاهش پیدا کرده است. آنچه 

باعث می شود ایران به این کاهش میزان 
تبادلات تجاری با دیده خسران نگاه کند؛ 

روابط سوریه با دیگر کشورهای منطقه 
است. برای مثال ترکیه پارسال دو میلیارد 

و 50 میلیون دلار صادرات به سوریه 
داشته. البته اگر نخواهیم از حق بگذریم، 

باید بار دیگر به حرف های سعید عارف 
دبیرکل اتاق مشترک ایران و سوریه 

برگردیم که گفته است  شرکت های ایرانی 
هنوز در تامین زیرساخت صنایع سوریه، 

صدور خدمات فنی و مهندسی و انجام 
تعمیرات اساسی و تخصصی زیرساخت ها 

فعال هستند. به نظر می رسد سوریه 
و ایران کماکان به اتحاد استراتژیک 

خود مباهات کرده و درصدد تقویت آن 
هستند. اما موانع زیادی برای گسترش 

تجارت بین دو کشور وجود دارد و به نظر 
می رسد بازار سوریه و نیاز این کشور 

برای بازسازی پس از جنگ از سوی تجار 
و سرمایه گذاران ایرانی چندان جدی 

گرفته نمی شود.
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ادامه ازصفحه   اول   کار فرهنگــی 
به طور مشخص در راديوی سپاه و 
موشکی. اين وجه دوم اين روزها در 
حال بولد شدن است. از سوی خود 
ضرغامی. او باهوش است و می داند 
جوانــان اصولگرا چقدر برايشــان 
مسئله موشــکی اهمیت پیدا کرده 
است. در ســپاه يک اتفاق ديگر هم 
برای ضرغامی می افتد. نزديک شدن 
به علی لاريجانی که در آن زمان در 

سطوح ارشد سپاه فعال بود. 
لاريجانی در ابتــدای دهه هفتاد به 
وزارت ارشــاد می رود و ضرغامی را 
هم با خود می برد و بعد از آن وقتی 
به صداوســیما می رود هــم باز هم 
ضرغامی معاون اوســت. در هر دو 
نهاد به عنوان معــاون امور مجلس 
و اســتان ها. او نماينده نشده ولی 
مثل پزشکیان بازی با مجلس را هم 

بلد است.
از ســال 1384 او رئیس ســازمان 
صداوســیما می شــود و اين سمت 
را تا ســال 1394 برعهده دارد و در 

ده سال بعدی رياســت او؛ راستش 
را بخواهید خیلی هــا آرزوی زمانی 
را دارند که با وجــود همه انتقادها، 

ضرغامی رئیس سازمان بود.  
ضرغامی در صداوسیما آماج انتقاد 
دو عده بود. قشر مذهبی می گفتند 
او صداوسیما را خیلی باز گذاشته و 
پای موسیقی را به اين نهاد باز کرده 
اســت و برخی اصولگرايانشان هم 
از وضعیت راديو جــوان و انتقادات 
تند و تیز آن ناراحــت بودند و از آن 
طرف اصاح طلبان می گفتند بخش 
خبری 20:30 که او ساخته در واقع 
يک پايگاه شبانه علیه اصاح طلبان 
اســت و عملکرد اين ســازمان بعد 
از حوادث ســال 1388 را يکســره 
در خدمــت يــک طــرف آن دعوا 
می دانســتند و بنزينی روی آتش. 
ماجرای 88 باعث تحريم ضرغامی 

در اروپا و آمريکا هم شد. 
با اين حال خود او روی گســترش 
شــبکه های تلويزيون به خصوص 
شــبکه های بین المللی و ديجیتال 

شــدن تلويزيون و افزايش کیفیت 
پخــش و پروژه هــای بزرگی مثل 
مختارنامــه و يوســف پیامبر و در 
چشم باد و ســتايش و پايتخت به 
عنــوان کارنامه موفق خــود تاکید 

می کند.  
ضرغامی امروز اما چیزی اســت که 
او در اين ده ســال ساخته است. ده 
سالی که او عضو دو شورای مهم عالی 
در مملکت و به مدت ســه سال هم 
وزير میراث فرهنگی، صنايع دستی 
و گردشگری بوده است. ضرغامی در 
آغاز اين مسیر تاش کرد با طنازی 
در شــبکه های اجتماعی خود را به 
دنیای جوانان و مردم عادی نزديک 
کند و حتــی کانال طنــزی به نام 
»خمیازه« تاسیس کرد. ولی بعد از 
مدتی متوجه شان سیاسی خود شد 
و بیش از هر چیز با صبحانه هايی که 
می خورد در کانون توجه قرار گرفت. 
دفتری داشت در منطقه حفاظتی 
پاســتور و هر از گاهــی يک چهره 
سیاسی يا فرهنگی را دعوت می کرد 
برای يک صبحانه و بعد می نشستند 
به گفت وگو و يک گزيده از آن را روی 
شــبکه های اجتماعی خود منتشر 

 تیتر دو

می کــرد. در اين میــان ضرغامی پزشکیانِ اصولگرایان
همیشه سعی کرد خود را به عنوان 
يک منتقد فیلترينگ البته در درون 
حاکمیت حفظ کند. به اين معنا که 
همیشه بر روی لزوم مديريت فضای 
مجازی مصر بود ولــی کنترل آن با 

فیلترينگ را نقد می کرد. 
تصويری که ضرغامی در اين مسیر 
برای خود ســاخت تصوير يک فرد 
به قــول انگلیســی ها Cool بود. 
فردی که خیلی سخت گیر نیست. 
باحال است. شنونده حرف ديگران 
است. گارد بازی دارد. مثا ضرغامی 
موتورسواری می کرد، چه در تهران 
روی تــرک امیرحســین ثابتی چه 
در پیست سوارکاری گلستان و چه 
در میان هم رزم های ســابقش در 
ســپاه. اين چیزی نبود که در میان 

سیاستمداران ايرانی مرسوم باشد. 
او بــا همین دســت فرمــان رفت 
بــه وزارت میراث فرهنگــی. هر جا 
می رفت دوربین با خودش می برد و 
از چای خوردنش در يک رســتوران 
میان راهــی گرفته تا افتــادن يک 
مسافر در استخری که او از آن بازديد 
کرده بود تا قرار گرفتن در کنار يک 

نوازنده خیابانی و شــنیدن آوازهای 
غیرمجاز از نظر وزارت ارشاد زير پل 
خواجوی اصفهان را فیلم می گرفت و 
در شبکه اجتماعی خودش بارگذاری 
می کرد. به سبک بیل گیتس و البته 
خلــف خــود در میــراث فرهنگی 
يعنی اســفنديار رحیم مشايی روی 
دستشــويی های بین راهی بســیار 
تاکید داشــت و در ماجرای تنش بر 
سر حجاب که بعد از سال 1401 به 
وجود آمد چه سبک اظهارنظرهايش 
و چه سبک مديريتش و حمايتش از 
کسب وکارهای گردشگری به نحوی 
بود که طیف راديکال اصولگرا چند 
باری به سمت برکناری يا استعفای 

او رفت. 
پايان دولت ســید ابراهیم رئیسی با 
ســانحه بالگرد، اگرچه عمر وزارت 
ضرغامی را يک سال قبل از موعد به 
پايان رساند ولی به او امید مجددی 
هم داد. امید اينکه او حالا می تواند 
نقشی بین احمدی نژاد و پزشکیان 
را برای اصولگرايان بازی کند. آدمی 
که حرف هايش را مردم می فهمند و 
در عین حال ســابقه مديريت کان 
در کشــور دارد. آدمی که نه از نظر 

فرهنگی دافعه جلیلــی را دارد و نه 
کارنامه مديريتی – اقتصادی  خود 
و اطرافیانش مثل قالیباف پرحاشیه 
است و آدمی که تاکنون در انتخاباتی 
سوخت نداده مثل رئیسش در ارشاد 
و تلويزيون يعنی علــی لاريجانی. 
شــايد همین هم باعث شــده که 
ضرغامی بعد از تويیــت حمايت از 
طرح رفع فیلتر پزشکیان و تويیتی 
تند برای ادغــام نهادهای فرهنگی 
به ســمت باشگاه اســتقال رفته و 
با پیشکســوتان اين باشگاه جلسه 
گذاشته است. البته شايعه شده که 
حتی او ممکن است به هیات مديره 
باشگاه برسد ولی دست کم تا همین 
جا هم او دقیقا مدلی را رفته که آن 
طرف آذری جهرمی با پرسپولیس 
طی کرده است. ســاختن يک برند 
مردمی صادقانه با بیان عايق رنگی 
ورزشــی. تصوير سیاستمداری که 
طرفدار فوتبال اســت و به دروغ هم 
نمی گويد که فقط تیم ملی برايش 
مهم اســت. اين تصويری است كه 
مردم بیشتر دوســتش دارند. با اين 
دست فرمان، از حالا يک ضرغامی – 

پزشکیان در 140۷ طلبتان!

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

رهبر انقلاب به داود میرباقری تسلیت گفت؛ سیدمهرداد سیدمهدی 
مدير روابط عمومی دفتر رهبر انقاب با انتشار مطلبی در فضای مجازی نوشت: 
در تماس تلفنی که از دفتر رهبر انقاب اســامی با آقــای داوود میرباقری 
کارگردان نامی کشور گرفته شد، تسلیت حضرت آيت الله خامنه ای به مناسبت 
درگذشت همســر گرامی ايشــان، اباغ شــد. جمیله حجی همسر داوود 
میرباقری، کارگردان سینما و تلويزيون بعد از يک دوره بیماری چهارشنبه 1۶ 
آبان درگذشت. میرباقری کارگردانی و فیلمنامه نويسی سريال هايی، چون 
»امام علی« و »مختارنامه« را در کارنامه خود دارد. او در حال حاضر سريال 

»سلمان فارسی« را در دست تولید دارد.
نظرات عباس عبدی در مورد دولت پزشکیان؛ گزيده مصاحبه حدودا 

هشت هزار کلمه ای عباس عبدی با خبرگزاری تسنیم را بخوانید: 
 آقای پزشــکیان که از وفاق صحبت می کند يک تجربــه ای در مجلس و 
سیاست داشته و ديده است که هر جا می خواهیم کاری کنیم يکی کار ديگری 
را مختل کرده است و در کاسه ديگری گذاشــته است، حرف کاماً درستی 
هم هست، حالا به نظر من ايشان می گويد؛ »بدون حل اين مسئله نمی توانیم 
مسائل کشور را حل کنیم.«...حرف درستی هم هست. به تاريخ سه دهه اخیر 
کشور که نگاه کنیم متوجه می شويم مشــکل از همین جا }يعنی دعواهای 
داخلی{ شروع می شود. به هرحال همان طور که گفتم، تعريف دقیق، به نظرم 

کار سیاستمدار نیست اصاً.
 وفاق در ايران در دو جا دچار اختال شــده اســت؛ اولین و مهمترين آن، 
وفاق درون سیستم اســت ، من اين مورد را صرفاً برای دولت آقای پزشکیان 

نمی گويم؛ بلکه در دولت های گذشته هم کاماً بوده است و به طور مشخص 
در دولت آقای روحانی اين مسئله بیشتر ديده می شد....شما به آن دوره که 
نگاه کنید درمی يابید که به شدت علیه يکديگر درون سیستم کار می کردند؛ 
اما هیچ جا اين مسئله را نمی پذيرند. شما ببینید نتانیاهو وزير دفاع خود را 
عزل کرد و ممکن است بعد از آن }عزل{ هر اتفاقی برای دولت آنها رخ دهد و 
حتی دولتشان سقوط کند، اما مسئله اصلی، تجزيه ناپذير بودن حاکمیت است 
که يک کل را تشکیل می دهد، حاکمیت نبايد تجزيه شود...آن دوره }يعنی 
دوره آقای روحانی{ درون سیستم يک نوع عدم وفاق وجود داشت، علت آن 
چیست؟ علتش اين است که به نظر من حاکمیت قانون و انسجام کلی حکومت 
وجود نداشت و در چنین شرايطی هیچ پیشرفتی حاصل نخواهد شد؛ فارغ از 
اينکه دنبال چه چیزی باشــید! اين اولین مشکل فقدان وفاق در ايران است، 

حال چطور می توان اين مشکل را حل کرد؟
 به عقیده من آقای پزشکیان به بخشی از راه حل اين مشکل درست عمل 
می کند و اين بخش مهم ادبیات ايشان است، شــما ببینید سه ماه از شروع 
کارش می گذرد؛ اما کلمــه ای علیه دولت قبل حرف نزده اســت، و يا اينکه 
ادبیاتش علیه کس ديگری نیست و حتی ســعی می کند انتخاب هايش را 
بازتر انجام دهد، سعی می کند اعتماد نهاد های ديگر نظیر نهادهای نظامی، 
قوه قضائیه و مقننه و رهبری را جلب کند، البته اين قضیه بايد متقابل باشد و 

اين طور نیست که بتوان يک طرفه به اهداف رسید.
 به نظر من شعار وفاق نقطه قوت آقای پزشکیان است، اما نقطه قوت جامعه 
ايران نیست، چرا؟ چون هم در ساخت قدرت اين معضل }عدم وفاق{ وجود 

دارد و هم ساخت قدرت با جامعه اين مشکل }ضعف وفاق{ را دارد.
 بنابراين وقتی کسی شعار وفاق را می دهد اين شعار اصاً نقطه قوت جامعه 
محسوب نمی شود، لذا معلوم می شود که ما حتی پیش از سیاست قرار داريم، 
چرا که بايد داخل خودمان را هم حفظ کنیم و نگذاريم دعوا شود و در کاسه 

همديگر نگذاريم.
  به طور مثال شما بعد از انقاب در سیاست های ايجابی، برجام را ـ که به نظر 
من مهمترين اتفاق بعد از انقاب بوده اســت ـ ببینید که به چه روزی افتاد؛ 
برجامی که 20دقیقه ای در مجلس تصويب و با سرعت بالا در شورای نگهبان 
تأيید شد و آن امید و آرزوها را ايجاد کرد؛ اما به چه جای وحشتناکی رسید که 
آدم اصاً نمی دانست چه کارش کند، آدم تعجب می کرد که چطور می شود 
دستاوردی داشته باشی اما نتوانی آن را حفظ کنی و ارتقا دهی، حقیقت اين 
است که اين دستاورد )برجام( به جای اينکه صرف اتحاد و انسجام شود، صرف 

دعوای داخل سیستم شد.
  مسئله فیلترينگ را هم می توان از دو زاويه ديد؛ يکی اينکه رئیس جمهور 
می گويد فیلترينگ غلط است و دستش را می گذارد روی شاسی و می گويد 
که بايد فیلترينگ را برداشت؛ پايش هم می ايستد و }فیلترينگ را{ برمی دارد؛ 
اما زاويه بعدی اين است که همه را به اين نتیجه برساند که اين وضعیت فعلی 
فايده ندارد و جز ضرر و زيان برای مردم چیزی در آن نیســت، لذا ديگران را 
در برابر يک واقعیتی قرار بدهد که امر اجماعی و وفاقی انجام شود، اگر چنین 
اتفاقی بیفتد آن موقع ديگر اين دستاورد را به حساب خودش نمی گذارد بلکه 

به حساب همه می گذارد.

  در مسئله زنان، از نظر من قانونی که اخیراً نوشتند شوخی و وقت تلف کردن 
است، البته منظورم اين قانون است، وگرنه اين موضوع زنان يک قانونی حتماً 
می خواهد، برای اينکه }نويسندگان اين قانون{ همیشه می خواهند جلوی 
جامعه بايســتند و آن را به سمتی که خودشــان می خواهند ببرند که البته 
نمی توانند، اما راه حل اين مسئله گاهی تقابلی و گاهی تفاهمی است، راه حل 
و شروعش ممکن است تقابلی باشد اما ادامه يافتنش امکان پذير نیست، بايد 
تفاهمی باشد، اين دو رويکرد متفاوت همیشه در حل مسائل وجود دارند، و 

من معتقدم در سیاست رويکرد تقابلی جواب نمی دهد.
 رويکرد تقابلی جواب نمی دهد؛ اگر سیستم نمی خواهد مسئله ای را حل کند 
نمی خواهد ديگر، مسئولیتش پای خودش است و قرار نیست ما دعوا کنیم؛ 
بايد برويم کنار. آنجا ديگر مسئولیتش با خود حاکمیت است؛ قرار نیست که با 
حاکمیت هم سنگ و هم راستا شويد، بله، می توانست فشار هم تلقی شود، ولی 
بايد چه کار کرد؟ تقابل؟ نه! قرار نیست که شما هم راستا با حاکمیت شويد، 
اما نیاز به تقابل هم نیست، مگر در 1400 چه اتفاقی افتاد؟ سیستم سیاسی 
ايران به نظر من تصمیم گرفت آقای رئیسی را بیاورد؛ به هردلیلی که روشن هم 
بود، شما يا بايد مردم را با تقابل بسیج کنید که شخص ديگری بیايد يا بگويید 
خودشان تصمیم گرفتند بگذاريم پیش ببرند، نتیجه اش اين شد که سه سال 
بعد مجبور شدند آقای پزشــکیان را تأيید کنند. ببینید، به هرحال سیستم 
تقابلی در ساختار سیاسی داخلی جواب نمی دهد، اما اگر واقعاً نگذارند آقای 
پزشکیان کار کند و عماً وفاق را به نفاق تبديل کنند، پزشکیان چاره ای ندارد 

جز اينکه ول کند کارش را.

  خود من را در همین مدت سه بار دادگاهی کرده اند! تا حالا هم نگفته بودم. 
خب نمی فهمم چرا اينکار را می کننــد؟ البته من خبرهايش را معمولًا نمی 
گويم ولی نمی فهمم چرا اينکارها را می کنند؟ خب اينکارها يعنی چه؟ يعنی 
با اين ادبیات بیشتر مشکل دارند تا ادبیات راديکال. علت اين است که بخشی 

از سیستم هم نانش در راديکالیسم است. 
  من پزشکیان را به 3 دلیل انتخاب کردم که شامل حال بقیه نمی شد. يک: 
پزشکیان از نظر حکومت نامزد اصیل محسوب می شد. يعنی او را صرفاً برای بالا 
رفتن رای و مشارکت نیاورده بودند؛ بلکه آورده بودند که اگر انتخاب هم شد 
شخص درستی انتخاب شده باشد؛ برخاف سال 92. دوم: اين ويژگی وفاقی 
را در آقای پزشکیان ديده بودم و قبول داشتم. سوم: فرض من اين بود که اين 
ايده وفاق در کشور بايد مورد پذيرش قرار گیرد و آقای پزشکیان ظرفیت رای 
داشــت. من 20 خرداد توئیت زدم که پزشکیان رای می آورد؛ اما بعضی فکر 

می کردند دارم جوسازی می کنم. در حالیکه ماجرا اينطور نبود. 
  آقای پزشکیان آدم بسیار زرنگی است و ادبیات و زبان مجلس را به خوبی 
می شناسد، قوه قضائیه نیز رفتار خوبی داشته تا آنجا که من می دانم، البته در 
سطوح پايین تر خود هنوز مشــکات دارند و درک درستی از مسائل ندارند. 
چرا که در مسئله تغییر، ما هنوز تغییر رويکرد جدی در مسائل امنیتی کشور 
نداريم و اين يک نقطه ضعف است. شايد چون سیستم سیاسی ايران احتیاط 
می کند که در بخش امنیت گشايش هايی را به وجود بیاورد و شايد تداوم وزير 

اطاعات از همین منظر بود. اما اين تغییر دير يا زود بايد رخ دهد.
سوال از عراقچی اعلام وصول شد؛ علی خضريان عضو کمیسیون 

امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس )طیف پايداری( گفت: بنده به همراه 
تعدادی از نمايندگان اين سوال را از وزير خارجه مطرح کرديم که چرا وزارت 
خارجه در قبال موضع خصمانه اخیر اتحاديه اروپا در قبال جزاير ســه گانه 
ايرانی خلیج فارس واکنش موثر و قاطعی نداشته اســت. اين موضوع برای 

بررسی به هیات رئیسه مجلس تقديم شد. )تسنیم(
ديروز »زونگ پی وو« سفیر چین در ايران با علی اکبر ولايتی، مشاور رهبر 
در امور بین الملل ديــدار کرد.  »ولايتی« در اين ديدار با اشــاره به برگزاری 
انتخابات اخیر در آمريکا تاکید کرد: روی کار آمدن ترامپ تاثیری بر سیاست 
خارجی جمهوری اسامی ايران و به ويژه روابط با چین نخواهد داشت.  سفیر 
چین در ايران نیز ضمن ابراز خرسندی از اين ماقات گفت: گسترش و تحکیم 
روابط با ايران برای چین اهمیت بالايی دارد و ما نبايد اجازه دهیم  اتفاقاتی که 

در اطراف ما رخ می دهند بر روابط چین و ايران تاثیر بگذارد. )ايسنا(
امام جمعه مشهد دوباره در مورد بی حجابی صحبت کرد؛ سید احمد 
علم الهدی، نماينده ولی فقیه در خراسان رضوی در چهارمین نشست مجمع 
نخبگان خراسان رضوی که در دفتر نماينده ولی فقیه برگزار شد گفت: موضوع 
حجاب نیز يک مسئله اخاقی و فرهنگی است که بايد در جای خود بر مبنای 
اســتدلالات اعتقادی و فعالیت های فرهنگی بیان شود، اما بی حجابی منشأ 
بسیاری از بی بندوباری هاست که بايد با آن ايستادگی کردو بی حجابی از نظر 
مقام معظم رهبری يک جرم سیاســی و دينی است. در همین راستا با برای 
مقابله با اين مُنکر اقدامات لازم مانند تصويب  قانون عفاف و حجاب صورت 

بگیرد. )تسنیم(

جزئیاتی درباره بازدید گروسی از برخی مراکز هسته ای 

چرا لاریجانی به بیروت و دمشق رفت؟

سخنگوی کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس از حضور رئیس سازمان انرژی 
اتمی در جلسه روز يکشــنبه اين کمیسیون 
خبر داد و گفت: آقای اسامی با اشاره  به سفر 
آقای گروسی به تهران بیان داشت که بازديد 
ايشان از برخی تاسیســات و مراکز هسته ای 

طبق پروتکل های داخلی ايران بوده است.
ابراهیم رضايی در توضیح جلسه روز يکشنبه 
کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلــس گفت:  آقای اســامی ضمــن ارائه 
گزارشــی از آخرين وضعیت پیشــرفت های 
هسته ای و ســفر مدير کل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی، اين نکته را بیان داشت که برنامه 
هسته ای صلح آمیز هســته ای مطابق قانون 
اقدام راهبردی برای لغو تحريم ها در جريان 
است. همچنین تاکید داشت مسیر جمهوری 
اسامی ايران تعامل است لذا اگر تعامل کنند 
ما هم در چارچوب های خود تعامل می کنیم و 
اگر تقابل کنند ما نیز تقابل می کنیم، اگر هم 
قطعنامه جديدی علیه ايران صادر شود حتما 

اقدامات فوری صورت می گیرد.
رضايی ادامه داد: اسامی با اشاره  به سفر آقای 
گروسی به تهران بیان داشت که بازديد ايشان 
از برخی تاسیســات و برخی مراکز هسته ای 
طبق پروتکل های داخلی ايران بوده اســت و 
اينکه ما در اجرای قانون اقدام راهبردی برای 
لغو تحريم ها قدرتمندانه حرکت کرده و تعللی 
نداريم. اين موضوع را هم آقای اسامی مطرح 
کرد که امروز ســازمان انرژی اتمی تبديل به 
يک سازمان صنعتی شده است.  او با اشاره به 
نظرات اعضای کمیسیون درباره سفر گروسی 
گفت: اکثريــت اعضا از اينکه اجــازه بازديد 
از مراکز هســته ای کشــور به آقای گروسی 
داده شــده، انتقاد کردند لذا با تاکید بر لزوم 
ايجاد بازدارندگی مطرح کردند که بايد همه 
امتیازهای فراتر از پادمان متوقف شود. برخی 
هم معتقد بودند که دکترين هسته ای کشور 
بايد تغییر کند. سخنگوی کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان اينکه 
در ادامه اين جلسه لايحه حمايت از ايرانیان 

خارج از کشــور بحث و بررســی شد، گفت: 
بررسی اين لايحه طبق گزارشی نمايندگانی از 
وزارت امور خارجه و دادگستری سپاه، بسیج و 

بخش های ديگر انجام شد.
وی توضیح داد:  گزارشی در ارتباط با ايرانیان 
خارج از کشور در جلسه امروز کمیسیون ارائه 
شد که براساس آن بالغ بر 4 میلیون نفر مهاجر 
ايرانی داريــم که از اين تعــداد قريب به يک 
میلیون و 90۵ هزار نفر يعنی 4۷ درصد در 12 
کشور آمريکايی، يک میلیون و 184 هزار نفر 
يعنی معادل 29 درصد در 30 کشور اروپايی، 
۵۵۷ هزار نفر در 33 کشور عربی و آفريقايی 
معادل 14 درصد و 389 هزار نفر يعنی حدود 
10 درصد در 30 کشــور آسیايی و اقیانوسی 
حضور دارند. از اين تعــداد حدود 9۶ درصد 
جمعیت مهاجران ايرانی را شاغان با مهارت 

متوسط و بالا تشکیل می دهند.
رضايی افزود: براســاس اين گزارش 2۵ هزار 
نفر پزشک، ۵۶ هزار نفر مهندس، 8000 نفر 

محقق ايرانی در خارج از کشور حضور دارند.

علی جنتی،  وزير ارشــاد دولــت روحانی در 
گفتگويی با خبرآناين به بررســی سفر علی  
لاريجانی پرداخته اســت.اينجا بخشی از اين 

گفتگو را بخوانید: 
   لاريجانی قاعدتــاً در زمینه حمايت ايران 
از نبیه بری، جريان امل و حزب الله مذاکراتی 
داشته و به نظر می رسد   سفر او به لبنان بسیار 

مثبت و ضروری بوده است.
     لاريجانی مورد اعتماد مقام رهبری است 
و ايشان با در نظر  گرفتن شرايط فعلی، فردی 
را که واجد شــرايط برای ايــن مذاکرات  که 
طبیعتاً يک مذاکرات پیچیده ای بوده اســت، 

انتخاب کردند.
   بــه نظر می رســد آقای لاريجانــی که با 
پیام  رهبری به آنجــا رفته و ماقات هايی که 
خب در سوريه با بشار اســد داشته، طبیعتاً 

هماهنگی هايــی صورت گرفتــه و همچنین 
ماقات هايی که در لبنان با نخســت وزير اين 
کشور يعنی میقاتی و هم با نبیه بری، رئیس 
مجلس لبنان داشته، از اهمیت ويژه برخوردار 

است.
   ايران و حزب الله به دنبال آتش بس هستند. 
تا جايی که حزب الله اعام کرده اگر آتش بس 
در حد قطعنامه 1۷01 که سالیان قبل در مورد 
جنوب لبنان تصويب شده باشد، اين جريان 
آماده اســت که به نوعی آتش بس در جنوب 
لبنان برقرار شــود اما طبیعتا خواســته های 

اسرائیل بیش از اين موارد است.
   اســرائیل عاقه مند اســت کــه تا جنوب 
رودخانه لیتانی پیشروی کند و در آنجا مستقر 
شود و احیاناً بعد آن قسمت را به صورت نواری 
بین اســرائیل و لبنان در اختیــار ارتش لبنان 

قرار بگیرد. البته اسرائیل به دنبال خلع ساح 
حزب الله است که طبیعتا به هیچ وجه اين امر 
تحقق پیدا نمی کنــد و در حقیقت هیچکس 
راضی نمی شود که چنین امری تحقق پیدا کند.

   آقای لاريجانی مشاور مقام معظم رهبری 
اســت و ماموريتــی داشــته  . از آنجايی که 
لاريجانی مورد اعتماد مقام رهبری اســت و 
ايشــان با در نظر  گرفتن شرايط فعلی، فردی 
را که واجد شــرايط برای ايــن مذاکرات که 
طبیعتاً يک مذاکرات پیچیده ای است، انتخاب 
کردند. همچنین شخصیت آقای لاريجانی به 
گونه ای بــوده که چنیــن ماموريتی از طرف 
مقام معظم رهبری به او داده شــده است اما 
اينکه رد صاحیت شــده، جزو سیاست ها  و 
تصمیماتی بوده که شــورای نگهبان گرفته و 

بحث ديگری است.

    خبر

    دیپلماسی

آریانا برازنده

 گالری   

     
آتش در پارک فناوری ارومیه که خوشبختانه دیروز مهار شد

    
نمایی از مسابقات لیگ بسکتبال 

کشور

     
روحیه طلبکاری در تیم ملی فوتبال ایران؛برخی بازیکنان این نسل از تیم ملی عادت های خاصی 

دارند و ظاهرا بعد از یک اشتباه تحت هیچ شرایطی مقصر نیستند. همشهری نوشت: عادت خاصی 
بین برخی بازیکنان این نسل از تیم ملی وجود دارد که واقعا عجیب است. اسمش را شاید بشود 

»روحیه طلبکاری« گذاشت. اینها اصلا عقبگرد ندارند و تحت هیچ شرایطی مقصر نیستند. مثلا 
شجاع خلیل زاده که با اخراج ناشیانه اش در نیمه دوم بازی با کره شمالی کار را برای ملی پوشان سخت 

کرد، بعد از بازی یک تصویر بدون شرح از پرش بلند و سرزنی اش در این بازی منتشر کرده تا مثلا 
نشان بدهد کارش خیلی درست است. انصافا اگر ما جای او بودیم، شاید بعد از اشتباه به این بزرگی تا 

یک هفته دست به گوشی نمی زدیم، اما این نسل واقعا فرق دارند.

     
عکسی که به تازگی از هانیه توسلی 

44 ساله منتشر شده  که از قرار 
ممنوعیت تصویرش برداشته شده 

است

علی ربیعی دستیار اجتماعی رئیس جمهور پس از حضور   در تجمع اعتراضی بازنشستگان نفت نوشت: موضوع حفظ و بهبود سطح 
معیشتی کارگران، بازنشستگان، افراد دارای معلولیت از مهم ترین اولویت هاست که نیازمند پذیرش واقعیت و نه پنهان کردن آن، 

برنامه ریزی هدفمند معطوف به نتیجه با همکاری ذینفعان برای سامان دادن شرایط است. من نیز به سهم خود پیگیر خواهم بود.

نگین باقری  
هفتصبح

همین هفتــه اروپا به چنــد محموله از بار 
پسته ما دســت رد زد و به آنها انگ آلوده 
بودن را وارد کرد. مشکل اين بود که اتحاديه 
اروپا قبــا تذکر داده بود کــه اگر کیفیت 
پســته ايران بهتر نشود چنین تصمیمی را 
عملی خواهد کرد اما شهادت رئیس جمهور 
ســابق و انتخابات رئیس جمهــور جديد 
باعث شد که همه پسته ايرانی را فراموش 
کننــد. در واکنش به اين اتفــاق، برخی از 
رسانه های خارجی به اشتباه تیتر زدند که 
پسته ايران تحريم شده اما لابی ها از تهران 
نشان می داد که مشکل چیز ديگری است. 
ايران برای حل اين بحران يک نماينده به 
بروکسل فرستاد و ديروز هم يک کارخانه 
جديد افتتاح کرد تا نشان دهد می خواهد 
نمودارهای صادرات پسته را از خطر سقوط 

نجات دهد. 
همین روزهای اخیر بــود که خبری مبنی 
بر لغو صادرات پسته ايرانی به اتحاديه اروپا 
منتشر شد. انجمن پسته اعام کرد   اتحاديه 
اروپا می گويد پســته های ما آلوده به قارچ 
آفاتوکسین اســت و به همین دلیل ديگر 
از ما خريد نخواهد داشــت. از ظاهر ماجرا 
اينطور پیداســت که اتحاديه اروپا حدود 
يک سال پیش هشدارهايی را درباره امکان 
ممنوعیت ورود پسته ايران داده بود  اما به 
دلیل سهل انگاری ها اقدامات لازم برای رفع 
آلودگی ها و بهبود کیفیت پســته تولیدی 
صورت نگرفت. يک منبع موثــق در اتاق 
بازرگانی ايران اين اطاعات را به هفت صبح 
می دهد. ايــن صادرکننده گفــت که اين 
تذکر حدود هفت الی هشــت ماه پیش به 
آنها داده شــد اما به دلیل شهادت آيت الله 
رئیسی و انتخابات و مشغول شدن افراد به 
کارهای اداری انتصابات از دستورکار وزارت 
کشاورزی خارج می شود. به خاطر همین 

هم اتحاديه اروپا ديگــر چندين محموله 
از ايــران را قبول نمی کنــد و 1۶ محموله 
از 22۶ محموله ای که ايران صادر کرده را 
پس فرستاده اســت. اتهام ها درباره وجود 
سم آفاتوکسین را ايران رد نمی کند ولی 
می گويد همه ايــن 1۶ محموله هم مال ما 
نبوده و چند مورد آن به يک کشور همسايه 

تعلق داشته است. 

   نتیجه هفته دیگر مشخص می شود
در واکنش به اين اتفــاق، نماينده ايران در 
بروکســل با اتحاديه وارد يک مذاکره يک 
ساعته شد تا قول دهد کیفیت پسته ايرانی 
ارتقا يابد. بعد از دفاعیه ايران، قرار شد که 
اتحاديه نظر خود را اعام کند و اين نتیجه 
هفته آينده به دســت ايران خواهد رسید. 
منفی بودن نتیجه آن دادگاه باعث می شود 
که شــرکت ها ديگر نتوانند به صادرات به 

اتحاديه اروپا ادامه دهند. 
احتمــالا بــه خاطــر همین هم بــود که 
ديروز نخســتین کارخانه آلودگی زدايی و 
فرآوری خشکبار برمبنای فناوری پاسما 
کشــور با حضور »محمد اسامی« معاون 
رئیس جمهــور و رئیس ســازمان انرژی 
اتمی ايران، »غامرضا نوری قزلجه« وزير 
جهاد کشــاورزی افتتاح شد. عجیب آنکه 
نوری قزلجه در اين برنامه به کل منکر اين 
ماجرای مهم شد و گفت   اختاف صرفا بر سر 
يکسری مسائل فنی بوده است. حرفی که 
نشــان می داد آقای وزير يا واقف به مشکل 
نیست يا اينکه در بهترين حالت نگران فشار 

خبری  روی کشاورزان است.

   شوک افت قیمت پسته  
مرکز آمار هر ماه يک گزارش از تورم نقطه 
به نقطه محصولات خوراکی ارائه می دهد. 
گزارش های شش ماه اخیر درباره پسته به 
ما می گويد که اين آجیل در خرداد ماه تورم 
منفی يک دهم درصدی داشته. سپس اين 

تورم در تیر ماه به يک و نیم درصد رسیده 
که يعنی قیمت پسته يک و نیم درصد باز 
هم در ايــن ماه کاهش يافته. ســپس اين 
افت قیمت در شهريور به منفی 3/۵درصد 
رسیده اســت. چه کســی باور می  کرد که 
پســته از آن جايگاه بالای همیشگی قرار 
است به تورم منفی برسد و ماه به ماه قیمت 
آن کاهش يابد؟ کشــاورزها می گويند اين 
نحســی از زمان ورود خودروسازها شروع 
شــده. يعنی از زمانی کــه واردات قطعات 
خودرو مشــروط به صادرات پســته شد. 
قدرت صادرکننده های پسته کجا و قدرت 
واردکننده های قطعات خــودرو کجا؟ به 
خاطر همین نابرابری در دسترسی ها، اين 
مــدت اتفاق های عجیبی افتــاد که تغییر 
آن از عهده فعالان بازار پســته خارج بود. 
مثا )اينطور که انجمن پســته می گويد( 
واردکننده های قطعه تعرفه گمرکی پسته 
را افزايش دادند تا با ارز حاصل از آن بتوانند  

قطعه وارد کنند.
 اين ماجــرا اگرچه به نفع فعــالان قطعه 
خودرو بــود امــا تهديــدی شــد برای 
کشــاورزان پســته. از طرف ديگر قیمت 
پسته صادراتی کاهش قیمت داشته و اين 
انگیــزه صادرکننده ها را برای فرســتادن 
پسته های شان کور کرده است. طبق گفته 
رئیس کمیســیون توســعه صادرات اتاق 
بازرگانی کرمان پسته قبل از عید به قیمت 
۷200 دلار در چین فروش می رفت، وقتی 
شــرکت های خودرويی وارد بازار شدند، 
پسته را به قیمت نسبتاً روز در ايران خريده 
و در چین ۵ درصد زير قیمت يعنی با ۶800 
يا ۶900 دلار فروختند که هیچ صادرکننده 

ديگری نتوانست در اين بازار رقابت کند.
 حالا چرا فعالان بازار خودرو آن را با قیمت 
کمتر عرضه می کنند؟ چون با ارزی که از 
صادرات پسته به دست می آورند، می توانند 
خودرو و قطعات خودرو وارد کنند که برای 

آنها سود بسیار زيادی دارد. 

شهادت رئیس جمهور سابق و انتخاب رئیس جمهور جدید باعث شد که 
ایران قول خود برای طلای سبز را فراموش کند

ندارد ایرانی خبر  پستههای  زینب علیپور، مریم نشیبا و کسیاز 
مهرداد نیویورک

کاربران فضای مجازی 
در گوگل، اینستاگرام، 

ویکی پدیا، تلگرام، توییتر، 
یوتیوب و ایتا به دنبال چه 

موضوعاتی بودند؟
  گوگل – 24 ساعت منتهی به 

ساعت ۸ و نیم شب روز 27 آبان: 
خانم زینب علیپور، عبارتی بود که 

بیشترین میزان جست وجو را در 
گوگل داشته است. همکار ما بود در 
روزنامه جام جم. خبرنگار فرهنگی 
و به طور مشخص حوزه سینما و بر 

اثر بیماری درگذشت. به همکارانمان 
در روزنامه جام جم و البته خانواده او 

تسلیت می گوییم. بعد از آن علامه 
جعفری. روز 25 آبان سالروز وفات او 

بود و در بیست و ششمین سالمرگ او، 
مخاطبان هم چنان به دنبال جزییاتی 

از زندگی او هستند. سوم هم محمد 
عفیف. مسئول روابط عمومی و 

ارتباطات رسانه ای حزب الله بود که 
دیروز در بمباران منطقه راس النبع در 

بیروت به شهادت رسید.
 پس از این سه، ترندهای دیگر گوگل 

عبارت بودند از: ادواردو کاماوینگا، 
محمد جواد ظریف، مسعود امامی 
یگانه، حسین رونقی، سوسنگرد، 
محمد شریعتمداری، صندوق رفاه 

دانشجویی، بازی آلمان مقابل بوسنی 
و هرزگوین، ابلاغیه، سید مجتبی 

خامنه ای، تعطیلی مدارس، قسمت 
31 تانک خورها، شهید غیوراصلی، 

مهدی لیموچی، حمله خرس در جاده 
چالوس، گربه پالاس کرمان، حقوق 

بازنشستگان تامین اجتماعی، بازی 
ایران و قرقیزستان، مرز مهران، داوود 

میرباقری و آیت الله میرباقری.

  اینستاگرام – 2۶ آبان: صفحات 
قصه صوتی کودکانه مریم نشیبا 

پیج 5، علی سورنا، شاهین لو، پوریا 
پورسرخ، کامیلا کابیو، جنیفر لوپز، 

مهدی بیزیکسر، شاهین صمدپور، زن 
شاهرخ استخری مورد توجه بودند و 
آهنگ های »از آسمون داره میاد یه 

دسته حوری«، »ریمیکس همه گفتن 
نه ولی من کردم«، »ریمیکس نمیدونم 

عقدس یا چی«، »ریمیکس دلبرت 
خنده کنه با دگران« و »ریمیکس بیام 

منو ببین حال هوام غمه«. 

  ویکی پدیا – 2۶ آبان: ده مقاله 
پربازدید عبارتند از مهرداد 

نیویورک، مایک تایسون، کیانوش 
سنجری، سید محمدمهدی 

میرباقری، ایلان ماسک، مهرداد 
آسمانی، جیک پاول، نوتام و سریال 

دختر امپراتور. یک مقاله هم با 
محتوای جنسی بوده است. 

  تلگرام – 2۶ آبان: هفت پست 
پربازدید عبارتند از شناسایی بیش 

از 24000 بیمار hiv در ایران، رتبه 
چهارم ایران در شهرهای آلوده جهان، 

تصویر ایران زیر توده ای از آلودگی از 
زاویه دید توچال، مازوت سوزی در 
نیروگاه قزوین، اطلاع رسانی پلیس 

فتا درباره شماره تلفنی که اگر پول از 
حسابتان برداشت شد می توانید به آن 

مراجعه کنید، تعطیلی برخی مدارس 
خوزستان به دلیل آلودگی و تکذیب 

دیدار نماینده ایران در نیویورک با 
ایلان ماسک توسط سخنگوی وزارت 

خارجه.

  توییتر – 2۶ آبان: کاربری عکسی 
گذاشته از خودش در کودکی که 

ظاهرا قهر کرده بوده و پدر و مادرش 
تصمیم گرفتند از او عکس بگیرند و 

حالا به یک نوستالژی شیرین تبدیل 
و به پربازدیدترین پست توییتری روز 
بدل شده است. پس از آن تجربه یک 
کاربر از اسنپ که با دیگر کاربران به 
اشتراک گذاشته است و ادامه بحث 

در مورد کیانوش سنجری، دو توییت 
دیگری بودند که بیشترین میزان 

بازدید را داشتند. 

   یوتیوب – 2۶ آبان: باز هم 
بیشترین میزان بازدید از موزیک 

ویدئوی روز و برونو مارس بوده که ۸ 
میلیون و 145 هزار بازدید در یک روز 

داشته است. 

  ایتا – 24 ساعت منتهی به شامگاه 
27 آبان: هشتگ های پراستفاده 
عبارتند از فاطمیه، ایام فاطمیه، 

ارسالی مخاطب، حضرت زهرا و وعده 
صادق. 

رند
ت
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 امام على عليه السلام  
الَتَّوَكُلُّ عَلَى الّل  نَجاةً مِن كُلِّ سوءٍ وَ حِرزٌ مِن كُلِّ عَدُوٍّ

توكل بر خداوند، مايه نجات از هر بدی و محفوظ بودن از هر دشمنی است.

 واگویه های انتظار
از روزِ خوشی، نديدنش را بلديم

با واهمه سر رسیدنش را بلديم
نقاش نبوده ايم، اما همگی / از درد، فقط كشیدنش را بلديم

 دستور زبان عشق
شوريده تر از سیل بهارم چه توان کرد؟

در هیچ زمین نیست قرارم چه توان کرد؟
امیرحسین پناهندهشیرازه نگیرد به خود، اوراقِ حواسم / برهم زده ی زلف نگارم چه توان کرد... بحارالأنوار)ط-بیروت( ج75، ص79، ح56صائب

  سايتنگار

اعتراضبهحضورجنیفردررياض،انتقادازداريوش،توقفنامیراو...
   حاشیه های حمله خرس به خودروی پارک شده در جاده چالوس: مرتضی 
سحرخيز، رئيس اداره حفاظت محيط زیست چالوس: این خرس با دیدن تعدادی از 
اهالی و چندین قلاده سگ در گذرگاه چالوس دچار اضطراب و شوکه شده بود. اگرچه 
برابر گزارش ها این حيوان حمایت شــده به یک خودروی سواری هم حمله ور شده و 
پس از رفتن به روی سقف خودروی پارک شــده خسارتی به آن وارد کرد اما با خلوت 
شدن محيط از این مکان گذر کرده و به طبيعت بازگشت. با توجه به آغاز فصل سرما 
و احتمال حضور حيات وحش در سطح شــهر و مزارع، شهروندان در صورت مشاهده 

حيوانات وحشی با شماره ۱۵۴۰ تماس بگيرند.
اشکان اشعریون، کارشناس خرس های سياه و قهوه ای: مشاهده خرس های قهوه ای در 
این فصل از سال دو دليل عمده دارد: تغيير اقليم و نزدیک شدن انسان به زیستگاه ها. 
متابوليسم خرس ها در یک چرخه طبيعی با شروع فصل سرما افزایش می یابد و آنها 
برای بدست آوردن چربی برای فصل زمستان نياز به منابع غذایی زیادی دارند. حتی 
خرس های ماده در حالت خواب و بيدار بچه های خود را نارس به دنيا می آورند و شير 
می دهند )اصطلاح خواب زمســتانی برای وضعيت خرس ها دقيق نيست(. در ابتدای 
پایيز امسال، درست در شروع فصل پرخوری خرس ها، با کاهش دمای ناگهانی روبه رو 
شدیم و این باعث کمبود غذا در ارتفاعات شد. خرس ها همه چيز خوارند ولی بيشتر 
گياهخوار هستند و ســرمای ناگهانی، غذای خرس ها را از بين می برد. از سوی دیگر 
حضور انسان در زیستگاه  خرس ها زیاد و همراه با تخریب شده است. در نتيجه این دو 

عامل مشاهده خرس در نزدیکی زیستگاه های انسانی زیاد شده است.
اگرچه خرس های ایران نسبت به خرس های آمریکا، چندان تهاجمی نيستند و در اکثر 
مواقع فرار می کنند با این حال ما نکات کليدی را رعایت نمی کنيم. در حاشيه روستاها 
علاوه بر زباله های روســتایی، مازاد ميوه باغات هم دور ریخته می شود. ميوه هایی که 
ارزش فروش ندارد معمولا در باغات رها می شود و این نه تنها خرس که سایر حيوانات 
را نيز به روستا می کشاند. بر اســاس قوانين حاکم بر محيط زیست، »کمترین ميزان 
مصرف انرژی برای بيشــترین مقدار غذا« حيوانات از این غــذای آماده پای درختان 
نمی گذرند. در کرواسی اگرچه غذارسانی به حيات وحش از نظر علم اکولوژی اشتباه 
اســت، اما برای مدیریت حيات وحش، ميوه هایی که دیگر ارزش فروش ندارند را ۱۰ 
کيلومتر بيرون روســتاها پخش می کنند تا تعارض با حيات وحش انسان به حداقل 

ممکن برسد.
   حرف های جالب صادق زيبا کلام درباره پزشکیان و کلینیک بی حجابی:  
آقای رئيس جمهور پزشــکيان به مردم نشان دهيد که فراموشــکار نيستيد و آنها را 
فراموش نکرده اید. نشــان دهيد پانزدهم تير امســال و صحبت هایتــان را فراموش 
نکرده اید. فراموش نکنيد، جامعــه با انتهای اميد خود و تحت چه شــرایطی و با چه 
تردیدهایی پای صندوق هــای رای آمد. اگر این آرای حداقلــی را هم فراموش کنيم 
دیگر پایگاه مردمی نخواهيم داشت. پس همين قدر که رئيس جمهوری نشان دهد که 
خواسته های رای دهندگان را نادیده نمی گيرد و هر کاری که از دستش بربياید انجام 
خواهد داد، کفایت می کند. به طور نمونه این روزهــا موضوع فيلترینگ، موضوع روز 
است.بسيار موضوع ناراحت کننده ای است. اغلب مقامات ریز و درشت بدون فيلتر به 
همه سایت ها و شبکه های اجتماعی و کانال ها دسترسی دارند اما مردم عادی فاقد این 
دسترسی هستند. چگونه است که آن مطالب و محتواها برای مقامات خوب است و برای 
مردم بد؟ آقای رئيس جمهوری مشخصا درباره گشت ارشاد و فيلترینگ وعده دادند 
که این بساط را جمع می کنند اما می بينيم که این دو وعده ساده و قابل اجرا هنوز به 
سرانجام نرسيده است. مسئله دیگر سکوت رئيس جمهوری در برابر توهين به زنان و 

دختران این کشور است.
جایی آمده مغازه دونبشی تحت عنوان کلينيک ترک بدحجابی راه انداخته است. این 
وهن زنان و دختران ماست. آقای پزشکيان باید در این زمينه موضع گيری شفاف داشته 
باشد و اعلام کند، ذره ای از بودجه و اموال دولتی برای این کار نباید خرج شود و دولت 
نيز اجازه نخواهد داد که با زنان کشور ما به صورت مجرم یا بيمار رفتار شود که بخواهند 

آنها را برای ترک به کلينيک و کمپ ببرند.
   معاون پرستاری وزارت بهداشت در واکنش به ضرب وشتم پرستاران در بيمارستان 
ولی عصر)عج( کازرون گفت: باید تدابير جدی تری بــرای مقابله با این اقدامات اتخاذ 

شود که وزارت بهداشت پيگير جدی این موضوع است.
   احمد نجاتیان در مراسم بزرگداشــت مرحوم مسعود داوودی )پزشک 
مقتول در ياسوج( که روز شــنبه، ۲6 آبان در سازمان نظام پزشکی برگزار 
شد، اظهار کرد: هنگامی که یک پزشک چيره دســت و یک فرد توانمند از اعضای 
کادر درمان، جان خود را از دست می دهد ضربه ای بزرگ به نظام سلامت کشور وارد 

می شود.
 وی با بيان اینکه خشــونت فيزیکی و کلامی عليه کادر درمان در حال افزایش است، 
گفت: بررسی ها بيانگر این است که ۷۰ درصد پرستاران، خشونت کلامی و فيزیکی را 
در هر سال تجربه می کنند.  رئيس کل سازمان نظام پرستاری با بيان اینکه بيمارستان ها 
می بایســت نقطه امن کادر درمان باشــند، تصریح کرد: ســازمان نظام پرستاری از 
دادستانی کشور، نيروی انتظامی و وزارت بهداشت درخواست کرده است که نيروی 
انتظامی در بيمارستان ها مستقر شود؛ چرا که حضور نيروی انتظامی در بيمارستان ها 

به کاهش خشونت کمک می کند.
   پاسخ های  استاد شــیخ حســین انصاريان را به پرسش های مطرح از 
سوی جوانان می خوانید:  سایت عرفان نوشت: از جمله مسائلی که در طول تاریخ، 
گریبانگير بشر بوده و او را به ورطه گمراهی کشــانده و موجبات بدبختی او را فراهم 
آورده است، مسئله شراب خواری اســت. از این رو، یکی از اهداف پيامبران و رسولان 

مبارزه با شراب خواری بود.
 همان طور که در حدیثی از امام صادق)ع( آمده است که خداوند متعال هرگاه پيامبری 
را به سمت قومش می فرستاد، در مسير تکميل دین، حرمت شراب را یکی از دستورات 
اصلی آن دین قرار می داد. این روند در دین اسلام هم، همانند بقيه ادیان الهی جریان 
داشت و مسلمانان در ابتدای ظهور اســلام، و پيش از اعلام حرمت شراب، به این کار 
آلوده بودند، تا این که پيامبر اســلام)ص( به آرامی و به تدریج حکم حرمت شراب را 
به مردم ابلاغ فرمود، ولی از آن جایی که برخی از مــردم پيش از این اعلام، به جهل و 
نادانی مبتلا بوده و به انجام اعمال زشت و ناپســند عادت کرده بودند، در دین اسلام، 
به جهت رعایت آسانی و ارفاق به مرور زمان حکم حرمت شراب توسط پيامبر اکرم)ص( 
به آنان ابلاغ شد.  به هر حال، اگر مواردی در ادیان گذشته حرام بوده و در دین اسلام 
حلال اعلام شد و یا احياناً کاری در شــریعت گذشته حلال بود، و در دین اسلام حرام 
شمرده شد، باید از دستورات دین اســلام که کامل ترین دین است، پيروی کرده و به 

آن پایبند بود.
   مسعود ده نمکی در اينستاگرامش نوشت: اخراجی های چهار اسپين آفی از 
اخراجی هاست که مثل قسمت های قبلی حول یکی از شخصيت ها روایت می شود. با 
ترکيبی از بازیگران قدیمی و جدید. در این قسمت که در زمان معاصر روایت می شود 
مجيد سوزوکی که شــهيد شــده و آقای فضلی »امير دودو«به علت مهاجرت مثل 
اخراجی های سه حضور ندارد و درمورد بازیگران دیگر هم برخلاف خبر سازی ها طبق 

فيلمنامه همگی اعلام حضور کرده اند  و فقط زمان هماهنگی برنامه ها مهم است .
   حسن علی اکبری تهیه کننده فیلم سینمايی »نامیرا« گفت: من با چهل و 
پنج سال تجربه به دنبال اجرایی کردن یکی از فرامين حضرت آقا بوده ام. ایشان نظر 
مثبتی بر رمان »ناميرا« نوشته صادق کرميار داشتند و استاد داود ميرباقری با اقتباس از 
این کتاب، فيلمنامه ای را به نگارش درآورد. این فيلم سال گذشته به کارگردانی شهریار 

بحرانی کليد خورد و پس از آنکه فرآیند فيلمبرداری به نيمه رسيد، مدیران دستور به 
توقف این کار دادند و اکنون یک سال است که این پروژه با تعطيلی مواجه شده است.

علی اکبری ادامه داد: ما به هر مدیری که مراجعه می کنيم از تصميم گيری در خصوص 
این فيلم امتناع کرده و فردی دیگر را مسئول می داند. تلاش های ما در این مدت برای 
پروژه ای که یکی از دغدغه های رهبری اســت بی نتيجه باقی مانده است. در کارنامه 
من آثاری همچون »مریم مقدس«، »مردان آنجلس«، »نردبان آسمان« و...  به چشم 
می خورد و تاکنون ۴۲ اثر سينمایی و تلویزیونی را به سرانجام رسانده ام و هنگامی که 
با من چنين برخوردی صورت می گيرد، دیگر تکليف هنرمندان جوان کشور مشخص 

است.
وی به خبرنگار ســينما صبا توضيــح داد: در توليــد »ناميرا« به غير از من اســامی 
چهره هایی نظير شــهریار بحرانی و داود ميرباقری به چشــم می خــورد و نمی توان 
ترکيبی قوی تر از این تيم را برای توليد اثــری در خصوص واقعه کربلا درنظر گرفت. 
یک سال است که مشغول دوندگی برای از سر گيری پروژه »ناميرا« هستم و کار برای 

سيد الشهدا)ع( را باعث افتخار خود می دانم. 
این تهيه کننده در پایان گفت: ما در پروژه »ناميرا« یک بدهی ســنگين به عوامل و 
هنرمندان این فيلم داریم و تعدادی از چک ها برگشت خورده است و من در آخر آبان 

ماه به عشق حضرت امام حسين)ع( راهی زندان اوین خواهم شد.
   انتقاد علی لطیفی از مديران استقلال : وقتی قرارداد یک ساله با بازیکن خوبی 
مثل محمد محبی بسته می شــود نتيجه اش همين است. او به استقلال آمد و در یک 
فصل ۱۲ گل زد و در پایان فصل با پرداخت مبلغی جزئی خودش را ترانســفر کرد و 
به روسيه رفت. چنين شرایطی نباید برای استقلال رقم بخورد. مشکلات مدیریتی و 
نبودن دقت در بحث قراردادها منجر به چنين وضعيتی می شــود. یک بازیکن مثل 
محبی یا قائدی باید حداقل قرارداد ۴ تا ۵ ساله با باشــگاه استقلال ببندند و اگر هم 
قرار بر انتقال این بازیکنان به باشگاه های داخلی و خارجی باشد باز هم باید در نهایت 
به استقلال برگردند. مثل قرارداد قایدی با شباب الاهلی امارات. چون زمانی می رسد 
که مثل امروز استقلال از نداشتن مهاجم با مشــکل مواجه می شود و به همين خاطر 
باید بتواند خودش را در شــرایطی قرار بدهد که لااقل از بازیکنان این چنينی نهایت 

استفاده را ببرد.
   فرهیختگان در يادداشتی به حضور جنیفر لوپز و هیات همراه در شوی 
رياض اعتراض کرد. این روزنامه در یادداشتی تحت عنوان »چند می گيری برقصی؟« 
نوشت: چهارشنبه بيست وسوم آبان ماه حوالی ساعت ۱۰ شب کاميلا کابایو، سوپراستار 
کوبایی روی سن سالن پرزرق وبرق »هزار و یکمين فصل الی ساب« در ریاض می رود 
و آهنگ مشــهورش یعنی »هاوانا« را می خواند. کابایو برای آنکه دل برگزارکنندگان 
رویداد را شــاد کند، هر بار به جای واژه هاوانا می گوید سعودیا. هر بار که کابایو کلمه 

سعودیا را تکرار می کند جمعيت هزار نفری سالن منفجر می شود.
دوربين روی چهره خندان ترکی بن عبدالمحســن آل شيخ، رئيس »اداره سرگرمی 
عمومی عربســتان« می رود که با عينــک دودی روی صندلی ردیف اول نشســته. 
عبدالمحسن از زمان گرفتن حکم ریاست اداره ســرگرمی عمومی تاکنون اقدامات 
متعددی انجام داده و این اقدامات گالری تلفن همراه مرد هميشــه عينک دودی به 
چشم عربستان را پر کرده است. از یونس شاهمرادی، قاری جوان ایرانی گرفته تا جنيفر 

لوپز و کریستيانو رونالدو.
در این شب الی صعب همراه با مدل ها روی فرش قرمز آمدند. در همان ابتدای مراسم 
خبرنگاران شوکه شدند، به خصوص خبرنگاران عربستانی. این شوکه شدن اول به خاطر 
تعداد بازیگران، مدل هــا و خوانندگانی بود که در این برنامه حاضر شــدند و بعد هم 
به خاطر پوشش ها. مخاطبانی که هفته مد ریاض را در ذهن داشتند، فکر می کردند قرار 
است رویدادی با همان حال و هوا برگزار شود. نگاه پشت رویداد مد ریاض این بود که 
ترکيبی بين هنر مدرن و پوشش عربی- اسلامی ایجاد و از صنایع و هنر بادیه نشينی 
در آن استفاده شود و مشــهورترین چهره ای که در این رویداد حضور داشت حليمه 
عدن مسلمان بود اما آنچه از ۸ تا حوالی ۱۲ شــب به نمایش گذاشته شد، هر چيزی 
داشت به جز فرهنگ عربی. پوشش ها و لباس های طراحی شده و حتی دکور و طراحی 
صحنه هيچ ربطی به کشور محل برگزاری نداشت. تنها نکته عربی حاضر در این جشن، 
خواندن نانسی عجرم در این مراسم بود که صدای او هم در ميان خوانندگان اروپایی و 
آمریکایی گم شد. سعودی ها در این مراسم حدود ۳۰۰ لباس را معرفی و تمام مدل های 
مشهور نشریات فرانسوی، انگليسی و آمریکایی را دور هم جمع کردند. صف طولانی 
سوپراستار های زن در رویداد الی ساب به قدری طولانی بود که عملًا بازیگرانی چون 
مونيکا بلوچی تنها فرصت راه رفتن روی فرش قرمز را پيدا کردند و اثری از آ ن ها روی 

سن مراسم نبود.
   به نقل از فرهیختگان، جواد خیابانی در يک برنامه تلويزيونی اظهارات 
تندی را درباره امیر قلعه نويی و تیم ملی انجام داد. او گفت که مردم، تيم ملی 
را دوست ندارند چون تيمِ نفاق است! یک سری سوگلی های کادرفنی هستند و بازی 
می کنند آن ها که عالی اند جایی در تيم ندارند. و اینکه با احترام به ســردار و طارمی، 

تيم ملی باید جوان شود. 
۱. تيم ملی و امير قلعه نویی را باید نقد کرد. هم سيکل جوان گرایی کادرفنی ایرادات 
متعددی دارد و هم فوتبــال تيم. مثل رفتــار، انتخاب ها و تصميمــات قلعه نویی و 
همکارانش. موضع امروز خيابانی هم اگرچه تکراری است و با همان الگوی تاثيرگذاری 
با بغض و گریه بازتوليد شده، اما بيش از قبل باید نگران کننده باشد. چرا؟ چون غرق 
در ساده سازی مفاهيم و با یک نگاه دم دستی به فوتبال مطرح شده و این، به نفع تيم 

ملی و رسانه ملی نيست.
۲. خيابانی گفته، مردم تيم ملی را دوست ندارند. اما به این ادعا تنها در شرایطی می توان 
اعتبار داد که او نماینده و وکيل مردم باشد که نيست. و الا یک اظهار نظر شخصی است 
که باز هم بيان آن در صداوسيما نمی تواند درست باشد. همين ۹ ماه پيش که تيم ملی 
از سد ژاپن گذشت، هم قلعه نویی بود. هم سردار و هم طارمی و بيرو. اما برد ژاپن مردم 
را شاد کرد. به اندازه برد مراکش و ولز در جام جهانی. مهم تر از همه به عنوان یک مفهوم 
ملی توانست در یک برهه مهم سرمایه اجتماعی توليد کند. پس اینکه مردم تيم ملی را 
دوست ندارند، مشروعيت ندارد و محصول همان دیدگاهی است از فوتبال می خواهد 

فيلم هندی بسازد و همه چيز احساسی و شاعرانه کند.
   بخشی از گزارش انتقادی مشرق نیوز علیه داريوش :  این بار حجازی فر یک 
مرد فرومایه و هيز، گریزان از ميزان و ایمان، و از همه بدتر، بی غيرت و ترسو را در نقش 

داریوش ترسيم می کند.
گویی این بازیگر هر آنچه در نقش های برتر خود آفریده بود را با داریوش ویران می کند. 
»داریوش« راوی ماجرای مردی است که از یک طرف چشــم به طلا و دختری تنها 
دوخته است و از طرفی بين مطالبه دخترش توسط دو مرد هرز و پست، آویخته! شبهِ 
قهرمان این سریال، دو جا تبدیل به ضدِ قهرمان می شود؛ یک بار ابتدای سریال که با 
وحيد در مخالفت با موانســت با دخترش دعوا می کند؛ ميزانسن طراحی شده در این 

بخش از سریال، غلبه پسر جوان و خلافکار سریال در مقابل پدر پاکباخته است.
جایی که پســرک مواد فروش، پدرِ دوســت دخترش را مانند زباله از خانه اش بيرون 
می اندازد، تحقير جایگاه و پایگاه پدری است. در ادامه، این رویکرد تخریبی با گدایی 
امنيت از سوی پدر به دوست پسرِ دخترش تکميل می شــود. یک بار هم در واپسين 
قسمت های سریال، خواستگاری دختر توسط بهرام از داریوش با مشت و سيلی انجام 
می شود! و این جا هم داریوش، با خوردن دو سيلی درمقابل چشم طمع پيرمرد بدقيافه، 

قافيه را می بازد و جواب مثبت می دهد.

مردمی بودن یعنی چه؟
دربارهچالشهایسیاسیاصولگرايان،قتلهایپرفکت،خشونت،بیروتو...

می دانم  که مردمی بودن شــرط کافی  1
نيست اما می خواهم بگویم مردمی بودن روسای 
جمهور می تواند در دراز مــدت به نقطه قوت 
حاکميت بدل شود. روندی که حجت الاسلام 
رئيســی در پيش گرفتــه بود حالا با شــدت 
بيشتری و این بار به عنوان مهم ترین شاخصه 
دولت پزشکيان، پی گرفته شده است. این روند 
حل المسائل کشور نيســت اما می تواند ضرب 
بســياری از مشــکلات و معضلات و مسائل را 
تحت کنترل در بياورد و کاهش دهد. پزشکيان 
پرتره ای را به اصلاح طلبان هدیه داده اســت 
که در دولت خاتمــی و در دولت روحانی از آن 
محروم بودند... یک تکنوکرات مردمی با افکار 
اصلاح طلبانه. مطمئنا اصولگرایان خودشان را 
برای چنين پدیده ای آماده نساخته بودند. و این 
مهم ترین چالش اصولگرایان در انتخابات بعدی 
خواهد بود. مصطفــی آرانی در گزارش صفحه 

اول خود به این چالش پرداخته است.
 

خبرنگار حوادث ما سوژه های صفحه اش  2
را خيلی سر فرصت پرزنت می کند. داستان را با 
تمام پيچ و خم هایش برای ما تعریف می کند و 
گاه از دست اشتباهات قاتل و یا بدشانسی هایش 

حرص می خورد. آنقــدر در حوزه خبری خود 
غرق شده که به یک کارشناس قتل های پرفکت 
بدل شده است. او حالا یک ليست بلندبالا دارد 
از عواملی کــه به هرحال موجــب گيرافتادن 

قاتل ها می شوند. 

اگر یک بار به بيروت رفته باشيد و نسيم  3
مدیترانه ای  این شهر سخاوتمند به چهره تان 
خورده باشد تصاویر بمباران های وحشيانه این 
شهر و ســاختمان ها و زندگی هایی که منهدم 
می شوند روانتان را بر هم می ریزد. بيروت زیبا.

من طبيعتا مخالف سانســور و یا نظارت  4
صدا و ســيما بــر پلتفرم ها هســتم. طبيعتا 
نمی شود یک رقيب بر بقيه رقبا نظارت داشته 
باشد اما این حجم از خشــونت و عصبيت در 
سریال های این پلتفرم ها به خصوص فيلمنت 
کمی از حد منطق و حتی  فراتر از واقعيت های 
پيرامون است. حالا لازم نيست که سينماگران 
عزیــز این قدر خودشــان را مقيد بــه بازتاب 
خشــونت پيرامونی ما بکنند و ایــن قدر کارد 
و دشنه و بطری شکسته و ســرهای خونين و 
بدن های لت و پار به ما نشان دهند. کودکان و 

نوجوانان هم جزو تماشاگران شما هستند اما 
حتی برای بزرگسالان هم کمی زیاده روی به 

خرج  می دهيد. 

نيکبخت واحدی در ورزش سه یک تيم  5
منتخب از تاریخ تيم استقلال معرفی کرده که 
نقایصش بيش از اندازه است. این جا به عنوان 
یک پرسپوليســی تيم منتخب اســتقلال را 

خدمتتان معرفی می کنم:
ناصر حجازی )طبيعتــا عابــدزاده را در تيم 

منتخب پرسپوليس قرار می دهيم(
آندرانيک اسکندریان،  اکبر کارگرجم، مهدی 

پاشازاده،  جواد زرینچه 
بهتاش فریبــا، علی جباری،  اميــر قلعه نویی 
)تعداد بازی هــای پرویز قليــچ خانی و جلال 

طالبی در  تاج خيلی کم بوده است(
حسن روشن،  غلامحسين مظلومی و عبدالعلی 

چنگيز
ذخيره ها هم:  مهدی رحمتی،  عليرضا نيکبخت،  
نصرالله عبداللهی،  اميرحسين صادقی، حسن 
نظری، کارو حق وردیان، شاهرخ بيانی، مجتبی 
جباری، فرهاد مجيدی،  رضــا عنایتی،  بيوک 

جدیکار.

قهرمان تابســتان هایم هاکلبری فين بود. 
دوســت داشــتم پابرهنه کنار رودخانه ای 
که می سی سی پی نبود بدوم و ماجراجویی 
کنم و گازی به ســيبی که با شــلوارم پاک 
کرده بودم بزنم. از دســتبند چوبين و غاز 
ســواری نيلز و کلاه جوليــا پندلتون و خر 
شدن پينوکيو خوشم می آمد و عاشق وقتی 
بودم که بابالنگ دراز برای جودی چند سکه 
طلا فرســتاد و دختر با کوهی از جعبه های 
رنگارنگ از طرف اقــوام خيالی  به خوابگاه 
برگشــت و از جوراب های ابریشــمی اش 
رونمایی کــرد. به نظرم هيــچ خوراکی ای 
به اندازه تکه گوشــت هایی که تام و جری 
گاز می زدند و نان هایــی که هایدی قاچاق 

می کرد خوشمزه نبود. 

کارتون ها برای بچه ها پنجره ای به ســوی 
جهان هستند. اما پنجره ما آنقدرها که باید 
به سوی شادی های دنيا باز نمی شد. منظره 
پشت پنجره ما خيلی وقت ها جهانی کهنه 
و رنگ و رو رفتــه و غم انگيز بــود. منظره 
بچه های تک افتاده گرســنه ای که زمين را 
زیر پا می گذاشتند و در به در دنبال مادر و 

خوشبختی می گشتند.
ما بچه های انتظار بودیم. سوباســا توپ را 
شــوت می کرد و توپ، زمين فوتبال را مثل 
سياره ای بی نام دور می زد و یک هفته طول 
می کشيد تا نتيجه گل شدن یا نشدنش به 
گوش مان برسد. دســت زیر چانه می زدیم 
و منتظر می ماندیم تا برنامه کودک شــروع 
شود. منتظر می ماندیم تا عقربه ها بچرخند 

و مجری بهمان خوش آمد بگوید. ما منتظر 
می ماندیم چون راه دیگری نداشتيم. برنامه 
کودک هميشــگی نبود، بــه زودی تمام 
می شــد و جایش را به چيزهایی می داد که 

مال ما نبود.
هنوز هم همان بچه هــای انتظاریم. خوب 
که نگاهمان کنيد آن دســت های زیر چانه 
زده را می بينيد؛ که نشسته ایم پشت پنجره 
و از زاویــه ای جهان را تماشــا می كنيم که 
هنوز هم رنگ و رو رفته و ملال آور اســت. 
ما هنوز هــم منتظریم تا نوبت مان شــود. 
نه فقط نوبت برنامه مان، بلکه نوبت شــاد و 
آســوده زندگی کردنمان. مدت هاست که 
مثل آن بچه های تک افتاده گرســنه دنبال 

خوشبختی می گردیم.

  ستون فقرات                 آنالی اکبری

گازیبهگوشتتامونانهايدیبزن

    ۲۷آبان مــاه ۱۳۴۳. عکس یک صفحه 
تصویــر محمدرضا و فــرح با شــاه و ملکه 
بلژیک هســتند که قرار اســت با هم بروند 
اصفهان و شــيراز و بعد هم نوشهر و رامسر. 
ســرخک در روســتاهای اطراف کرمانشاه 
۱۷  کودک را کشته اســت. خبرنگار کيهان 
گزارشــی کار کرده از تهران در ســاعت ده 
صبح و به این نتيجه رســيده کــه  خانم ها و 
بيکاره هــا و شهرســتانی ها و محصليــن؛ 
مشــتریان خيابان های تهــران در ده صبح 
هستند. گزارش بسيار خواندنی هم کار شده 
از وفور معرکه گيرهــا در خيابان های تهران. 
گزارش های ميدانی روزنامه های  آن روزگار 
واقعا جذاب بودند. به خصوص به لحاظ عکس. 
گزارش دیگری کار شــده از علاقه مردهای 
زاهدان به داشتن سبيل های بلند و پرپشت. 
سبيل هایی بين ده تا سی سانتی متر که گاه 
به ۴۵ سانتی متر هم می رسند! صفدر زمانی 
و موسی ریگی از شهروندان زاهدانی هستند 

که درباره علاقه مردم این شهر به 
سبيل توضيح داده اند. گزارشی کار 
شده از مشهدی رضا که در خيابان 
رزم آرا )خيابــان ری فعلی( پایين 
یک درخت کهنســال و با استفاده 
از حفره داخل بدنه درخت بســاط 
پنچرگيری خــود را راه انداخته و 
بالای درخت می خوابد و استراحت 
می كند ! محمدزمــان خانخودی 
یک جوان شــاهرودی اســت که 
به جــرم قتل یک ســاعت فروش 
محاکمه شده. او ادعا کرده مقتول 
با همسر او رابطه نامشروع داشته 
و وقتی یک روز بــه خانه می رود 
او را در جا بخــاری خانه خود پيدا 
می کند و می کشد اما همسر مقتول 
می گویــد که قاتل شــوهر او را به 
بهانه ای به باغ کشــانده و آنجا او را 
با ضربات بيل کشته است. بشنوید 
از بخت ســياه قربانعلی زارع اهل 
قریه ای در حوالی فومن. سال قبل 
برادر او توسط سگ هار گزیده شده 
و فوت کرده بود. درست در سالگرد 

برادر،  این بــار نوبت قربانعلــی زارع بود که 
مورد حمله ســگ هار قرار بگيرد و مردم او 
را به تهران منتقل کردند اما در نهایت بر اثر 
بيماری هاری درگذشت. یک خبر هم آمده 
که روادید بين چهار کشــور ایران و هلند و 

بلژیک  و لوکزامبورک لغو شده است . 
   ۲۸ آبان ۱۳۴۳. از روزنامه کسالت بار اول 
هفته؛ این مطلب را برایتان انتخاب کرده ایم 
از صفحه حوادث:  مجتبی الياسی جوان سی 
ساله ای بوده که پنجشنبه شب می رود به یک 

کافه در خيابان شاه آباد )نزدیک به بهارستان( 
آنجا مست می كند و ســراغ یکی از دختران 
کافه به نــام ناهيد کرمانشــاهی را می گيرد. 
ناهيــد بــه او بی توجهی می کنــد. مجتبی 
عصبانی ساعت یازده شب می رود بيرون سوار 
تاکسی های خطی به سمت شميران می شود. 
آنجا یک شــوخی بين دو تا راننده بر سر یک 
مجتبای دیگر موجب می شــود تــا مجتبی 
فکر کند دوتا راننده در حال دســت انداختن 
او هســتند. بيرون می رود و با دشنه یکی از 
راننده ها به اســم احمد شکوهی را 
زخمی می کند و آن یکی که نامش 
اسماعيل عاصم پور بوده را با ضربات 
دشنه می کشد. دادگاه فعلا از ناهيد 
کرمانشاهی تحقيقات را شروع کرده 
اســت و احتمالا حکم اعدام برای 
مجتبی صادر خواهد شد. دست آخر 
می چرخی و می بينی که هميشــه 
پای یک زن در ميان اســت.  پنج 
تا جوان هــم که در جــاده مکانير 
مردم را لخت می کردند دســتگير 
شده اند. جاده مکانير جایی نزدیک 
سعادت آباد فعلی و ميدان کاج بوده 
است. اســم پنج تا جوان هم بهمن 
گرمرودی، کریم محمدی و....بوده 
اســت. تلفات ســرخک به ۷۱ نفر 
رسيده اســت. تهران هم به شدت 
دچار خشکسالی است و هواشناسی 
گفته که شاید فردا در تهران باران 
ببارد و به شــش ماه خشکســالی 
پایتخت پایان بدهــد. هوای تهران 
بين ۵ تا هجده درجــه پيش بينی 

شده است. 

روزنامهخوانیدرشصتسالپیش-94)اينپاورقیروزهایزوجمنتشرمیشود(آرشخوشخو

ناهید...ناهید...عشقتومراکشت
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قیمت بازار نیسان ترا اولین مونتاژی 
پرشیا خودرو تعیین شد

شرکت پرشــیا خودرو با بازوی دیگر خود یعنی مانیان خودرو اقدام به مونتاژ یک 
خودروی شاسی مستقل و دو دیفرانسیل به نام نیســان ترا کرده است. حال سری 
اول نسخه های مونتاژی نیسان ترا به ثبت نام کنندگانش تحویل داده شده است و 
بلافاصله نیز شاهد قیمت گذاری این خودرو در بازار بودیم. این خودرو با قیمت نهایی 
کارخانه ای 3 میلیارد و ۲۵۰ میلیون به مشــتریان تحویل داده شد و هم اکنون نیز 
در آگهی های فروش و نمایشگاه ها، قیمت بازار نیسان ترا را حدود ۴ میلیارد تومان 

اعلام می کنند.
نیسان ترا مونتاژی مانیان خودرو مجهز به پیشرانه ۲ لیتری ۴ سیلندر میتسوبیشی با 
کد ۴K31TD است که از تکنولوژی توربوشارژ و تزریق مستقیم سوخت به محفظه 
احتراق بهره می برد. این موتور می تواند حداکثر توان ۲۲8 اسب بخاری و حداکثر 

گشتاور 36۰ نیوتن متری را به گیربکس 8 سرعته اتوماتیک AT تحویل دهد.
به گزارش اسب بخار، در کاتالوگ رسمی نیسان ترا ذکر شده که نسخه تحویلی این 
خودرو قرار است به امکانات و آپشن هایی نظیر ترمز پارک برقی، اتوهلد، سانروف، 
چراغ های جلو و عقب LED، فرمان کمکی برقی، مولتی مدیا 1۰ اینچی، تنظیم برقی 
صندلی راننده 8 حالته، صندلی ایزوفیکس، اتو اســتارت استاپ، کامپیوتر سفری، 
کنترل پایداری الکترونیکی، سیستم ضد واژگونی، سیستم ترمز کمکی، شیب سنج، 
کروز کنترل، سنسور پارک عقب و سیستم پایش فشار تایرها )TPMS( مجهز باشد.

ســجاد کجوری |  چندی پیش در گزارشــی اشاره 
کردیم که به تازگی تصاویری منتشر شده   که حاکی از 
ورود ۴ مدل خودروی جدید به گمرک کشــور توسط 
گروه خودروسازی بهمن است. با بررسی تصاویر  به این 
نتیجه می رسیم که مدل های مذکور جتور ۲T، جتور 
7۰Xپرو، جتور X7۰ پلاس جدید )یا سوئیست S۰7( و 
جتور X9۰ )یا سوئیست S۰9( هستند. در همین راستا 

در ادامه به معرفی جتور T۲ می پردازیم. 
جتور T۲ یک خودروی آفرودر است که در بازار امارات 
موفقیت های چشمگیری کسب کرده و به سرعت تبدیل 
 T۲ به رقیب جدی برای برندهای بزرگ شده است. جتور
یا جتور تراولر یک شاسی بلند آفرودی با طراحی باکسی 
اســت که در ظاهر آن می توان الهاماتی از خودروهای 
مشهور مانند لندروور دیفندر را مشاهده کرد. شرکت 
جتور برای ایرانی ها در ظاهر شــاید چنان شــناخته 
شده نباشــد اما در عمل ایرانیان محصولات این برند را 
می شناسند، زیرا خانواده محصولات فید لیتی در اصل 
از خانواده جتور هستند. به عنوان مثال فیدلیتی پرایم 

گروه بهمن، جتور X7۰s است. 

T2 طراحی خارجی جتور   
جتور T۲ طراحــی متفاوتی دارد کــه از خودروهای 
کلاسیک آفرودی همچون لندروور دیفندر الهام گرفته 
شده اســت. این طراحی باعث می شود که در نگاه اول، 
ظاهر جتور T۲ به شدت چشم نواز و خشن به نظر برسد. 

این شاسی بلند برای عبور از موانع دشوار طراحی شده 
و با توجه بــه قابلیت های آفرودی خــودرو، چرخ ها در 
گوشه های خودرو قرار دارند تا ورود و خروج آسان تری 
داشــته باشــد. جلوپنجره خودرو با لوگوی برجسته 
 Jetour  در مرکز آن طراحی شــده است و چراغ های 
جلو از شش واحد LED تشکیل شده اند. علاوه بر این، در 
سپر جلو چراغ های پیکسلی عمودی از نوع LED دیده 

می شوند که به جذابیت های ظاهری خودرو افزوده اند.
در طراحی کناری خودرو، ســتون ها به رنگ مشــکی 
هستند که ظاهری خشن تر به خودرو می بخشند و در 
قسمت جلوی ستون A نیز دستگیره ای طراحی شده که 
به زیبایی و کاربردی بودن این خودرو افزوده است. جتور 
T۲ به دو صورت پنج نفره و هفت نفره قابل سفارش است.

T2 فضای داخلی جتور   
داخل کابین جتور T۲ با طراحی مدرن و کاربرپسند، به 
راننده و سرنشینان تجربه ای راحت و لوکس می دهد. 
فرمان خودرو بیضی شــکل اســت و بــا طراحی کات 
چهارگوش در چهار طرف، حس اسپرت بودن بیشتری 
به آن داده شده است. در مرکز فرمان، لوگوی JT )جتور( 
به طور برجسته دیده می شــود. همچنین در دو طرف 
فرمان دکمه های کنترلی برای تنظیمات مختلف خودرو 

تعبیه شده است.
داشــبورد خودرو نیز به طور چشمگیری ساده و شیک 
طراحی شده اســت، به طوری که یک نمایشگر بزرگ 

در مرکز آن نصب شده و اطلاعات مربوط به خودرو به 
صورت دیجیتالی نمایش داده می شود. پشت فرمان هم 
یک صفحه پشــت کیلومتر دیجیتال برای نشان دادن 

تمامی وضعیت های خودرو قرار دارد.
در نسخه فول امکاناتی چون دوربین 36۰ درجه، کروز 
کنترل، دکمه استارت، صندلی های مجهز به گرم کن و 
سردکن، تهویه مطبوع اتوماتیک، دریچه های تهویه برای 
سرنشینان عقب، پورت شارژ برای عقب، برق ۲۲۰ ولت 
در عقب خودرو، سنسور نور و باران، شارژر وایرلس، ترمز 
پارک برقی و دسته دنده الکترونیکی در اختیار راننده و 

سرنشینان قرار می گیرد.

T2 مشخصات فنی جتور   
جتور T۲ در چندین تیپ مختلف با دو پیشرانه بنزینی و 
یک پیشرانه پلاگین هیبرید عرضه می شود. نسخه پایه 
این خودرو با موتور 1/6 لیتری ۴ سیلندر توربو قادر است 
197 اسب بخار قدرت و ۲9۰ نیوتن متر گشتاور تولید 
کند. قدرت تولیدی این پیشــرانه از طریق گیربکس 7 

سرعته دوکلاچه به چهار چرخ منتقل می شود.
مدل دیگر با پیشرانه ۲ لیتری توربو عرضه می شود که 
توانایی تولید ۲61 اسب بخار و 39۰ نیوتن متر گشتاور 
دارد و انتقال قدرت آن از طریق گیربکس 8 ســرعته 
AT انجام می گیرد. نسخه پلاگین هیبرید این خودرو 
ترکیبی از موتور 1/۵ لیتری توربــو و یک موتور برقی 
است که به مجموع قدرت 3۲6 اسب بخار و گشتاور ۵6۵ 
نیوتن متر دست پیدا می کند. در تمامی نسخه ها، قدرت 
به صورت چهارچرخ محرک )AWD( منتقل می شود.

گروه بهمن با ورود جتور T۲ به بازار ایران که از کمبود 
خودروهای شاسی بلند آفرودی رنج می برد، موفقیت های 
چشــمگیر در این بازار را هدف گذاری کرده   و این در 
حالی اســت که پیکاپ ها هم که محبوب این روزهای 
مسیرهای آفرودی به حساب می آیند، در این بازار حضور 

و مشتریان خود را دارند. 

گاراژ

دنزا N9 شاسی بلند  برقی از سرزمین اژدهای سرخ 
دنزاN9دردونسخهپلاگینهیبریدوبرقیتولیدمیشود

دنزا N9 در نمایشگاه خودروی گوانگژو معرفی شد. پیش 
از این تنها اطلاعاتی از نسخه پلاگین هیبرید این مدل در 
دسترس بود  اما اکنون تایید می شود که نسخه تمام برقی 
نیز وجود دارد و از قدرت مجمــوع 71۰ کیلو وات بهره 
می برد. در کنار دنزا Z9 و GT، N9 Z9 به عنوان یک مدل 
پرچمدار برای برند دنزا شناخته خواهد شد. هر سه خودرو 
از پلتفرم Yi san fang( Denza e3( استفاده می کنند 
که امکان فرمان پذیری مستقل چرخ های عقب با دو موتور 

و تعلیق گازی برای بهبود هندلینگ را فراهم می کند.

   طراحی ظاهری
دنزا N9 دارای جلوپنجره ای بسته و مجموعه ای باریک از 

چراغ های جلو است. گفته می شود قسمت جلوی خودرو 
شــامل دریچه های ورودی هوا بالایی و پایینی است که 
می توانند باز و بسته شــوند. علاوه بر این، واحد لیدار در 
بالای شیشه جلو نصب شده اســت. ابعاد بدنه به طول 
۵۲۵8 میلی متر، عرض ۲۰3۰ میلی متر و ارتفاع 183۰ 
میلی متر می رسد و فاصله محوری 31۲۵ میلی متر است. 
این ابعاد برای نسخه پلاگین هیبرید است و احتمالًا نسخه 
تمام برقی تفاوت های کمی خواهد داشــت. خریداران 
همچنین می توانند بین رینگ هــای ۲1 و ۲۲ اینچی با 
کالیپرهای ترمــز زرد انتخاب کننــد. وزن خودرو برای 
نسخه پلاگین هیبرید بســته به نوع آن، بین 313۰ تا 

3۲۴۵ کیلوگرم است.

   مشخصات فنی 
نیروی  N9پلاگین هیبرید توسط یک موتور برقی ۲68 
اسب بخاری TZ۲1۰XYD در محور جلو و یک موتور 
برقی 3۲1 اسب بخاری TZ۲۲۰XYAM که هر کدام از 
چرخ های عقب را به حرکت درمی آورد، تأمین می شود که 
مجموع قدرت آن به 91۰ اسب بخاری می رسد. همچنین 
یک موتور ۲ لیتری BYD۴79ZQA وجود دارد که قادر 
به تولید ۲۰3 اسب بخار قدرت است. انرژی باتری از یک 
پک باتری لیتیوم آهن فسفات Blade با ظرفیت ۴7 کیلو 
وات ساعت تأمین می شود که برد پیمایشی در حالت تمام 
برقی 16۵ کیلومتر را فراهم می آورد. حداکثر سرعت این 
خودرو ۲3۰ کیلومتر بر ساعت اســت. نسخه برقی این 
خودرو نیز از سه موتور اســتفاده خواهد کرد و موتورها 
کمی قوی تر خواهند بود و قدرت مجموع آن به 9۵۲ اسب 
بخار می رسد. در حال حاضر اطلاعاتی در مورد اندازه پک 
باتری در دسترس نیست اما می دانیم که این نسخه نیز 
از باتری Blade استفاده خواهد کرد. جالب است که بی 
 N9 وای دی هنوز تمایلی به نمایش داخل خودرو ندارد و
در نمایشگاه گوانگژو با شیشه های سیاه  شده به نمایش 
درآمد. با این حال، انتظار می رود داخل خودرو طراحی 
مشابه با GT Z9 داشته باشد. داخل، SUV پرچمدار دنزا 
سه ردیف صندلی با چیدمان ۲ + ۲ + 3 دارد. ردیف دوم 
صندلی ها دارای دو صندلی مستقل از نوع کاپیتان است. 
کنسول مرکزی آن طرحی با سه صفحه نمایش دارد. یکی 
دیگر از ویژگی های دنزا N9 یک فضای ذخیره سازی با 

قابلیت گرمایش و سرمایش است.

رئیس کمیسیون اصل نود مجلس:
تولیدات خودروساز ا ن ایرانی قابل دفاع است !

پژمانفر با بیان اینکه تقریبا خودرو را داخلی سازی کرده ایم، گفت: خوشبختانه 
امروزه خودروهایی که در بازار عرضه می شود توســط خودروسازهای ما قابل 
دفاع اســت. حجت الاســلام نصرالله پژمانفر در حاشیه نمایشــگاه تخصصی 
قطعات خودروی مشــهد در جمع خبرنگاران گفت: موضوع خودرو بدون نگاه 
به قطعه سازی میسر نیست و یادآور شد اســتقلال در تولید خودرو بدون نگاه 
به قطعه سازی امکان پذیر نیست و خوشبختانه حاصل بیش از حدود سه دهه 
تلاشی که کشــورمان در این حوزه انجام داده است، سبب شــده امروز افراد 
توانمندی را در طراحی و تولید قطعات خودرو داشته باشیم. از این رو می توانیم  
امروز بگوییم تقریبا خودرو را داخلی ســازی کرده ایم، یعنی بیش از 9۰ درصد 
خودرو داخلی سازی شده اســت . پژمان فر توضیح داد: خوشــبختانه امروزه 
خودروهایی که در بازار عرضه می شود توسط خودروسازهای ما قابل دفاع است 
و اگر به بخشی از  ساخت قطعات ورود پیدا نمی کنند به دلیل عدم توانمندی آنها 
نیست بلکه  به این دلیل است که توجیه اقتصادی در این موضوع وجود ندارد. 
در قطعه سازی نه تنها نیازهای داخلی بلکه بخشی از نیازهای خارج از کشور را 

نیز می توانیم تهیه و تامین کنیم. 

دندهمعکوس 

بازار خودرو و تغییرات قیمت ها
پژو ۲۰6 تیپ 3 پانوراما مدل 1۴۰۲ در حــدود 6۵۰ میلیون تومان قیمت خورده 
اســت و پژو ۲۰7 دنده ای مدل 1۴۰3 نیز 7۵۵ میلیون تومان به فروش رفت. پژو 
۲۰7 پانوراما اتوماتیک TU۵P مدل 1۴۰3 هم یک میلیارد و 3۰ میلیون تومان به 
فروش رفت و پژو ۲۰7 تیپ ۵ مدل 1۴۰۲ نیز 66۵ میلیون تومان قیمت پیدا کرد. 
پژوپارس ELX-TU۵ مدل 1۴۰۲ به قیمت 8۲۰ میلیون تومان رسید و پژوپارس 

LX مدل 1۴۰۲ هم 87۰ میلیون تومان قیمت پیدا کرد.
دنا پلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل 1۴۰3 یک میلیارد و ۵ میلیون تومان قیمت 
خورد و دنا پلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل 1۴۰۲ هم 97۵ میلیون تومان قیمت 
خورده است. دنا پلاس اتوماتیک توربو مدل 1۴۰3 نیز 9۵۵ میلیون تومان قیمت 
خورد  . تارا اتوماتیک LX V۴ مدل 1۴۰3، 99۰ میلیون تومان شد. تارا اتوماتیک  
V۲ مدل 1۴۰3 به قیمت 91۰ میلیون تومان رسید  . تارا دنده ای V1 مدل 1۴۰3 
نیز 76۵ میلیون تومان قیمت خورده است. راناپلاس مدل 1۴۰3 با افزایش ۵ میلیون 
 EF7 تومانی در حدود 6۵۵ میلیون تومان قیمت پیدا کرد و ســمند سورن پلاس

دوگانه سوز مدل 1۴۰3 در بازار 76۰ میلیون تومان فروخته شد.
شاهین G اتومات CVT مدل 1۴۰3 هم 81۵ میلیون تومان قیمت پیدا کرد و ساینا 
S دنده ای دوگانه سوز مدل 1۴۰3 در بازار ۴6۵ میلیون تومان قیمت خورده است. 
کوییک GX L دنده ای مدل 1۴۰3 هم به قیمت ۴3۵ میلیون تومان به فروش رفت 
.پراید SE 1۵1 مدل 1۴۰3 در بازار خودرو بــا افزایش ۲ میلیون تومانی به قیمت 

3۴۰ میلیون تومان رسید.

 نیش ترمز

اشکودا سوپرب و قیمت آن در بازار آزاد 
 

اشکودا سوپرب قیمت دو میلیارد و 999 میلیون تومان را در شرکت دارد و اکنون 
تحویل اشکودا سوپرب توسط پارس ساتر هوشمند آغاز شده و این سدان نیمه 
لوکس گروه فولکس واگن و کشور چک به دست مشتریان رسیده است. در روزهای 
ابتدایی تحویل این خودرو شاهد بودیم که دلالان قیمت ۵/۵ میلیارد تومان را برای 
این سدان وارداتی اعلام می کردند. اما حال قیمت این سدان وارداتی کاهش پیدا 
کرده و قیمتی در محدوده چهار میلیــارد و ۴۰۰ میلیون تومان تا چهار میلیارد 
و 6۵۰ میلیون تومــان   دارد. این اختلاف قیمت برای رنگ خودرو و بر اســاس 
موجودی در بازار آزاد اعلام می شود. به گزارش آخرین خودرو، اشکودا سوپرب 
یک سدان کلاس D است که از یک پیشرانه 1/۴ لیتری توربوشارژ بهره می برد که 
می تواند روی هم رفته 1۵۰ اسب بخار قدرت و ۲۵۰ نیوتن متر گشتاور   تولید کرده 
و از طریق جعبه دنده 7 سرعته اتوماتیک دوکلاچه به چرخ های جلو منتقل کند. 
این خودرو به امکاناتی مانند درب صندوق عقب برقی، کروز کنترل، کیسه هوای 
جانبی، سقف پانورامای برقی، سنسور نور، سنسور باران، ترمز پارک برقی، اتوهلد، 
سنسور پارک جلو و عقب، اتو پارک، تهویه اتوماتیک دو کاناله، گرمکن صندلی های 

جلو، تریم داخلی چرم، دوربین عقب و… مجهز است.

 چهار چرخ

داشبورد 

شاسیبلندآفرودیبهمنباظاهرمکعبی
شرایطفرسودگیخودرو،قیمتگواهیجتور X70 ؛ مهمان وارداتی جدید  گروه  بهمن 

اسقاطونحوهثبتنام

براساس اطلاعیه ستاد نوســازی ناوگان حمل و نقل پذیرفته شدگان طرح های 
جایگزینی دو خودروساز که پیامک دریافت کرده اند و هنوز ثبت نام نکرده اند فقط 
تا )۲۴ آبان( مهلت داشتند با مراجعه به سامانه ستاد نوسازی ناوگان حمل ونقل 
به نشانی nnhk.ir ضمن ثبت نام به مراکز اسقاط مراجعه کنند. البته در صورتی 
که متقاضیان در مهلت مقرر به مراکز اسقاط مراجعه نکنند، به منزله انصراف قطعی 
از طرح است و اولویت آنان حذف می شــود و متقاضیان فهرست رزرو )ذخیره( 
جایگزین خواهند شد. به گفته رئیس ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای 
فرســوده، نپذیرفتن متقاضی از سوی مراکز اســقاط در این بازه تخلف است و 
متقاضیان در صورت مشاهده می توانند شکایت خود را به انجمن صنفی مراکز 
اسقاط منعکس کنند. سالاریه رئیس ستاد نوسازی ناوگان حمل و نقل و اسقاط 
خودروهای فرسوده تأکید کرده اســت: هر خودروی فرسوده یک تا سه گواهی 
دریافت می کند. هر گواهی 3۵ میلیون تومان اســت و مراکز اسقاط حدود 1۰ 
درصد بابت حق العمل کم می کنند و بقیه را در کمترین زمان باید پرداخت کنند.

بررسی ها نشــان می دهد در طرح اســقاط خودرو فقط قیمت لاشه خودرو به 
مشتریان پرداخت می شود و چنانچه فرد بخواهد از شرکت خودروساز خودرویی 
خریداری کند، متناســب با گواهی های صادره می تواند آن مبالغ را از خودروی 

خریداری شده کسر و مابقی را به خودروسازان پرداخت کند.
به صورت کلی باید گفت برای هر یک از انواع خودروها نظیر تاکســی، سواری 
شخصی، سواری دولتی، مینی بوس، کامیون و غیره، یک سن فرسودگی مشخص 
در نظر گرفته شده است. اگر خودرو به این سن فرسودگی برسد و امکان دریافت 
گواهی معاینه فنی برای آن وجود نداشــته باشــد، به عنوان خودروی فرسوده 
شناخته می شود و باید به گونه ای اسقاط شود که امکان استفاده مجدد در چرخه 

حمل و نقل برای آن وجود نداشته باشد.
خودروهای از 73 به قبل 1 گواهی اسقاط

خودروهای از) 7۴ تا 78 ( ۲ گواهی اسقاط
خودروهای از) 79 تا 83 ( 3 گواهی اسقاط

خودروهای از) 8۴ تا93 ( درصورتی که در۲ معاینه فنی مردود شــده باشند 3 
گواهی اسقاط

در طرح نقدی هم متناسب با سن خودرو مبالغ به متقاضیان پرداخت می شود.
طرح نقدی: خودروهای تولید 79 تا 83 حدود 88 تا 9۵ میلیون تومان

خودروهای تولید 7۴ تا 78 حدود7۰ میلیون تومان
خودروهای تولید 73 به قبل حدود3۵ میلیون تومان

برای مراجعه به مراکز اســقاط خودرو و دریافت گواهی اسقاط، شخص باید در 
nosazi. ابتدا به پایگاه اطلاع رسانی و پیش ثبت نام خودروهای فرسوده به نشانی

org یا khodrofarsoodeh.com مراجعه   و در آنجا ثبت نام کند. این اقدام 
ضروری است تا فرآیند اسقاط خودرو به درستی و با رعایت قوانین انجام شود.

متقاضی باید به صفحه اصلی این سایت وارد شــود و گزینه ثبت نام خودروهای 
فرسوده را انتخاب کند. شخص باید مشخصات مربوطه را کامل کرده و سپس با 
وارد کردن کد امنیتی، گزینه ثبت نام را که در پایین صفحه قرار دارد، انتخاب کند. 
این اقدام به شخص کمک می کند تا فرآیند ثبت نام خودرو فرسوده خود را به اتمام 

برساند و اطلاعات مربوطه به درستی ثبت شود.
بعد از اتمام ثبت نام در این سامانه برای خودروهای فرسوده، مراکز مجاز اسقاط 
خودرو با متقاضی تماس خواهند گرفت تا زمان و مکان تحویل خودرو را هماهنگ 
کنند. در صورتی که مراکز اسقاط با شما تماس نگیرند، شما باید ظرف یک هفته از 
تاریخ ثبت نام، خودتان به پیگیری و برقراری تماس با مراکز ثبت شده در این سایت 

بپردازید تا زمان و مکان تحویل خودرو خود را مشخص کنید.

لاچ
مک

نی

گاراژ

     وب گردی

شرکت خودروسازی چری قرار اســت در نمایشگاه خودروی 
گوانگژو ۲۰۲۴، از یک استیشن برقی کانسپت رونمایی کند. این 
کانسپت تحت برند فالوین معرفی شده و پیش نمایشی از یک 

خودروی برقی پیشرفته با فناوری های روز را ارائه خواهد کرد.

   مشخصات فنی 
طبق اطلاعات اولیه موجود، کانسپت چری فالوین روی پلتفرم 
8۰۰ ولتی ساخته شده و از باتری حالت جامد بهره می برد. برد 
حرکتی این خودرو تا 1۵۰۰ کیلومتر اعلام شده که اگر در دنیای 
واقعی تحقق پیدا کند، یک دستاورد بسیار بزرگ برای کمپانی 
چری خواهد بود. در حال حاضر میزان خروجی پیشرانه کانسپت 

فالوین مشخص نیست اما گفته می شــود موتور برقی آن قادر 
است به دور 3۰هزار دور در دقیقه برسد. به لطف این پیشرانه، 
مفهومی جدید گروه چری شتاب صفر تا صدی برابر با 3 ثانیه 
دارد و در مسیر مستقیم می تواند حداکثر سرعت ۲6۰ کیلومتر 
بر ساعت را ثبت کند. این استیشن پیشرفته به چرخ های عقب 
فرمان پذیر، سیســتم تعلیق بادی با کانال های دوگانه و جذب 
شوک CDC مجهز اســت که راحتی و پایداری بیشتری را به 

ارمغان می آورد.

   طراحی خارجی 
چری در طراحی کانسپت جدید برند فالوین رویکردی جسورانه 

 LED اتخاذ کرده است. در نمای جلو، چراغ های روشنایی در روز
گرافیک بسیار مدرنی داشته و چراغ های اصلی مخفی طراحی 
شده اند. در نمای عقب، اســپویلر فعال و چراغ های یکپارچه از 
جذابیت های این کانسپت هستند. از سایر ویژگی های ظاهری 
جذاب باید به ســقف پانورامیک با قابلیت تنظیم رنگ و میزان 
شفافیت و استفاده از دوربین  به جای آینه های جانبی اشاره کنیم.

   فضای داخلی 
داخل کابیــن مفهومی چری فالویــن شــاهد بهره گیری از 
فناوری های پیشــرفته هستیم. برای سیســتم سرگرمی یک 
نمایشگر بزرگ 1۵/6 اینچی در نظر گرفته شده؛ این سیستم 

توسط تراشه قدرتمند اسنپدراگون 8۲9۵ پشتیبانی می شود. 
سیستم صوتی با ۲3 بلندگو و دستیار صوتی هوشمند از دیگر 
امکانات داخلی هستند. صندلی های کانسپت فالوین قابل تنظیم 
طراحی شــده و صندلی های جلو قابلیت تخت شدن را دارند. 

صندلی های عقب هم تا 1۵ درجه  قابل تنظیم هستند.
هرچند محصول جدید چری در قالب یک کانســپت معرفی 
می شود، اما بسیاری از فناوری های به  کار رفته در آن )به استثنای 
باتری جامد( پیش از این در مدل های مختلف کمپانی استفاده 
شــده اند. اگر این خودرو با باتری جامد راهی خط تولید انبوه 
شود، رقیبی جدی برای مدل هایی همچون نیو ET۵T  و زیکر 

۰۰1 خواهد بود.

کانسپت چری با یک بار شارژ تا ۱۵۰۰ کیلومتر مسافت را طی می کند 
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سقوط معاملات مسکن به کف
 16 کارشناسان و فعالان بازار مسکن معتقدند این بازار 

درحال حاضر با یکی از سنگین ترین رکود ها دست وپنجه 
نرم می کند. بررسی داده های معاملات مسکن نشان می دهد 
در ۵ماهه نخست سال های 1۳۸۸ تا 1۴۰1 به طور میانگین 
۵۰ هزار معامله مسکن در شهر تهران انجام شده و در برخی 

سال ها نیز سقف معاملات ۵ماهه حتی به حدود ۷۰ هزار 
فقره نیز نزدیک شده است. این در حالی است که در ۵ ماهه 

ابتدایی سال های 1۴۰۲ و 1۴۰۳، به طور میانگین تنها 1۷ هزار 
و ۵۰۰ معامله انجام شده که حکایت از کاهش 6۵ درصدی 

نسبت به میانگین معاملات دوره 1۳۸۸ تا 1۴۰1 دارد.

افزایش تعداد مشترکان پهن باند
بر اساس آخرین گزارش شاخص های آماری بخش ارتباطات 

و فناوری اطلاعات، در تابستان 1۴۰۳ تعداد مشترکان تلفن 
همراه به 1۵۷ میلیون و 1۹۰ هزار و ۲۳۹ مشترک رسید و تعداد 
مشترکان پهن باند سیار نیز از 11۷ میلیون و 61۳ هزار نفر عبور 
کرد. اکنون ضریب نفوذ تلفن همراه بیش از 1۸۲ درصد است. 

بر همین اساس تعداد مشترکان تلفن همراه در تابستان 1۴۰۳ با 
رشد ۵.۳ درصدی نسبت به تابستان سال قبل به 1۵۷ میلیون و 

1۹۰ هزار و ۲۳۹ مشترک رسیده است. مشترکان پهن باند سیار 
اکنون با رشد ۸.۵6 درصدی نسبت به مدت زمان مشابه در سال 

گذشته به 11۷ میلیون و 61۳ هزار و ۳۸۵ مشترک رسیده اند

شاخص کل بورس رشد کرد
شاخص کل بورس تهران در معاملات روز یکشنبه، ۲۷ آبان 

با 1۹ هزار و ۳61 واحد رشد، در ارتفاع دو میلیون و ۲11 
هزار و ۸۲۰ واحد قرار گرفت. روز یکشنبه معامله گران در 
بورس تهران بیش از 1۷ میلیارد و ۳۹ میلیون سهم و اوراق 
مالی را با انجام بیش از ۴1۰ هزار و ۳۸۹ معامله به ارزش 
۹ هزار و ۲۲ میلیارد تومان داد و ستد کردند. در این روز 

نمادهای فارس، پارسان، فولاد، تاپیکو، شپنا، پارس و شستا 
بیشترین اثر مثبت را بر شاخص بورس گذاشتند. شاخص 

کل فرابورس ایران نیز امروز با ۸۰ واحد رشد به ۲1 هزار و 
۸6۲ واحد رسید. 
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محمد باغستانی مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی درباره 
انتقال سهام عدالت متوفیان بعد از یک مرداد ۹۹ توضیحاتی ارائه 
داد. او گفت مبتنی بر مصوبه شورای عالی بورس افراد متوفی قبل 

از تاریخ یک مرداد سال ۹۹ مشمول مالیات نبودند، اما بعد از یک 
مرداد سال ۹۹ باید مالیات پرداخت شود. محمد باغستانی مدیرعامل 
شرکت سپرده گذاری مرکزی، گفت مبتنی بر اتفاقی که سال گذشته 

در سامانه میراث رخ داد، احدی از ورثه برای تقسیم سهم الارث 
سهام عدالت به دفاتر کارگزاری ها و شعب منتخب بانک ها مراجعه 

می کنند و اقدامات مربوطه را انجام می دهند، اما هنوز این امکان برای 
ورثه بعد از تاریخ یك مرداد سال ۹۹ عملیاتی نشده.

تعداد کاربران کالابرگ الکترونیک مشخص شد
کالابرگ الکترونیک یک تکلیف قانونی از سال 1۴۰1 به بعد بود 
که بخشی از این طرح، در دولت گذشته عملیاتی شد. طبق اعلام 
مسئولان دولت سیزدهم، حدود 6۰ میلیون نفر اجرای این طرح 
حمایتی از اقشار آسیب پذیر منتفع شدند و بیش از ۹۰ درصد، 
رضایت وجود داشت. دولت چهاردهم درباره اجرای کالابرگ 

الکترونیکی اعلام کرده است این طرح یک راهبرد است و دولت از 
همه راهبردهای موجود استفاده می کند و اگر لازم باشد کالابرگ 
الکترونیک را بعد از ایجاد زیرساخت های لازم، اجرا خواهد کرد. 
هدف اصلی این است که معیشت خانوار کم درآمد و آسیب پذیر 

دچار آسیب نشود. دولت از همه راهبردهای موجود استفاده می کند.

  با پرداخت بخشــی از بدهی شــرکت مپنا به شــرکت 
سپرده گذاری مرکزی بابت سود ســهام عدالت اين احتمال 
وجود دارد که باقیمانده سود ســهام عدالت سال 1401 در 
روزهای آتی به حساب دارندگان سهام عدالت واريز شود. سود 
سهام عدالت سال مالی منتهی به اسفند 1401 هنوز به طور 
کامل تعیین تکلیف نشده است. بخشی از آن در سال 1402 
طی دو مرحله در ماه های آذر و اسفند واريز شد و واريز حدود 
يک سوم آن به سال 1403 موکول شد که با گذشت 8 ماه از 
سال هنوز مرحله ســوم واريز سود سهام عدالت 1401 انجام 

نشده است.
  مديرعامل شرکت ملی انفورماتیک با بیان اينکه در حوزه 
ريال ديجیتال اقداماتی تدارک ديده ايم تا کارايی آن افزايش 
يابد، گفت: در نتیجه اين اقدامات تحريم ها بی اثر خواهد شد. 
او توضیح داد  در حال حاضر زيرســاخت های بیشتری برای 
پرداخت خرد فراهم شده است، اما استفاده از ريال ديجیتال 
برای بی اثر کردن تحريم ها و استفاده از حفظ امنیت داده های 
حساس بدون افشای اطلاعات حیاتی و ســاير مزايای ريال 

ديجیتال را در نظر داريم.
   قیمت هر قطعه سکه طرح جديد روز يکشنبه، 2۷ آبان در 
بازار طلای تهران با افت 1۷0 هزار تومانی نسبت به روز شنبه، 
2۶ آبان بــه ۵0 میلیون و ۵0 هزار تومان رســید. برپايه اين 
گزارش، در روز جاری بهای هر انس طلا در بازارهای جهانی 

بدون هیچ تغییری به 2 هزار و ۵۶2 دلار رسید.
  دبیر اجرايی خانه کارگر شــهر ری گفت: نتیجه  سال ها 
بیمه پردازی، حقوقی است که نه فقط با سبد معیشت، بلکه 
با خط فقر هم فاصله  قابل ملاحظه ای دارد و در اين شــرايط 
برای ترمیم حقوق بازنشستگان حداقل بگیر نهايت ۷00 تومان 
درنظر گرفته اند. علی ترکاشوند، دبیر اجرايی خانه کارگر شهر 
ری در اعتراض به همسان ســازی حقوق بازنشستگان گفت: 
بازنشستگان همچنان منتظر اجرای دقیق طرح همسان سازی 
هستند، اما دولت و ســازمان تأمین اجتماعی با فرمولِ خود، 
در اين مورد کوتاهی کردند و در نهايــت مبلغی را به عنوان 
متناسب  ســازی در نظــر گرفتند که هیچ کمکی به ســفره 

کوچک شده کارگران نمی کند.
  معاون فناوری الکترونیک بانک مرکــزی اختلال هفته 
گذشــته بانک ملت را هک ندانســت و گفت: در يکی دوماه 

گذشته هیچ هکی در سامانه های بانکی نداشتیم.
به گزارش خبرگــزاری خبرآنلاين، واقفی، معــاون فناوری 
الکترونیک بانک مرکزی در نشست خبری يازدهمین همايش 
سالانه بانکداری نوين ونظام های پرداخت اظهارداشت: تفاوت 

اصلی اين دوره با سال قبل اين اســت که علاوه بر رويکرد به 
آينده سعی شده دغدغه های روز هم لحاظ شود.

او افزود: يکی از موضوعات اصلی بحث اين اســت که در چند 
سال اخیر در زيست بومی مالی کشور ذی نفعان جديد آمده 
اما نگاه ها متمايز است لزوم در بازنگری نگرش از سیستمی به 
اکوسیستمی را در اين همايش در نظر گرفته ايم امسال با توجه 
به قانون جديد بانک مرکزی بحث های نظارت هوشــمندی 
جدی تر شده بر اين اساس در اين همايش بر استفاده از فناوری 
برای بحث نظارت تاکید می شود. بانک مرکزی همايش را يک 

فرصت مناسب می داند و امسال هم استقبال می کنیم.
  خريــد آيفون 1۶ با تعرفــه 30 درصد که بــرای واردات 
مسافری در نظر گرفته شده است، در کمترين حالت مشمول 
14-13 میلیون تومان هزينه رجیســتری می شود. جزيیات 
هزينه گمرکی آيفون در مدل تجاری هنوز اعلام نشده است، 
اما از 9 آبان تا الان دولت و گمرک مدام با عدد ها سروکله زده اند 
تا بتوانند هزينه های ورود آيفون به ايران را کاهش دهند. در اين 
گزارش تلاش می کنیم بفهمیم خريد آيفون با گارانتی رسمی 
که توسط واردکننده ها به ايران می آيد از نظر اقتصادی برای 
مصرف کننده بهتر است يا اينکه خودش در سفری خارجی، 
آن را با کمک قوانین و مقررات واردات مسافری آيفون تهیه 
کند؟خريد آيفون 1۶ از فروشگاه های موبايل، شامل گارانتی 
من  در آوردی می شــود با اين حال آيفون با گارانتی رسمی 
الزاما از آيفون مســافری ارزان تر نیست. چون پس از افزودن 
ســود عمده فروش و خرده روش در نهايــت اختلاف قیمت 
آيفون مســافری و تجاری آنقدرها چشــمگیر نخواهد بود. 
رجیستری آيفون در گمرک را با دو تعرفه محاسبه می کنند. 
تعرفه 30 درصد برای واردات مسافری و تعرفه 1۵ درصد برای 
واردات تجــاری. تعرفه دوبرابری واردات مســافری به خاطر 

سوءاستفاده هايی است که در سال های گذشته رخ داد.
  امروز بازار جهانی فرش در اختیار هندوســتان قرار دارد 
و هندی ها توانســته اند آمريکا را به عنوان بازاری که مقصد 
44درصــد صادرات فرش جهان اســت در اختیــار بگیرند، 
هندی ها همچنین موفق شــده اند ذائقه اين بازار را به سمت 
کالاهای خود سوق دهند بنابراين حتی اگر درهاي بازار آمريکا 
به روی فرش های ايرانی باز شود، زمان، هزينه و تلاش زيادی 
بايد صرف شــود تا ايران جايگاه خود را در اين کشور بازيابد. 
رئیس کمیســیون فرش، هنر و صنايع دستی اتاق بازرگانی 
ايران گفت: امروز بازار جهانی فرش در اختیار هندوستان قرار 
دارد و هندی ها توانسته اند آمريکا را به عنوان بازاری که مقصد 

44 درصد صادرات فرش جهان است در اختیار بگیرند.

  نبض بازار
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دريافت گواهینامه امسال برای متقاضیان هفت میلیون 
تومان هزينه برمی دارد. اين مبلغ مربوط به زمانی است 
که شــما همان اول آزمون را قبول شــويد؛ وگرنه بايد 
دســتکم يک تا دو میلیون تومان بیشــتر از اين میزان 
هزينه کنید. چرا که با هر بار رد شــدن در آزمون شهری 
بايد به صورت اجباری بار ديگر کلاس تمرينی برداريد. به 
تازگی کاربری در شبکه ايکس از بالا بودن مبلغ دريافت 
گواهینامه گلــه کرد و از بقیه کاربران پرســید که با چه 
میزان پولی گواهینامه گرفته اند؟ اين توئیت باعث شد تا 
نزديک به چهار هزار نفر، درباره هزينه دريافت گواهینامه 
در سال های مختلف حرف بزنند. مثلا سارا نوشته است 
من ســال 13۷۷ با ۷0 هزار تومان گواهینامه گرفتم. او 
توضیــح داده در آن زمان اگر شــما رانندگی بلد بوديد، 
نیازی به همین میزان پول هم نبود و می توانستید برای 
آزمون اقدام کنید و هزينه بسیار کمتری بدهید. سمیرا 
نوشته است من در ســال 138۶ مجموعا برای شرکت 
در کلاس آيین نامه و گرفتــن کارتکس و کلاس عملی 
به اضافه هزينه ای که بعد از يک بار رد شــدن پرداختم، 
100 هزار تومان پول دادم. پريسا گفته است سال 1400 
هزينه دريافــت گواهینامه به صورت کلــی دو میلیون 
تومان می شد. آرش که ننوشته از چه سالی حرف می زند 
توضیح داده که با پرداخت شــش هزار تومان گواهینامه 
گرفته است. او می گويد در آن زمان قیمت سکه طلا 80 

هزار تومان بود و پايه حقوق هم 120 هزار تومان محاسبه 
می شد. فرزانه اعلام کرده در ســال 1391 با 180 هزار 
تومان گواهینامه گرفته و کاربر ديگری توضیح داده سال 
138۵ مجموع هزينه هايش برای دريافت گواهینامه 100 
هزار تومان بوده. او گفته در همان سال من اولین ماشینم 
را با هشــت میلیون تومان خريدم و نیم سکه حدودا 80 
يا 90 هزار تومان بود. در ضمن با همین پول می شد يک 
ترم در دانشگاه پیام نور ثبت نام کرد. پرديس گفته است 
که در سال 1399 برای دريافت گواهینامه يک میلیون 
تومان خرج کرده. محمد نوشته است در ايران اين مبلغ 
کم است اگر بخواهید در آلمان گواهینامه بگیريد دستکم 
بايد 200 میلیون تومان هزينه کنید. البته او اشاره ای به 
اين موضوع نکرده است که در اين کشور میزان حقوق به 
يورو، تفاوت چشــم گیری با ايران دارد. مهشید يادآوری 
کرده که او با 12 هزار تومان گواهینامه گرفته و البته در 
همان زمان کسانی که از طريق آموزشــگاه اقدام کرده 
بودند، 90 هــزار تومان پول دادند. يک شــرکت کننده 
ديگر در بحث گفته من چون رانندگی بلد بودم، در سال 
13۷0 با هزار تومان گواهینامه گرفتم. البته همان زمان 
اگر آيین نامه يا شهر را مردود می شديم بايد دوباره هزار 
تومان پرداخت می کرديم. مريم که پارسال گواهینامه اش 
را گرفته گفته است که باورش نمی شود امسال اين مبلغ 

به هفت میلیون تومان رسیده باشد.

 تجربه بازار

هزینه گرفتن گواهینامه در گذر زمان
آبان فرزیان | اگر قرار بود مردمان روم باستان، الهه ای 
برای سرمايه گذاری انتخاب کنند، حتم دارم دست روی 
بابای آتوسا می گذاشتند. بابای آتوسا بین دوستان دوران 
دانشگاه معروف بود. خودش در حلقه دوستان می نشست 
و بدون ترس و دلهره از دســته گل هايی کــه باباش به 
آب می داد تعريــف می کرد. خاطره ها دست به دســت 

می چرخید و گاهی يک کلاغ، 40 کلاغ می شد.
بابای آتوسا جايی وسط شــهر، حوالی منیريه تولیدی 
لباس داشــت. از يک جايی به بعد متوجه می شود قادر 
نیست هم زمان با کار تولید، مسائل مربوط به بازاريابی و 
تبلیغات را هم برعهده بگیــرد. پس به جای اينکه دنبال 
کســی باشــد که در بازاريابی و تبلیغات تخصص دارد، 
کارگاه را تعطیل می کند. محل کارگاه که ملک خودشان 
بوده را ديوار می کشد و در چشــم بر  هم زدنی به چند تا 
انباری تاريک و نمور تبديل می کند. بعد يکی يکی شان را 
اجاره می دهد. از بخت نیک روزگار همیشه هم برايشان 

مشتری دست به نقد هست.
چرخ خیاطی ها، وسايل و ساير ابزارها را هم می فروشد و 
با سرمايه در گردش کارگاه، در بازارهای مختلف از جمله 
بورس، بانک، طلا و دلار سرمايه گذاری می کند. بخشی 
از پول را هم برمی دارد برای خودش و رؤياهايی که در سر 
دارد. عمده شهرت بابای آتوسا بین دوستان و آشنايان، 
مال همین قسمت است. بعضی هايشان ديوانه وار خوب 
هستند و بعضی ديگر را بايد به عنوان آينه عبرت زد بالای 

سر و مدام تماشايشان کرد.
ســرمايه گذاری های پرريسک بابای آتوســا يکی دو تا 
نیســت. يک مرتبه بــا پولش تعدادی فرش دســتباف 
می خرد. چند سال می گذارد توی انباری و وقتی درباره 
افزايش قیمتشــان اطمینان حاصــل می کند تصمیم 
می گیرد بفروشدشان. قطعاً کســی که کارگاه تولیدی 
لباسش به خاطر ناتوانی در بازاريابی و تبلیغات با سر به 
زمین خورده، در فروش آن تعداد فرش دســتباف هم 
نبايد توفیق چندانی پیدا می کرد. حدستان درست است.

لطفاً شما از اين خاطره درس بگیريد و مثل بابای آتوسا 
نباشید. او چند وقت پس از اين گندکاری، خريد هندوانه 
را امتحان کرد. خود آتوسا برايمان تعريف کرد که حوالی 
مهر و آبان کلی هندوانه، در وزن تن سفارش داده و گفته 

آخر آذر در شب يلدا با فروش آنها ثروتمند می شود.
آتوســا ته اين داســتان را تنها برای دوستان نزديکش 
از جملــه من تعريف کــرده و چون می خواهــم رازدار 
باشــم، فقط به ذکر اين نکته اکتفــا می کنم که بخش 
اعظم هندوانه ها را به اين وآن بخشــیده اند و خودشان 
تا پايان زمستان، برای ناهار و شــام هندوانه خورده اند. 
يک پنجشــنبه هم تعدادی هندوانه بار زده اند، برده اند 
بهشــت زهرا تا خیرات کنند. آقايی رد شــده و پرسیده 
فاتحه اش را برای کی بخوانم؟ بابای آتوسا گفته هر کی 

خودت دوست داری!
بابای آتوسا، حاضر نیست تسلیم شود. سال هاست اين 
روش سرمايه گذاری را انتخاب کرده و بر انجامش اصرار 
دارد. قطعاً تا الان بايد ورشکسته می شد؛ اما راستش از 
بخت و اقبال بلند اين مــرد و خانواده اش، اوضاع طوری 
رقم خورده که ناخواسته سبد های سرمايه گذاری تشکیل 
بدهند و هر بار بتوانند ضــرر مربوط به بلندپروازی های 

ديوانه وار بابای آتوسا را جبران کنند.
انتخاب سبد سرمايه گذاری باعث شــده، بالاخره يکی 
از آن ســرمايه گذاری ها حالش خوب باشــد و کارخانه 
چاپ پول بابای آتوسا متوقف نشود يا مثلًا وقتی يکی از 
بازارها مثل بورس به پیســی می خورد، آنها بدون اينکه 
دست وپايشان را گم کنند، برای اوج گیری دوباره انتظار 

می کشند.
متأسفانه اين مسئله، بابای آتوسا را به بیماری لاابالی گری 
در ســرمايه گذاری مبتلا کرده و باعث شــده او گاهی 
مواقع به موضوع نقدشوندگی در ســرمايه گذاری های 
جنون آورش بی توجه باشــد. نقدشــوندگی يعنی شما 
ســرمايه تان را ببريد در بازاری بخوابانید که هروقت به 

پولش نیاز داشتید، بتوانید سريع آن را نقد کنید.
گاهی مواقع می بینم در ســايت های خبری باآب وتاب 
فراوان تعريف می کنند که مثلًا نقره توانسته بیشتر از طلا 
بازدهی داشته باشد و اگر يک سال پیش جای طلا، نقره 
خريده بوديد الان ســرمايه تان فلان درصد بیشتر سود 
می داد. شــايد رياضی بخش مهمی از مسائل مربوط به 
سرمايه گذاری باشد اما سرمايه گذار خبره نبايد از فلسفه 
و منطق هم غفلت کند. مثال هندوانه را يادتان هست؟ يا 
قضیه فرش ها. آن سرمايه گذاری ها به دلیل نبود قابلیت 
نقدشــوندگی نتیجه عکس دادند. اگر شما هم برويد با 
ســرمايه تان کلی برنج بخريد و يک سال انتظار بکشید، 
حتی اگر قیمت برنج 300 درصد رشــد کرده باشد، باز 
مثل بابای آتوسا بازنده خواهید شد چون ابزار و امکانات 
فروش برنج را نداريد و دست آخر گرگی پیدا می شود تا 

آنها را زير قیمت از شما بخرد.
يکی از بهترين مثال ها برای درک قابلیت نقدشوندگی 
در اقتصاد و سرمايه گذاری، وضعیت فعلی بازار مسکن 
اســت. آمارها می گويند در بعضی مناطق تهران، روزی 
نهايتاً دوتا خانه به فروش می رســد! بالای آتوسا در اين 
مورد هم تپه گل کاری شده باقی نگذاشته است. دو سال 
پیش حوالی کرج خانه 13۷ متری خريده به قیمت دو 
میلیارد تومان و امسال با ذوق و شوق خواسته بفروشد اما 
تا الان که مجبور شده قیمت را به 40 درصد زير نرخ بازار 
برساند، هنوز خبری از مشتری نیست. پس به ناچار بابای 
آتوسا در به در دنبال پیدا کردن مستاجر است بلکه بتواند 
از محل پول پیش و اجاره ماهیانه، از شش میلیارد تومان 

سرمايه ای که دارد خاک می خورد بهره ببرد.   

   بی ستون

درس هایی برای سرمایه گذاران به روش بابای آتوسا
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قیم

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

دو میلیون و 500 هزار 

دو میلیون و 500 هزار 

دو میلیون و 240 هزار

یک میلیون و 975 هزار

735 هزار

9 میلیون و 900 هزار

یک میلیون و 95 هزار

سه میلیون و180 هزار

14 میلیون و 550 هزار

دو میلیون و112 هزار

قیمت پرفروش ترین ساعت های هوشمند

ویرفیت

ویرفیت

میبرو

شیائومی

ورنا

سامسونگ

ورنا

گلوریمی

اپل

شیائومی

HW6 MINI 49mm

HW 5 ULTIMATE 51.5 MM 

Watch Lite2

Redmi Watch 5 Active

W45 Max

Galaxy Watch6 44mm

W49 ultra with 7 Bands

M2 MAX 

SE 2023 Aluminum Case 40mm 

Redmi Watch 3 Active 

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع مایکروویو

هایسنس 

جی پلاس

پاناسونیک

پاناسونیک

دوو

مایدیا

شیائومی

مایدیا

داتیس

میگل

H20MOWS4

GMW - M425S

ST266B 

NN-ST34

MW8265SS 

EG142A5L 

MWBLXE1ACM

EC142A5L

DTM-928

GMW 342

پنج میلیون و 762 هزار

11 میلیون و 100 هزار

شش میلیون و 580 هزار

 میلیون و 670 هزار 

14 میلیون و 550 هزار

12 میلیون و 900 هزار

هشت میلیون و 531 هزار

14 میلیون 

14 میلیون و 428 هزار

39 میلیون و 900 هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

بیشترین 68 هزار و 880

72 هزار و 610

18 هزار و 854

دو هزار

50 میلیون و 580 هزار

48 میلیون و 70 هزار

25 میلیون و 780 هزار

15 میلیون و 990 هزار

هفت میلیون و 520 هزار

چهار میلیون و 329 هزار و 700

جدول قیمت طلا و ارز

دلار  آمریکا

یورو 

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

سکه گرمی

طلای 18 عیار

کمترین 68 هزار و 170 

72 هزار و 50

18 هزار و 709

هزار و 990

50 میلیون و 950 

47 میلیون و 635 هزار

25 میلیون و 660 هزار

15 میلیون و 940 هزار

-

چهار میلیون و 288 هزار و 300

بانک

چطور با گرو گذاشتن طلا وام بگیریم؟
برخیازبانکهاتسهیلاتویژهایرابرایکاربراندرنظرگرفتهاند

وقتی نیاز به مبلغی پول داريد، يکی از راه ها اين است که 
طلای خود را بفروشید. اما برخی از بانک ها حاضرند با 
حفظ سرمايه مبلغی که نیاز داريد را به شما وام بدهند و 
ديگر نیازی نباشد که اقدام به فروش طلای خود کنید. 

اما دريافت وام با استفاده از طلا چه جزئیاتی دارد؟
وام طلا چیست؟

وام طلا به دســته ای از تســهیلات گفته می شود که 
به صورت وثیقه گذاری طلا نزد بانک ها يا مؤسسه های 
مالی در اختیار متقاضیان قرار می گیرد. برای اين نوع 
تسهیلات نیازی به ضامن نداريد و در واقع طلايی که 
گرو می گذاريد نقش ضامن را بازی می کند و می توانید 

متناسب با شرايط بانک يا مؤسسه موردنظر بین 20 تا 
۵0 میلیون تومان تسهیلات بگیريد.

مدت بازپرداخت وام طلا چگونه است؟
مدت بازپرداخت وام طلا معمولًا يک ساله است و سود 
نسبتا کمی دارد. در نظر داشته باشید که شما بايد تمام 
اقســاط را در موعد مقرر پرداخت کنیــد، در غیر اين 
صورت امکان ضبط وثیقه از طرف بانک وجود دارد. در 
حال حاضر بسیاری از بانک ها و شرکت های خصوصی 
اقدام به اعطاء اين وام به مشــتری های خود می کنند. 
بانک ها معمولی مبالغ کمتری نســبت به شرکت های 
خصوصی بــه متقاضی پرداخت می کننــد، اما امنیت 

بیشتری دارند. شما می توانید متناسب با شرايط خود و 
انجام بررسی های لازم از بانک يا اين شرکت ها نسبت 

به دريافت وام اقدام کنید.
شرایط اخذ وام با طلا چیست؟

بانک ها وشــرکت های خصوصی هر کدام متناسب با 
سیاست های خود برخی شــرايط را برای اهدا اين وام 
به متقاضیــان در نظر می گیرند؛ مثلًا هــر يک از اين 
مؤسسه ها میزان طلای مشخصی را در ازای پرداخت 

تسهیلات از متقاضی درخواست می کنند.
 بــرای دريافت وام طلا بايد بر اســاس شــرايط بانک 
مدارکی را ارائــه دهید که از جملــه متداولترين آنها 
عبارتند از: شناسنامه، کارت ملی،  فاکتور طلا و مقدار 
طلای زينتی مورد نیازی که بانک به شما اعلام کرده 

است. 
کدام بانک ها با طلا وام می دهند؟

-بانک ملی: شــما می توانید اين تســهیلات را در دو 

نوع قرض الحســنه و جعاله از بانک ملی دريافت کنید. 
وام قرض الحســنه با حداقل 30 گرم طلا، سود چهار 
درصدی و بازپرداخت يک ســاله و به مبلغ دو میلیون 
تومان و وام جعاله با حداقل 100 گرم طلا، ســود 20 
درصد، بازپرداخت يک ساله و مبلغ 20 میلیون تومان 
در اختیار مشتری ها قرار می گیرد. همچنین بانک ملی 
ايران با طرح تسهیلاتی »کارگشای ملی« به متقاضیان 
اين امکان را می دهد که با مسدود کردن طلا، جواهرات، 
سکه و شــمش وام می دهد. اين وام با بازپرداخت ۶0 
ماهه و اقساط ماهیانه يک میلیون و 409 هزار و ۵24 
تومان عرضه می شــود. اين طرح امکان دريافت وامی 
تا ســقف ۵0 میلیون تومان را برای متقاضیان فراهم 
می کند. در اين طرح، ســپرده های طلای شما تا زمان 
تسويه کامل وام، نزد بانک مسدود خواهد ماند و مدت 
مسدودی حداکثر ۶0 ماه تعیین شده. سود اين وام 23 

درصد است. 

بانک کارگشــايی: به طور کلی، مقدار وام طلای بانک 
کارگشايی ۵ تا 20 میلیون تومان است. اگر وام جعاله 
می خواهید، بايد طلای بیشــتری به بانــک بدهید؛ 
همچنین، امکان دريافت 2 وام کارگشــايی به صورت 
همزمان وجود دارد. در اين شرايط، شما می توانید يک 
وام پنج میلیون تومانی و يــک وام 20 میلیون تومانی 
دريافت کنید. وام با سپرده طلا بانک کارگشايی به ازای 
هر 2۵ گرم، پنج میلیون تومان وجه نقد اســت. مثلا، 
اگر ۵0 گرم طلای زينتی داريد، می توانید تا سقف 20 
میلیون تومان وام بگیريد. کارمزد وام بانک کارگشايی 
هفت درصد است و با ســود چهار درصد به مشتری ها 
تعلق می گیرد؛ اگر پنج میلیون تومان وام کارگشــايی 
بگیريد، بايد ســال بعد پنج میلیون و ۵۵0 هزار تومان 

به بانک بدهید.
مزایای دریافت وام طلا چیست؟

دريافت وام طلا برای کسانی که میزان محدودی پول 

نیاز دارند، يک گزينه خوب به نظر می رســد. از مزايای 
چنین وام هايی می توان به نیاز نداشتن به ضامن، رفع 
مشــکل مالی بدون نیاز به فروش طلا يا سکه، مسیر 
بسیار ســاده به منظور اخذ وام، ســود پايین، دريافت 
کامل طلا ها بعد از بازپرداخت اقساط و حفظ سرمايه 
و افزايش دارايی با افزايش قیمت طلا و امکان دريافت 

تسهیلات در سريعترين زمان ممکن اشاره کرد. 
معایب دریافت وام با طلا چیست؟

يکی از معايب دريافت چنین وامی مبالغ آن است. بد 
نیست بدانید که در صورتی که بعد از گذشت يک سال 
تسهیلات را پرداخت نکنید، بانک امکان ضبط وثیقه 
را دارد و در اين صورت يعنی طلايی به شما بازگردانده 
نمی شود. شــما بايد در بانک ها طلای زينتی از جمله 
انگشتر، النگو، دستبند يا گردنبند را به عنوان وثیقه در 
اختیار بانک بگذاريد و در برخی موارد مبلغ تسهیلات 

دريافتی کمتر از ارزش طلا ها است.

  بازارگردي 

دستگاهی برای شادی همیشگی بچه ها 
برایخریدپرفروشتریندستگاههایساندویچسازبایدبیندوتاپنجمیلیونتومانهزینهکنید

داشتن ساندویچ ساز در خانه مثل یک موهبت الهی است. چون درست وقتی که نمی دانید شام و ناهار چی درست کنید، یادتان می افتد یک دستگاه در آشپزخانه دارید که خیلی سریع 
با یک سری مواد غذایی ساندویچ و وافل درست می کند و تحویلتان می دهد. این دستگاه ها برای کسانی که بچه دارند مثل عصای دست است. چون وقتی بچه ها بهانه ساندویچ می گیرند 

با این دستگاه خیلی سریع می توانید یک غذای سالم خانگی درست کنید که اتفاقا ساندویچ مورد نظر کودکتان هم هست. 

SM-850P 1   پارس خزر مدل

ساندويچ  ساز پارس خزر، يک محصول ساده و درعین حال 
بسیار کاربردی است و با  موتور قدرتمند 8۵0 وات ساندويچ 
را گريل و مغزپخت می کند. اين ســاندويچ ســاز دارای دو 
صفحه دو خانه ای اســت که در آن می توان به طور همزمان 
چهار ساندويچ مثلثی درست کرد. اين دستگاه دارای چهار 
پايه است که باعث می شود بدنه محصول از سطح میز فاصله 
داشته باشد. همچنین دستگیره ای که برای اين ساندويچ ساز 
در نظر گرفته شده، امکان جابه جايی آن را راحت کرده است. 
اين مدل قابلیت قرارگیری به صورت عمودی هم دارد و اين 
ويژگی برای نگهداری آن در قفســه يا کابینت بدون اشغال 
فضای زياد بسیار کاربردی اســت.  از ديگر خصوصیات اين 
محصول می توان به سیستم قطع کن خودکار، برخورداری 

از دو مدل سینی پخت و نشانگر LED روی بدنه اشاره کرد.
قیمت: دو میلیون تومان

ساندويچ ساز کاراجا، علاوه بر تهیه نان تست، به عنوان گريل 
برقی عمل می کند  و می توانید غذاهای خوشــمزه گوشتی 
را در محیط آشــپزخانه با اين دســتگاه گريل کنید. توان 
اين دســتگاه برای مغز پخت کردن گوشــت و مواد غذايی 
1800وات است. صفحه های اين دستگاه از جنس گرانیت 
نچسب است که هم شست وشوی آن راحت باشد و هم اينکه 
مواد غذايــی حین پخت به صفحه ها نچســبد. از مهمترين 
ويژگی های اين ساندويچ ساز می توان به گرم شدن يکسان 
در همه مناطق با فنــاوری Quick grill، آنتی باکتريال 
بودن صفحه ها، قابلیت جدا شدن صفحه ها برای شست وشوي 
آســان تر و قفل ايمنی برای قفل کردن دستگاه اشاره کرد. 
طول سیم اين دســتگاه يک متر اســت و بدنه آن از جنس 
پلاستیک فشرده و مقاوم ساخته شده تا در برابر ضربه و خط 

و خش ايمن باشد. 
قیمت: پنج میلیون تومان

ساندويچ ساز سوناشــی دارای دو چراغ قرمز و سبز است که 
چراغ قرمز روشن بودن دستگاه را نشان می دهد و چراغ سبز 
نشانگر پايان يافتن پخت و آماده بودن ساندويچ هاست. بدنه 
اين دستگاه طوری طراحی شــده که در اثر سقوط يا ضربه 
آســیب نمی بیند.  همچنین هنگام کار کردن داغ نمی شود 
و بدون اينکه دســتتان بســوزد می توانید ســاندويچ ها را 
بیرون بیاوريد.  اين ساندويچ ســاز با توان 1400 وات علاوه 
بر ترد کردن ســاندويچ ها توان گريل کردن هر گوشــتی را 
دارد. همچنین اين دستگاه دوکاره است و صفحات گريل و 
ساندويچ ســازی دارد که  جنس تفلون نچسب ساخته شده 
است. با اين دستگاه می توانید همزمان چهار ساندويچ يا نان 
را تست کنید که يعنی هشت اســنک مثلثی به شما تحويل 
می دهد. توان اين دســتگاه به صورتی است که هم ساندويچ 
ترد درست می کند و هم گوشت گوساله يا گوسفند را گريل 

شده تحويلتان می دهد. 
 قیمت: دو میلیون و ۷۰۰هزار تومان

SSM-882 ۳   ساندویچ ساز کاراجا۲     سوناشی مدل 2 کاره

  هزینه تیونینگ چقدر است؟
معنی تیونینگ در لغت يعنی تنظیم يا ارتقا. يعنی 
ظاهر ماشین و داخل آن را تغییر بدهید يا با استفاده 
از انواع لوازم جانبی آن را به ماشین زيباتری تبديل 
کنید. اين تغییرات می توانــد در ظاهر خودرو و يا 
بخش فنی رخ بدهد، ولی چون بخش فنی خیلی 
تخصصی اســت و در مطلب ما نمی گنجد بیشتر 

درباره تغییر ظاهر خودرو  حرف می زنیم. 
 تیونینگ در ها

حتما در خیابان ماشین های لوکس و گران قیمت 
را ديده ايد که مثل ماشین بتمن درهايش رو به بالا 
باز می شود. ماشین بازها فکر می کنند اين کار خیلی 
خودرو را زيبا و خاص می کند. برای همین مدل باز 
شدن درها را تغییر می دهند. البته اين تغییر دادن 
مدل بازشدن درها بیشتر مخصوص ماشین های دو 
در اســت. هزينه تغییر جهت باز شدن درها بسته 
به مدل خودرو متفاوت است. مثلا برای تیونینگ 
درهای پرايد بین دو تا پنج میلیون تومان می گیرند، 
اما کسی که صاحب يک پورشه يا بی ام و Z4 است 
حداقل بايد بین 30 تا ۵0میلیون تومان برای تغییر 

جهت باز شدن درها هزينه کند. 
 تیونینگ ارتفاع خودرو

شاسی ماشین را می خوابانند،  طوری که کف ماشین 
با آسفالت خیابان فقط چند سانتی متر فاصله دارد. 

با اينکه بیشــتر مکانیک های خودرو معتقدند اين 
کار به جلوبندی ماشین آسیب زيادی می زند و  در 
فرمان پذيری خودرو مشــکل ايجاد می کند، ولی 
بعضی ها دوست دارند اين کار را انجام بدهند و به 
اصطلاح ماشینشان را کف خواب کنند. به گفته يکی 
از کسانی که کارش کف خواب کردن ماشین است، 
بیشتر جوان هايی که پرايد هاچ بک دارند دوست 

دارند ارتفاع ماشینشان را کم کنند. 
البته اين موضوع به اين معنی نیست که کسانی که 
پژو 20۶، پرشیا، زانتیا، سمند و دنا دارند، اشتیاقی 
به کف خواب کردن ماشین هايشان نداشته باشند. 
قیمت پايین آوردن ارتفاع خودرو اگر ايرانی باشد و 
نیازی به تعويض کمک فنر نداشته باشد از ۵00هزار 
تومان تا يک میلیون و ۵00هزار تومان است. اما فقط 
کافی است ماشین مدل بالا و خارجی و بالای دو سه 
میلیارد باشد، قیمت کف خواب کردن اين ماشین ها 
از 10 میلیون تومان به بالاست. به خصوص اگر برای 
کم کردن ارتفاع به تعويض فنر ريس يا کمک فنر 
نیاز باشد در اين صورت هزينه ها به 20 تا ۵0میلیون 

تومان هم می رسد. 
 تیونینگ چراغ خودرو

بعضی ها از ظاهر چراغ عقب و جلوی ماشینشــان 
راضی نیستند. بعضی از ماشــین بازها هم دوست 
دارند رنگ چراغ را تغییر بدهند. هزينه تغییر چراغ 

جلو عقب خودرو ايرانی بین 2۵0هــزار تومان تا 
4۵0هزار تومان است. اما اگر ماشین خارجی داريد 
قیمت تعويض چراغ جلو و عقب خودرو خارجی)هر 
چراغ( از ۶00هزار تومان تا يک میلیون تومان است. 
هزينه  تعويض هر عدد لامپ چراغ جلو يا عقب نیز 
از 100هزار تومان تا 2۵0هزار تومان است. بعضی ها 
برای زيباتر کردن چراغ از ابرويی استفاده می کنند. 
ابرويی چراغ يکی از وسايل اسپرت کردن چراغ های 
ماشین است که از پلاستیک با کیفیت برای خودرو 
تولید می شود. ابرويی در رنگ بندی های مختلف 
و متناسب با رنگ خودرو ساخته می شود. ابرويی 
چراغ قیمت بالايی ندارد، مثــلا ابرويی چراغ جلو 
پرايد از ۶۵هزار تومان تا 8۵هزارتومان اســت. يا 
ابرويی چراغ پرشیا را با قیمت 8۵تا 100هزار تومان 
می فروشند. هزينه نصب ابرويی هم بین 100هزار 

تومان تا 1۵0هزار تومان است. 
 تیونینگ رینگ 

يکــی از آيتم های جــذاب در ماشــین، رينگ و 
لاستیک اســت. هر چه ماشــین لوکس تر باشد، 
رينگ و لاســتیک زيباتری دارد. بــا تغییر رنگ و 
يا طرح رينگ و نیز تغییر لاســتیک و استفاده از 
لاســتیک های پهن، ظاهر خودرو تغییر اساسی 
می کند.البتــه هر چه لاســتیک پهن تر باشــد، 
اصطکاک بیشــتری با ســطح جاده دارد و همین 

موضوع باعث می شود مصرف سوخت و استهلاک 
لاستیک بالا برود. هزينه تیونینگ رينک و لاستیک 
بسته به نوع رينگ و لاستیکی که انتخاب می کنید، 
متفاوت است. مثلا در بازار رينگ پرايد از ۶00هزار 
تومان به بالا قیمت دارد. رينگ های کروم  قیمت 
بالاتری دارند و بسته به سايزشان قیمتشان تغییر 
می کند. مثلا  رينگ اسپرت سايز 1۶ کروم با قیمت 
18میلیون تومان فروخته می شــود و سايز 1۵ آن 
حدود 1۶میلیون تومان قیمت دارد. رينگ اسپرت 
Vossen ســايز 1۷)۵پیچ( کروم هم بین 40 تا 
4۵میلیون تومان قیمــت دارد. البته اين رينگ ها 
مخصوص ماشین های ايرانی است. بعضی از مراکز 
تیونینگ ماشین های خارجی رينگ هايی دارند که 
ممکن اســت بین ۵0 تا 300میلیون تومان خرج 

روی دست ماشین بازها بگذارد. 
 تیونینگ سقف

داشتن سانروف زيبايی و جذابیت خاصی به ماشین 
می بخشــد. البته با کلاس شدن ماشــین را هم 
بايد به آن اضافه کنید.  اگر ماشــین شما سانروف 
ندارد و دوســت داريد اين گزينه را به ماشــینتان 
اضافه کنید بايد بودجه زيــادی برای اين کار کنار 
بگذاريد.  بــه طور کلی  عملکرد ســانروف ها به دو 
نوع دســتی و الکترونیکی تقسیم می شود. در نوع 
دستی سرنشینان خودرو می توانند خودشان آن را 

باز و بسته کنند و در نوع الکترونیکی هم می توانید 
با اســتفاده از دکمه هايی که روی صفحه کنترل 
قرار دارد اين تنظیمات را به دلخواه انجام بدهید. 
بیشتر ماشین های لوکس خارجی سانروف دارند، 
حتی بعضی از ماشین های ارزان قیمت تر هم دارای 
ســانروف هســتند،  مثل ام  وی  ام X22 دنده ای 
اسپرت، H300 برلیانس،دنا پلاس اتوماتیک مدل 
99، چری آريزو ۵ دنده ای لاکچری مدل99،بسترن 

B30 مدل 99 و...
اگر ماشین شــما ســانروف ندارد و خیلی علاقه 
داريد که از سقف ماشینتان آسمان پیدا باشد، اگر 
ماشینتان ايرانی است بايد بین پنج میلیون تومان 
تا ده میلیون تومان برای خريد وسايل و حدود دو تا 
پنج میلیون تومان هم برای نصب آن هزينه کنید. 
به گفته مدير يکی از مجموعه های تیونینگ بیشتر 
صاحبان ماشین های خارجی دنبال نصب سانروف 
هستند که بايد بین 80میلیون تومان تا 1۵0میلیون 

تومان برای اين کار کنار بگذارند. 
 کاور ماشین

کاور بدنه خودرو در واقع يک نوع پوشش محافظتی 
رنگ خودرو است. کاور کردن ماشین از آسیب بدنه 
خودرو در مواردی مثل باران های اسیدی، آفتاب 
ســوختگی و يا خط و خش های جزئی جلوگیری 
می کند. کاور ماشــین بــه صــورت رول هايی از 

جنس پلاستیک پی وی سی است که با تجهیزات 
مخصوص روی بدنه خودرو را می پوشانند و باعث بالا 
رفتن مقاومت رنگ بدنه و البته زيباتر شدن خودرو 
می شــود. بعضی از انواع کاور خــودرو ضدآب هم 
هستند که از بدنه ماشین در مقابل نفوذ آب و اشعه 
مضر فرابنفش نیز محافظت می کنند. با اين اوصاف 
کاور ماشــین انواع متنوعی دارد.مثلا کاور رنگی 
خودرو که جزو پرطرفدارترين هاست به دو صورت 
شفاف و رنگی موجود اســت. کاور رنگی ماشین 
باعث تغییرات زيادی در ظاهر خودرو می شود. اين 
نوع کاورهای ماشین از جنس PVC هستند. کاور 
بی رنگ يک نوع ديگر اســت که مقاومت بیشتری 
به بدنه خودرو می بخشــد. اين کاور فقط با هدف 
حفاظت از رنگ بدنه روی ماشین کشیده می شود. 
کاور مات هم مثل کاور رنگی طرفــدار زياد دارد. 
چون ظاهری جذاب به خودرو می دهد. همچنین 
اين کاورها يک لايه محافظتی قوی هستند که از 
بدنه ماشین به خوبی محافظت می کنند. کاورهای 
مات در رنگ های متنوعی موجود هستند. کسانی 
که دوست دارند ماشینشان برق بزند از کاور اکلیلی 
استفاده می کنند. بیشتر ماشــین های لوکس از 
اين مدل کاور استفاده می کنند چون قیمت کاور 
نگینی خودرو و اکلیلی نسبت به نمونه های ساده 
و مات خیلی بیشتر است. يک نوع کاور هم داريم 

که به کاستوم معروف است. کاور کاستوم به صورت 
رنگ های طلايی و هفت رنگ موجود است که باز 
هم به دلیل قیمت بالايی که دارد، ماشین بازهايی 
که خودروی لوکس و گران قیمت دارند، سراغش 
می روند. کمترين هزينه کاور کــردن خودرو 10 
میلیون تومان اســت. اما بالاترين قیمت آن سقف 
ندارد. مثلا قیمت کاور شفاف TPS بین 90 میلیون 
تومان تا 1۵0میلیون تومان است. کاور مات هم بین 
۶0 میلیون تومان تا 100میلیون تومان هزينه دارد. 
اما کاور اکلیلی و کاستوم قیمت های بالاتری دارند.

مثلا صاحب يکی از اين مجموعه های بزک کردن 
خودرو می گويد، برای ماشــینی مثل بی ام و ۵28 
I برای کاور اکلیلــی از 120 میلیون تومان تا 180 
میلیون تومان بايد هزينه کنید. اگر کاور کاستوم 
باشد،بسته به طیفی که انتخاب می کنید بايد بین 
1۵0میلیون تومان تا 200میلیون تومان بپردازيد. 

 سرامیک کردن ماشین
سرامیک کردن خوردو با ســرامیک کردن خانه 
خیلی فرق دارد. سرامیک ماشــین در واقع نوعی 
محلول پلیمری شــیمیايی است که با دست روی 
نمای بیرونی خودرو انجام می شــود. اين پوشش 
ســرامیکی با رنگ خودرو پیوند برقرار می کند و 
يک لايه محافظ اضافی روی آن به وجود می آورد. 
اين پوشش، مقاومت بالايی در برابر خراش، ضربه 
و آســیب های فیزيکی دارد و از بدنــه خودرو در 
برابر آســیب های خارجی محافظت می کند. اما 
هزينه سرامیک به مدل خودرو، نوع مواد سرامیک 
و همچنین تعــداد لايه های ســرامیکی ارتباط 
مستقیمی دارد. ولی مهمترين عامل تاثیرگذار بر 
هزينه ســرامیک خودرو مدل آن است. نوع مواد 
سرامیک هم  از ديگر موارد مهمی است که در میزان 

هزينه سرامیک ماشین نقش دارد.
 چون قیمت مواد نانو سرامیک با يکديگر متفاوت 
است. تعداد لايه های سرامیکی هم از ديگر عوامل 
تعیین کننده قیمت ســرامیک بدنه است. با اين 
اوصاف اگر ماشین شما ايرانی باشد، هزينه سرامیک 
يک لايه بین پنج تا شــش میلیون تومان و هزينه 
ســرامیک دو لايه بین۷ تا 9 میلیون تومان است. 
اما اگــر صاحب ماشــین خارجی هســتید برای 
ســرامیک يک لايه بايد بین 10 تــا 1۵ میلیون 
تومان و برای کشــیدن دو لايه سرامیک بايد بین 
1۵ تا 20میلیون تومان هزينه کنید. البته قیمت ها 
تقريبی است و بسته به نوع و سايز ماشین متفاوت 
است. مثلا لندکروز و پیکانتو هر دو خارجی هستند 
اما سايزشان خیلی متفاوت است، به همین دلیل 
سرامیک ماشینی مثل لندکروز ممکن است به ۵0 

میلیون تومان هم برسد. 
 هزینه زیباسازی داخل ماشین

تغییر روکــش صندلی، اضافه کــردن مانیتور به 

صندلی ها، کهکشانی کردن ســقف،  تغییر چراغ 
پشت آمپر، اســتفاده از روکش برای فرمان و دنده 
و ... از جمله کارهايی اســت که برای زيباتر کردن 
ماشــین انجام می دهند. بعضی ها دوســت دارند 
روکش صندلی ماشــین از جنس مخمل يا چرم 
مخصوص باشد. اگر ماشینتان کوئیک است برای 
خريد روکش تمام چرم بايد بین دو میلیون تومان 
تا دو میلیون و ۵00هزار تومان هزينه کنید. کسانی 
که پرايد دارند بايد يک میلیون و 800هزار تومان 
تا دو میلیون و 100هزارتومان بپردازند. دستمزد 
نصب روکش صندلی هم بسته به نوع خودرو بین 
400 تا ۷00هزار تومان است.سقف کهکشانی هم 
به تازگی مد شده اســت. سقف کهکشانی در واقع 
يک سقف نورانی است که با استفاده از فیبر نوری 
ساخته می شود. اين فیبر نوری، نور را از يک طرف 
به طرف ديگر انتقال می دهد و از طريق رشته های 
نازک که در سقف قرار دارند، به شکل يک آسمان 
شب ستاره ای نورانی را به نمايش می گذارد. وقتی 
رشته های سقف خودرو خاموش هستند، هیچ اثری 
از آنها نیست، چون رشته های فیبر نوری بسیار نازک 
و شفاف هستند و نور درون آنها به شکل مستقیم 
به چشم نمايش داده نمی شود. هزينه نصب سقف 
کهکشــانی نیز به کیفیت و نوع مواد استفاده شده 
بستگی دارد. همچنین، بســته به مدل خودرو و 
میزان کار و زمانی که برای نصب سقف کهکشانی 
صرف می شود، قیمت ممکن اســت متغیر باشد. 
مثلا اگر بخواهید ســقف خودرو پژو 20۶ و 20۷ 
را کهکشــانی کنید بايد بین 12میلیون تومان تا 
14 میلیون تومان بپردازيد. برای کهکشانی کردن 
ســقف تیبا به 10 تا 11 میلیون تومان بودجه نیاز 
داريد. کهکشانی کردن سقف تويوتا هايلوکس هم 
بین 20 تا 2۵میلیون تومان خرج روی دســتتان 
می گذارد. بعضی ها برای زيباتر کــردن خودرو از 
مانیتورهای پشت صندلی استفاده می کنند، قیمت 
اين مانیتورها بسته به اينکه از چه برندی هستند 
از ســه میلیون تومان به بالاست، نصب هر مانیتور 
هم بین ۵00هزار تومان تا 800هزا رتومان هزينه 
دســتمزد دارد. ال ای دی تغییر رنگ پشت آمپر 
کیلومتر خــودرو هم جزو آيتم هايی اســت که به 
زيباتر شدن ماشین کمک می کند. اين کار هزينه 
بالايی ندارد. قیمت لامپ ها بسته به برند و کیفیتی 
که دارند  از ۵0هزارتومان تا 200هزارتومان است و 
دستمزدی که برای نصب آن می گیرند هم بیشتر از 

100هزار تومان نیست. 
حتما بعضی از ماشین ها را ديده ايد که فرمانشان 
نگینی اســت و برق می زند. روکش فرمان نگینی 
روی حلقه فرمان را می پوشاند و باعث زيباتر شدن 
آن می شود، قیمت اين روکش ها از 300هزارتومان 

تا ۷00هزار تومان است. 

 کف خواب 
با سقف کهکشانی!

همهنکاتیکهبایددربارهبزککردن،تیونینگ،سرامیکو
کاورکردنخودروبدانید

گروه بازار| بعضی ها ماشین باز هســتند. یعنی دلشان می خواهد ماشینشان از همه ماشین های 
خیابان سرباشد و بین همه بدرخشد. این افراد از هیچ هزینه ای برای زیباشدن و توی چشم آمدن 
ماشینشان دریغ نمی کنند. از مات کردن و کاور کشیدن روی بدنه تا تغییر رنگ کاسه چراغ ها و 
چوبکاری داخل کابین، چرم کردن داشبورد و اســپرت کردن سر دنده و ارتفاع دادن به ماشین و 
خواباندن کف زمین و ...تا دلتان بخواهد این روزها برای این افراد گزینه هســت. مراکز تیونینگ 
هم تعدادشان روز به روز بیشتر می شود و هر کدام برای خودشان خدمات خاصی دارند. زیبا کردن 
ماشین هم مرد و زن ندارد، اما مدلش با هم فرق دارد. به گفته یکی از کسانی که در یکی از مراکز 
تیونینگ کار می کند، خانم ها بیشتر به زیبایی داخل کابین علاقه دارند. مثلا دور فرمان را یک کاور 
نگینی می اندازند، یا روی دنده عروسک می گذارند، سقف را کهکشانی  و از استیکر برای زیبا کردن 
داشبورد استفاده می کنند. اما آقایان بیشتر به ظاهر ماشین می رسند. رنگش را تغییر می دهند، 
ارتفاعش را بالا و پایین می برند و رنگ چراغ ها را طوری عوض می کنند که انگار ریسه چراغانی با خود 
حمل می کنند. به هر حال این مطلب هم مربوط به همین کارهاست، اینکه هزینه این کارهای اضافه 
و به اصطلاح بزک کردن ماشین ها چقدر است و چه میزان خرج روی دست ماشین بازها می گذارد. 
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ادامه ازصفحه   اول
   آن موقع که اين ايده را مطرح کرديد دولتی ها 

مقاومتی نکردند؟
کسی متوجه نبود که ما می خواهیم چه کنیم. 

  همین باعث شــد که پروژه اولتان اين قدر طول 
بکشد؟

دلیل اين نبــود. ما بايد زمین هــای دو طرف دره 
را می خريديــم و راضی کردن اهالــی به فروختن 
زمین هايشان 4 سال طول کشید. از 84 تا 88. بعد 
از آن البته يکی دو ســالی طول کشید تا موافقت 
نهادهای دولتی را بگیريم و پل ما در ســال 1394 

افتتاح شد.
  در ارتفاع چند متری از زمین است؟

ارتفاع از سطح زمین 80 متر است و طول خود پل 
3۶۵ متر. اولین پل معلق ايران و طولانی ترين پل 

معلق خاورمیانه است. 
  آن موقع پل طبیعت تهران هم تازه افتتاح شده 

بود.  
پل طبیعت با پلی که ما ساختیم خیلی فرق دارد. 
اولا داخل شهر است و نه منطقه صعب العبور. ثانیا 
ارتفاعش 40 متر است. مهم تر از همه اينکه معلق 

نیست و ستون دارد. 
  بعد از آن ديگر زنجیره پل سازی ها شروع شد. 

بله ديگر. از آقای روحانی موفق شــديم به عنوان 
کارآفرين نمونه لــوح تقدير بگیريــم و مردم هم 
اســتقبال خوبی کردند. رفتیم به ســراغ پل هیر 
)شهری است در اســتان اردبیل و 23 کیلومتری 

مرکز استان(.
  آن هم مثل مشکین شهر است؟

نه خیر. وقتی می خواســتیم هیر را بسازيم گفتیم 
ديگر فقط معلق بودن جذاب نیست. بايد کار ديگری 
کنیم. برای همین کف پل را شیشه ای کرديم و شد 
اولین پل معلق شیشه ای ايران. از آن گذشته پل را 
قوسی کرديم و شد اولین پل معلق قوسی شیشه ای 

در جهان!
  اين شیشه ها را وارد می کرديد؟

نه خیر. در همین ايران ســاختیم. شیشه هايی با 
ضخامت 10 میلی متر است که به صورت سه لايه 
روی هم قرار گرفته و روی هم 30 میلی متر را شکل 

داده و بین آن يک ماده ژل ماننــد مخصوص قرار 
دارد. محاســب ما به کارخانه شیشه ســازی گفت 
که ما چنین شیشــه ای با مقاومت وزن موردنظر 
می خواهیــم و يکی از شــرکت های معتبر داخلی 
برايمان شیشه را ساخت. البته اين را بگويم که بايد 

شیشه  را هم قوس می داديم. 
  از هلیکوپتر اســتفاده کرديد برای حمل ونقل 

شیشه ها؟
خیر. روشــی ابداع کرديم و در واقع يک جرثقیل 
اختراع کرديم و باقی کار ما با نیروی انسانی انجام 

شد. 
  تلفاتی که نداشتید!

نه الحمدلله. 
  بعد از هیر رفتید ســراغ ســرعین. در آنجا هم 

ابتکاری داشتید؟
بله. وقتی پل معلق ســرعین را خواستیم بسازيم 
گفتیم بايد پل را ســه طبقه کنیــم. دو طبقه اش 
ثابت اســت و يک طبقه معلق. بعــد از آن هم که 
داريم نخستین پل رســتوران کشور را می زنیم در 
دورود لرســتان. شــما می توانید در ارتفاع حدود 
100 متری با کف شیشه ای روی يک پل بنشینید 

و غذا بخوريد. 
  خیلی هم خــوب ولی چرا ســراغ شــهرهای 
گردشگرپذير ديگر نمی رويد؟ مثلا شمال يا مشهد. 
شــمال به دلیل منفعت طلبی که صــورت گرفته 
قیمت زمین خیلی بالا رفته است. از عهده من خارج 
اســت خريد زمین. صرفه اقتصادی ندارد يعنی. ما 
واقعا با ويلا، محیط زيست شمال را هم نابود کرديم. 
من سوئیس رفته بودم. طبیعتش هزار برابر شمال 
ماست ولی يک هزارم شــمال ويلا ندارد. از سوی 
ديگر واقعا شــمال به اندازه ويلاهايی که ساختند 
فضای تفريحی ندارد. فقط دريا و ويلا. اين که نشد 
مسافرت! شهرهايی مانند مشهد، اصفهان، شیراز 
و کرمان هم به خودی خود دارای گردشــگر است. 
من اعتقاد دارم وجب به وجب اين خاک، پتانسیل 
تبديل شدن به مقصد گردشگری را دارد. به خاطر 
همین تصمیم گرفتم ســراغ شــهرهای کوچک و 
کمتر شناخته شــده بروم و با روشن کردن چراغ 
گردشگری در اين شــهرها، به اقتصاد و معیشت 

مردم اين نقاط هم کمک کنم. 
  الان شــما مثلا در مشکین شــهر به جز پل چه 

داريد؟
من در کنار پل، آنجا هتل ساختم. ۵ کیلومتر بالاتر 
از هتل می توانند بروند آب گرم. 2 کیلومتر پايین تر 

هم شهر مشکین شهر است. می توانند بروند شهر. 
  هتل و بازديد از پل برای يک خانواده چهار نفره 

به مدت سه روز چقدر درمی آيد؟
حدود 10 میلیون تومان. با صبحانه و ناهار و شام. 

  از آسیب محیط زيســتی به شمال گفتید. شما 
خودتان توجه می کنید به مســايل محیط زيستی 

در پروژه هايتان؟
من هر جا رفتم نه تنها يک شاخه قطع نکردم بلکه 

30 تا 40 هزار نهال کاشتم. 
  خارج از کشور چطور؟ پیشنهادی نداشتید؟

من خیلی تلاش می کنم پروژه های خودم را معرفی 
کنم. همین حالا هم قصــد داريم که در عمان يک 
کاری را شروع کنیم ولی واقعا توقع دارم از وزارت 
خارجه و اتاق بازرگانی که ايــن کار را بکنند. اين 
وظیفه آن هاست. من با توان فنی و مهندسی ايرانی 
اين کارها را کردم و می توانم در سراسر جهان اين 
کار را بکنم ولی واقعا کسی از ما حمايتی نمی کند. 

  حالا اگر حمايت نمی کنند؛ ســنگ اندازی هم 
می کنند يا نه؟

حالا من بدبینی نمی کنم که بگويم ســنگ اندازی 
ولی من پروژه هايی داشتم که جلويش را گرفتند. 
من می خواستم برای تهران يک کره ماه مصنوعی 
معلق بســازم. در ارتفاع 100 متری بالای تپه های 

عباس آباد.
جوری که تاکسی با کابل تا دم درش برود و گردشگر 
بتواند در آنجا زندگی در فضــا را تجريه کند، مثلا 
وارد اتاق شبیه ساز تعلیق شــود و شرايط خارج از 
جو را لمس کند، پا روی ســطح شبیه سازی شده 
ماه و مريخ با همان شــرايط جــوی بگذارد، لباس 
فضانوردی بپوشــد و عکس يــادگاری بگیرد و در 
نهايت با همان تاکســی های کابلی از ماه مصنوعی 

تهران به زمین برگردد. اما نشد.
  چه کسی نگذاشت؟

برخی از نهادهای مربوطه )با خنده(

  چرا؟
بماند...

  الان مدت هاست می گويند می خواهیم يک پل 
بزنیم از بندرعباس به قشم که ديگر اين جزيره به 
سرزمین اصلی وصل شود. شما نمی توانید اين کار 

را بکنید؟
ما می توانیم ولی خودشــان هم می توانند. من فکر 
می کنم نمی خواهند. کار نمايشی می کنند. من يک 
بار به استاندار هرمزگان گفتم شما اينقدر روی اسم 
خلیج فارس تعصب داريد ولــی در چهارده جزيره 
يک نماد از خلیج فارس نداريد! اگر به گردشگری 
بها بدهند من به شــما می گويــم کیش پررونق تر 
می شــود يا دوبی! الان همه جــای دنیا صحبت از 
هوش مصنوعی است، حتی در مسئله گردشگری. 
من خواســتم ايران در اين مسئله عقب نیافتد، پل 
ســرعین را مجهز به هوش مصنوعی کردم و اين 
پل تبديل شد به اولین مکان گردشگری مجهز به 

هوش مصنوعی ايران.
  چه کمکی از هوش مصنوعی گرفتید؟

از يک شرکت خصوصی کمک گرفتیم تا با پردازش 
تصوير از طريق هــوش مصنوعــی، در هر لحظه 
تعداد و وزن کل افراد روی پل را محاســبه کنیم 
تا وزن کل افراد از آســتانه تحمل وزن پل بیشتر 
نشود. از يادگیری ماشین هم استفاده کرديم تا با 
جمعیت شناسی گردشــگران در روزهای مختلف 

سال، مخاطب هدف و روزهای خاص و شلوغ پل را 
بهتر بشناسیم. اين به ما کمک می کند تا برای رونق 

بیشتر کار، بهتر و هدفمندتر برنامه ريزی کنیم.
  راستی دوبی نمی رويد برای ساخت وساز پل؟

نه. در دوبی پل نمی سازم. خوشم نمی آيد. اين شهر 
توسعه متوازنی ندارد. 

  کجای دنیا رفتید که دوست داشتید يک چیزی 
مثل آن را بسازيد و نتوانستید؟

برج ايفل. واقعا می توانم بهترش را در ايران بسازم 
ولی حیف که نمی شود. 

  چرا؟
بودجه می خواهد. دولت يک وام به من نداده است. 
ما هر چه ساختیم با پول خودمان بوده است. واقعا 
اگر يک صدم حمايتی که از صنعت خودرو در اين 
کشور شده بود از صنعت گردشگری شده بود اوضاع 
ما خیلی بهتر بود ولی متاســفانه گردشــگری در 
اولويت نیست. در مجلســمان، کمیته گردشگری 
زير نظر کمیسیون فرهنگی است. کشوری که جزو 
10 کشــور اول از نظر جاذبه های گردشگری است 
کمیسیون مستقل گردشگری در مجلسش ندارد! 
از آن طرف شــما در مناظره های انتخابات رياست 
جمهوری چیزی از گردشگری شنیديد؟ صفر. اين 

صنعت اصلا اولويت نیست!
  به وزير جديد امید داريد؟

مسئله وزير نیست. آقای مهندس ضرغامی دوست 

داشــت کارهايی بکند. تلاش هــم می کرد ولی 
بدنه وزارتخانه بــا او همراه نبــود. وزير فعلی هم 
بخواهد کاری بکنــد و حتی تلاشــش را بکند و 
بدنه را همراه کند نمی تواند چون بايد در ســطح 
حاکمیت گردشــگری اولويت شــود. شــما الان 
می دانید مجموعه های گردشــگری بــه 14 نهاد 
پاسخگو هستند که هیچ کدام مرتبط با گردشگری 

نیستند؟
  شما به مشکل حجاب هم برخورد کرديد؟

ســال پیش نه ولی ۵ ســال پیش واقعا هر روز در 
مشکین شهر بحران داشــتیم. الان وضعیت خیلی 

بهتر شده است. 
  خیلی ممنونم از شــما و دوست دارم اگر حرفی 

باقی مانده بفرمايید.
من هم از شــما ممنونم. به عنوان چنــد ايرانی ما 
تلاشــمان را کرديم. بــرای کارآفرينــی. الان در 
مجموعه ما تقريبا 10 درصد از نیروها خانم هستید 
که در بخش مهندسی و پشتیبانی فعالیت می کنند. 
بقیه آقايانی که در شرايط بســیار سخت فعالیت 
کردند که اين پل ها را بســازند. بخــش عمده پل 
سرعین را ما در زمستان ساختیم. خب ما کارآفرينی 
کرديــم. تولید ثروت کرديم. جاذبه برای شــهرها 
درست کرديم. نماد درست کرديم. امیدواريم که از 
ما حمايت کنند تا باز هم بتوانیم از اين پروژه ها در 

سراسر کشور تاسیس کنیم.

داستانپلسازهایپولساز
گفت وگو با حسین عباسی نیا، مدیرعامل شرکتی که برای اولین بار 
در کشور پل های معلق را  به مقصدی گردشگری تبدیل کرده است 

طی ۷ ماهه سال ۱۴۰۳ ارزیابی شد؛
تخصیص ۴۹۹ هزار میلیارد ریال یارانه سوخت در آذربایجان شرقی

هفت صبح - لیلا پاشایی: مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
آذربایجان شرقی از تخصیص نزدیک به ۴۹۹ هزار میلیارد ریال یارانه سوخت طی ۷ ماهه 
سال ۱۴۰۳ با توزیع فرآورده های نفتی و گاز مایع در این استان خبر داد. ناصر راشدی با 
اشاره به پرداخت یارانه سوخت به بخش های مختلف مصرف و سهم آن در سبد خانوار 
استان، گفت: با توجه به تفاوت قیمت مصوب داخلی و نرخ فوب خلیج فارس طی ۷ ماهه 
سال ۱۴۰۳ یارانه سوخت تخصیص داده شده در استان به حدود ۴۹۹ هزار میلیارد ریال 
رسید. راشدی با بیان اینکه بیشترین مبلغ یارانه سوخت در بازه زمانی مذکور با ۲۲۰ هزار میلیارد ریال به فرآورده بنزین اختصاص 
یافته است، افزود: به دلیل گستردگی مصرف نفتگاز در بخش حمل و نقل، صنعت، کشاورزی و خدمات، یارانه اختصاص یافته به این 
فرآورده بیش از ۱۸۸ هزار میلیارد ریال در مدت زمان مذکور بوده که در رتبه دوم قرار دارد. وی اضافه کرد: با توجه به توسعه و بهره 
مندی روزافزون از گاز طبیعی در خانوارهای شهری و روستایی، همچنین پایش مستمر مصرف کنندگان سوخت توسط کارشناسان 
منطقه و توزیع الکترونیکی، مصرف نفت سفید در استان ۲۷ درصد کاهش داشته لذا کمترین یارانه سوخت با بیش از ۹۷۷ میلیارد 
ریال به فرآورده نفت سفید تخصیص داده شده است.لازم به ذکر است از ۴۹۹ هزار میلیارد ریال یارانه سوخت تخصیص یافته در استان 

طی ۷ ماهه سال ۱۴۰۳ نزدیک به ۹۰ هزار میلیارد ریال مربوط به فرآورده های گاز مایع و نفت کوره می باشد.
کاهش ۲۷ درصدی مصرف نفت سفید در آذربایجان شرقی

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه آذربایجان شرقی با اشاره به توزیع نزدیک به ۴ میلیون لیتر نفت سفید طی ۷ 
ماهه سال ۱۴۰۳ از کاهش ۲۷ درصدی مصرف این فرآورده نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۲ در استان خبر داد. ناصر راشدی با اشاره 
به توسعه روزافزون بهره مندی خانوارهای شهری و روستایی از نعمت گاز طبیعی و نیز پایش مستمر و دقیق توزیع فرآورده های نفتی 
گفت: مصرف نفت سفید استان در ۷ ماهه سال ۱۴۰۳ با توزیع نزدیک به ۴ میلیون لیتر برای خانوارهای شهری و روستایی فاقد گاز 
طبیعی نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۲ کاهش ۲۷ درصدی داشته است. راشدی با بیان اینکه فرآورده نفت سفید تنها برای مصرف 
گرمایش خانوارهای روستایی و شهری فاقد گاز طبیعی عرضه می گردد، اظهار داشت: ۴۹۰۰ خانوار در استان نفت سفیدسوز هستند 
که خانوارهای مذکور سهمیه نفت سفید و گاز مایع خود را بعد از ثبت نام و احراز هویت در سامانه درخواست فرآورده های نفتی به 
آدرس اینترنتی http://newtejaratasan.niopdc.ir که در کارت بانکی سرپرست خانوار شارژ می شود از فروشندگی های شهری 

و روستایی و عاملین توزیع گاز مایع دریافت می نمایند.

فرید پناهی؛ فرزند بناب، شهردار ناب
شهرداری بناب ۲۴ پروژه عمرانی را در دست اجرا دارد

هفت صبح - لیلا پاشایی: تور رسانه ای جهت بازدید میدانی از طرح های در حال اجرا 
و اتمام یافته و طرح های آتی شهرداری بناب انجام شد. هفدهم آبان ماه سال جاری به همت 
شهرداری بناب تور رسانه ای جهت بازدید میدانی از طرح های در حال اجرا و اتمام یافته و 
طرح های آتی این مجموعه برگزار گردید که با رونمایی از شعر بناب شهر من با حضور شاعر 
این سروده استاد غلامرضا امام علیزاده همراه بود.  دکتر فرید پناهی شهردار بناب که از اواخر 
سال ۱۴۰۰ در این سمت انجام وظیفه می کند در جریان این تور رسانه ای اعلام کرد: بودجه 
شهرداری بناب در سال ۱۳۹۹ بالغ بر ۵۴ میلیارد تومان بود که در سنوات بعدی به ترتیب 
مبالغ ۹۰ میلیارد و ۲۵۰ و ۵۰۰ و امسال در ۱۴۰۳ به مبلغ ۸۰۰ میلیارد تومان افزایش یافته است. به گفته وی، با توجه به طرح های 
در دست اقدام پیش بینی شده برای سالهای آتی بودجه یک هزار میلیارد تومانی برای شهرداری بناب نیاز خواهد بود. پناهی افزود: این 
افزایش بودجه سالانه نشان دهنده انجام پروژه های زیادی می باشد که اثرات آن در شهر قابل پیش بینی است. به گفته شهردار بناب از 
جمله این طرح ها می توان به: ۱ - تعویض فرم و سازه ده فلکه در شهر با طرح کاشت و نصب المان های مختلف و ساماندهی زیبایی 
بصری شهر.۲- مرمت و ساماندهی مجموعه های بزرگ تاریخی و بناهای قدیمی مانند حمام حاج فتح الله، مسجد میدان، مسجد کبود و 
بازار مسگرخانه و... ۳- احیای مجموعه گردشگری قره قشون به وسعت شش هکتار در فاز اول با ایجاد الاچیق ها و جاده سلامت و سه بام 
و زیپ لاین و صخره نوردی. ۴- پیگیری و تامین مالی پروژه های مشارکتی در حدود چهار هزار میلیارد تومان برای ساختمان پزشکان و 
چندین طرح دیگر اشاره کرد. پناهی اضافه کرد: با مشارکت مردم و شهرداری، بناب تبدیل به یک کارگاه عمرانی شده که در حال حاضر 
۲۴ پروژه عمرانی در حال انجام است. موضوع قابل توجه در این بازدید محبوبیت شهردار بناب در میان عامه مردم کوچه و بازار بود که 
به فرزند خود می بالیدند و اقرار می کردند که تا به حال این گونه جنب و جوش و تلاش در شهر ندیده بودند که خود قابل تحسین است.

استفاده از پنل خورشیدی در تامین انرژی در گلستان بررسی شد
گرگان- باستناد مصوبه هیئت وزیران ، تامین ۲۰ درصد انرژی برق مورد نیاز ادارات ، سازمان های دولتی از طریق نیروگاه های 
تجدید پذیر-میزگرد تخصصی با موضوع بررسی ناترازی برق و راهکار های جایگزین این کمبود در جامعه در دفتر خبرگزاری جمهوری 
اسلامی )ایرنا( برگزار شد. به گزارش روابط عمومی ؛ معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت توزیع نیروی برق گلستان در این 
نشست گفت : بر اساس قانون ۲۰ درصد انرژی مصرفی ادارات از طریق نصب پنل خورشیدی انجام شود که این مهم بایستی تحقق 
یابد. بهرام قائمی افزود : تفاهمنامه هایی با کمیته امداد امام خمینی ره ، بهزیستی و بسیج سازندگی منعقد شده که از سال ۱۴۰۰ 
تاکنون برای قشر کم درآمد از طریق واگذاری تسهیلات اشتغالزایی صورت گرفته که شرکت توزیع نیروی برق گلستان متعهد به خرید 
تضمینی ۲۰ ساله گردیده است. وی اضافه کرد : در تعدادی از روستاهای استان از طریق سلول های خورشیدی تامین برق با هدف 
افزایش قابلیت اطمینان برق شبکه و درآمدزایی برای روستائیان به تعداد ۴۴۶ دستگاه  برای مددجویان احداث شده است . قائمی با 
اشاره به تداوم همکاری توزیع برق گلستان با کمیته امداد امام خمینی )ره( اذعان داشت : در سالجاری تا سقف ۱۰۰۰ دستگاه پنل 
خورشیدی توسط کمیته امداد امام )ره( هدفگذاری شده است . که خوشبختانه با فرهنگ سازی می توان به تعداد این موارد اضافه 
کرد. معاون شرکت توزیع نیروی برق گلستان افزود: درآمد ماهیانه هر مشترک بطور میانگین ۳ میلیون تومان در هرماه است. در این 

میزگرد معاون اشتغالزایی کمیته امداد خمینی ره استان و پیمانکاران این حوزه حضور داشتند.

محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه :
خرید اپُال گام بلندی برای رسیدن به توازن در گروه فولاد مبارکه است

معدنی  صنایع  شرکت  سهام  فروش  قرارداد  مبادله  آیین  کارپناه:     - اصفهان 
کانی سازان کیمیا به شرکت فولاد مبارکه دوشنبه ۲۱ آبان ۱۴۰۳ در مرکز تجاری-اداری 
زرافشان بانک پارسیان برگزار شد. از اینکه آخرین گام های رسمی برای مبادله قرارداد 
فروش سهام شرکت صنایع معدنی کانی سازان کیمیا برداشته شده بسیار خرسندیم 
و امیدواریم این اتفاق الگویی برای اتفاق های بهتر و بزرگتر آینده باشد. از مدیرعامل، 
هیئت مدیره بانک پارسیان و مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری پارسیان به دلیل اینکه با 
نگاه حرفه ای، هدایت مجموعه صنایع معدنی کانی سازان کیمیا را بر عهده داشته و آن 
را به نقطه ارزشمندی رساندند که به بلوغ رسیده و می تواند در راستای منافع کشور و 
تولید ملی نقش آفرینی کند، قدردانی می کنم. انعقاد این قرارداد اتفاق بزرگی است و می تواند نقطه عطفی در شکل گیری حرکت های 
معدنی  کشور باشد. انعقاد قرارداد خرید شرکت صنایع معدنی کانی سازان کیمیا بین بانک پارسیان، فولاد مبارکه و فولاد کاوه پارس به 
نوبه خود بزرگترین معامله تاریخ فولاد مبارکه و به لحاظ رقم و عدد، در سال جاری بزرگترین معامله بورسی بود؛ علاوه بر آن نیز این 
امر در کشور به عنوان بزرگترین مشارکت معدنی سال به شمار می رود و خرید سهام شرکت اوپال، تضمین کننده سودآوری گروه فولاد 
مبارکه در آینده خواهد بود. اولین هدفی که ما از این مشارکت دنبال می کنیم تامین پایدار گندله و کنسانتره مورد نیاز گروه فولاد 
مبارکه است. فولاد مبارکه امروز بزرگترین تولیدکننده فولاد کشور و منطقه است و بزرگترین چالش ما در صنعت فولاد طی سال های 
گذشته، چالش تامین مواد اولیه بوده که البته شاید طی چند سال اخیر به دلیل پیشی گرفتن گلوگاه های جدیدی همچون محدودیت 
های انرژی نسبت به این چالش کمتر سخنی از آن شنیده شده و این چالش در پله های عقب تر قرار گرفته است. در حال حاضر ذخایر 
قطعی سنگ آهن کشور به میزان ۳.۳ میلیارد تن برآورد شده و اگر برنامه تولید فولاد کشور محقق شود، این ذخیره کمتر از ۲۰ سال 
تکاپوی نیاز صنعت را خواهد داشت. سرمایه گذاری فولاد مبارکه در اپُال برای این شرکت و گروه صنعتی کاوه پارس، تضمین کننده 
سرمایه گذاری های انجام شده گذشته است؛ از سوی دیگر، بهره برداری تخصصی از شرکت های گروه اپُال از دیگر اهداف قابل تحقق 
فولاد مبارکه است. شرکت معدنی کانی سازان کیمیا تاکنون نیز در تولید و سودآوری عملکرد مناسبی داشته و نگاهی حرفه ای بر آن 
حاکم بوده است. طبیعتاً ارتقای سودآوری شرکت اپُال و در نتیجه آن ارتقای سودآوری فولاد مبارکه و مجموعه های کاوه پارس، در 
ادامه روند فعالیت این مجموعه دنبال خواهد شد. طی سه سال اخیر استراتژی فولاد مبارکه توسعه متوازن بوده است، این توسعه در 
حوزه تامین انرژی برق، گاز و آب دنبال شده است، به طوری که فولاد مبارکه موفق شد پروژه های احداث و راه اندازی نیروگاه های ۹۱۴ 
مگاواتی سیکل ترکیبی و ۶۰۰ مگاواتی خورشیدی را در دستور کار قرار دهد و هر دو را وارد مدار کند. در حوزه تامین گاز نیز مطالعات 
لازم انجام شده و به زودی قرارداد میادین گازی فولاد مبارکه به امضا خواهد رسید. هم افزایی فولاد مبارکه با هلدینگ تخصصی فولادی 
معدنی بنیاد مستضعفان در دستور کار است و این در حالی است که امروز نه تنها صنعت فولاد بلکه همه صنایع بزرگ دنیا با اتفاقاتی از 
این دست مواجه هستند که شرکت ها به ادغام های هدفمند، مشارکت های هوشمند و اتحادهای استراتژیک روی آورده اند. امروز رقابت 
در بازارهای جهانی حرف اول را می زند و چه بسا شرکت های زیادی بوده اند که در دوره هایی حرف های زیادی برای گفتن داشته اند اما 
امروز به دلیل عدم توجه به مشارکت اصول رقابت در بازار و نداشتن نگاه هوشمندانه به موضوع ، دیگر اثری از آن ها نیست و جایگاهشان 
را از دست داده اند. صدور مجوز برای ۲۰۰ شرکت فولادی برای تولید ۲۰۰ میلیون تن فولاد فاجعه است چراکه از این تعداد ۷۵ 
شرکت کمتر از ۵۰۰ هزار تن تولید دارند و شرکت های رقابت پذیری نیستند. همکاری فولاد مبارکه و فولاد کاوه پارس برای خرید 
شرکت معدنی کانی سازان کیمیا الگویی در راستای ادغام و مشارکت استراتژیک برای توسعه پایدار است؛ ما با این اقدام نشان دادیم 
که پای حرفی که می زنیم هستیم و به آنچه معتقدیم عمل می کنیم. فولاد مبارکه این مشارکت را با هدف قوت بخشی به صنعت فولاد 
کشور انجام داد و  در این پروژه مشارکتی صورت گرفت که مدیریت تخصصی و حرفه ای بر آن حاکم است و فولادمبارکه نیز از منافع 
مشارکت بهره مند می شود. قطعاً شرکت گسترش صنایع مدنی فولاد پارس ظرفیت های خوبی دارد و امیدواریم که این اتفاق منشا 
دستاوردهای ارزشمند بیشتری باشد. امیدوارم خرید سهام شرکت معدنی کانی سازان کیمیا، الگویی باشد برای اینکه مجموعه های 
دیگر در وزارت رفاه که دارای مجموعه های معدنی متفرقه زیادی است و یا در حوزه سهام عدالت که سهامداران پرشماری وجود دارند، 

این اتفاق تکرار شود و  سرآغاز اتفاق میمون و مبارکی برای فولاد مبارکه و مجموعه بانک پارسیان باشد.

افتتاح فاز اول پست برق ۱۳۲ کیلوولت میان  آب شوشتر و خطوط ارتباطی آن با حضور مدیرعامل شرکت توانیر
اهواز - سید رحمان محمدی:  با حضور مدیرعامل شرکت 
توانیر فاز اول پست برق ۱۳۲ کیلوولت میان آب شوشتر و خط 
دو مداره آبشار به میان آب با ارزش سرمایه گذاری ۸۵۰ میلیارد 
تومان افتتاح شد. علی اسدی در آیین افتتاح این پروژه پست و 
خط که با حضور مصطفی رجبی مشهدی مدیرعامل شرکت توانیر 
و مسئولان استانی برگزار شد، بیان کرد: فاز اول پست ۱۳۲ به ۳۳ 
کیلوولت میان آب شوشتر که از پروژه های حیاتی این شرکت برای 
گذر از پیک مصرف است ۵۰ مگاولت آمپر ظرفیت دارد و ارزش 
سرمایه گذاری آن ۲۵۰ میلیارد تومان است. وی افزود: خط ۲ مداره ۱۳۲ کیلوولت آبشار _ به پست برق میان آب نیز ۷۵ کیلومتر 
مدار طول دارد و ارزش سرمایه گذاری آن ۶۰۰ میلیارد تومان است. به گفته مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان، با بهره برداری 
از این پروژه برق شهرستان شوشتر تامین و نقش بسزایی در پایداری شبکه برق شهرستان های همجوار داشته و زیرساخت های تامین 
برق بخش صنعتی و کشاورزی را نیز فراهم کرده است. اسدی تصریح کرد: روز گذشته نیز با حضور وزیر نیرو ۹ پروژه پست و خط این 
شرکت با ارزش سرمایه گذاری ۳۸۱۳ میلیارد تومان به صورت همزمان افتتاح و ۹۱۷ مگاولت آمپر به ظرفیت پست ها و ۳۴ کیلومتر 
مدار به طول شبکه اضافه شد. مصطفی رجبی مشهدی مدیرعامل شرکت توانیر نیز با بیان اینکه فاز اول پست میان آب به ظرفیت 
۵۰ مگاولت آمپر به افتتاح رسید، تصریح کرد: ان شاءالله این خدمت همکاران ما در برق منطقه ای خوزستان زمینه رشد کشت های 
کشاورزی منطقه باشد و ما بتوانیم زمینه تامین برق پایدار را برای مردم فراهم کنبم. شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت تامین 

و انتقال برق در ۲ استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

با ارزیابی عملکرد روابط عمومی های مالیاتی کشور اعلام شد؛
احراز رتبه برتر روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی آذربایجان شرقی

هفت صبح - لیلا پاشایی: روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی آذربایجان  
شرقی در ارزیابی عملکرد ادارات روابط عمومی سراسر کشور حایز رتبه برتر اعلام 
شد. در این ارزیابی که توسط دفتر روابط عمومی و فرهنگ سازی مالیاتی سازمان 
در بین روابط عمومی های ادارات کل امور مالیاتی سراسر کشور صورت  پذیرفت 
روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی آستان آذربایجان شرقی جزو اداره روابط 
عمومی برتر شناخته شد. مدیر روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی آذربایجان 
شرقی با اعلام این خبر گفت: این ارزیابی عملکرد در بازه زمانی ۶ ماهه با 
هدف فعال شدن مکانیسم  های انگیزشی و رقابت سازنده ادارات در راستای 
تحقق اهداف سازمانی و توسعه فرهنگ سازی مالیاتی در زمینه  اطلاع رسانی و 
فرهنگ سازی مالیاتی انجام می شود.  حسن اسدزاده شهیر افزود: ارزیابی کیفی و کمی عملکرد روابط عمومی ادارات کل امور مالیاتی سراسر 
کشور در شاخص های ثابت تولید محتوا، طراحی، اینفوگرافی و موشن گرافی، برگزاری میز خدمت مدیران کل و رؤسای ادارات، ملاقات های 
مردمی، سخنرانی در نماز جمعه، قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان، حضور در صدا و سیما، رسانه های خبری، نشریات سراسری و 

استانی، بروزرسانی پورتال اداره کل، فضاسازی مناسبتی، فضای مجازی، کار ویژه و همکاری با نشریه سامان بررسی می گردد.

کارگرنیا رئیس شورای اسلامي شهر رشت:
برند شهر خلاق خوراک، ظرفیت ارزشمندی برای شهر 

رشت- زهرا رضازاده: به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شورای شهر رشت، 
محمد حسین واثق کارگرنیا رئیس شورای اسلامي شهر رشت رشت با حضور در جلسه 
کمیسیون توسعه پایدار شورا ضمن قدردانی از رئیس کمیسیون توسعه پایدار جهت پرداختن  
به مباحثی در راستای توسعه   و تقدیر از مدیر نوسازی و تحول اداری و همکارانش به واسطه 
توجه به موضوع مهم برندسازی در شهر رشت اظهارکرد: رشت از ظرفیت های بیشماری در 
تمام زمینه ها برخوردار است اما هنوز موفق نشدیم آنچه را که داریم به طور صحیح معرفی 
کنیم. وی با اشاره به کسب برند جهانی رشت  شهر خلاق خوراک یونسکو که در سال ۹۴ با 
همت مدیران وقت برای شهر رشت محقق شد افزود :  باید برای حفظ این عنوان و کسب عایدات از این فرصت ویژه برای شهر و شهروندان 
با مشارکت همه دستگاههای مرتبط اقدامات موثرتری داشته باشیم. کارگرنیا با تاکید بر اینکه باید عایدات برند رشت شهر خلاق خوراک در 
سفره های شهروندان و در فضای شهری رشت جاری و قابل مشاهده  باشد بیان کرد : با همت همکاران برای هفته رشت برنامه های متنوعی 
برای معرفی ظرفیت های رشت در بخش های مختلف و با حضور میهمانان داخلی و خارجی در دستور کار کمیته اجرایی امسال هفته رشت 
قرار دارد. رئیس شورای اسلامی با بیان اینکه اگر می خواهیم شهر رشت در اوج باشد و در جایگاه واقعی خود قرار گیرد باید به رویدادهای 
مناسبتی نگاه ملی و جهانی داشته باشیم گفت: اگر رویدادها صحیح اجرایی شوند ، هزینه ها در این بخش نوعی سرمایه گذاری خواهد بود. 

رسیدگی به پنج هزار و ۲۴۷ فقره پرونده در تعزیرات حکومتی یزد
یزد-  زهرا افضلیان:  مدیرکل تعزیرات حکومتی یزد از محکومیت  ۷۶۴ میلیارد ریالی متخلفان اقتصادی در هفت ماهه امسال خبر داد. 
سید محمد مهدی مهاجریان مقدم اظهار داشت: در هفت ماهه امسال پنج هزار و ۲۴۷ فقره پرونده تخلفات در حوزه های کالا و خدمات، امور 
بهداشت، دارو و درمان و قاچاق کالا و ارز ثبت سیستم تعزیرات حکومتی استان شده است. مدیرکل تعزیرات حکومتی یزد افزود: از این تعداد 
پرونده سه هزار و ۴۷۲ فقره پرونده مربوط به حوزه کالا و خدمات، با جزای نقدی ۲۷۵ میلیارد و ۵۲۳ میلیون و ۵۴۸ هزار ریال و یک هزار و 
۴۲۸ فقره  پرونده در حوزه قاچاق کالا و ارز با جزای نقدی ۴۷۱ میلیارد و ۱۲۶ میلیون و ۶۵۰هزار ریال و ۶۶۷ فقره پرونده تخلفات بهداشت، 
دارو درمان بوده با جزای نقدی ۱۷ میلیارد و ۴۷۶ میلیون ۷۰ هزار ریال، که با سایر محکومیت ها از جمله پلمب، نصب پارچه تخلف و درج در 
پرونده محکوم شدند. مهاجریان مقدم گفت: در خصوص بیشترین تخلفات در استان با یک هزار و ۲۸۹ فقره پرونده نداشتن قیمت کالا، یک 
هزار و ۱۲۵ فقره پرونده گرانفروشی ،۵۱۳ فقره صادر نکردن فاکتور و ۱۳۵ فقره پرونده کم فروشی و ۸۹ فقره پرونده با تخلف تقلب رسیدگی 
و مختومه شده است  مدیرکل تعزیرات حکومتی یزد افزود: بیشترین گزارش به ترتیب از سوی سازمان صنعت،معدن و تجارت با یک هزار و 
۵۱۰ فقره، یک هزار و ۴۵۲ فقره گزارش از اتاق اصناف، یک هزار و ۱۱۷ فقره گزارش از نیروی انتظامی ۶۸۸ فقره گزارش از دانشگاه علوم 

پزشکی و ۴۸۰ فقره گزارش از جهاد کشاورزی به تعزیرات حکومتی ارسال کردند.

ساختار سازمانی شرکت توزیع نیروی برق گلستان بازنگری می شود
گرگان- معاون منابع انسانی شرکت توزیع نیروی برق گلستان گفت: ساختار سازمانی شرکت با برگزاری جلسات متعدد با واحدها و دعوت از مدیر 
کل دفتر توسعه مدیریت و بهره وری توانیر و معاون ایشان در ساختار،  بمنظور تسریع در  روند کار، بازنگری  شده و تعدادی پست سازمانی افزایش 
و سطح و عناوین پست ها  اصلاح  میگردد.به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق گلستان ؛ ابوالفضل اکبری در تشریح عملکرد ۶ماهه 
معاونت منابع انسانی گفت : تدوین برنامه استراتژیک شرکت ، خط مشی آن،کسب رتبه برتر در ارزیابی عملکرد جشنواره شهید رجایی بصورت متوالی 
از سال ۹۵ تا کنون، رتبه بندی مدیریتهای توزیع بر اساس عملکرد فصلی،پیاده سازی نظام آراستگی در شرکت،گزارشات سلامت اداری  مدیریت ها  
، اخذ شاخص های سنجه های سلامت اداری توانیر ، دریافت گواهینامه استاندارد  ISO۹۰۰۱:۲۰۱۵می توان نام برد.وی افزود: ثبت ۲۲۲ پیشنهاد 
در سامانه نظام پیشنهادات توسط همکاران ، ارسال گزارش اقدامات بهره وری بر اساس برش استانی بصورت سه ماهه، تدوین دستور العمل مدیریت 
دانش ، شناسایی فعالیت های برون سپاری شده و قابل برون سپاری و غیر قابل برون سپاری و ساماندهی کمیته ها و کارگروه ها از دیگر اقدامات دفتر 
توسعه مدیریت و تحول اداری این معاونت می باشد.اکبری اضافه کرد : برگزاری تعداد ۴ جلسه کمیته طبقه بندی و ارزشیابی، انجام ارزشیابی۱۰۰۰ 
امتیازی بصورت سیستمی جهت نیروهای رسمی، بازنگری در ساختار سازمانی شرکت ، برگزاری جلسات کارگروه منطقه ای ساختار در شمال کشور، 
اعزام ۱۶ نفر از روسای ادارات و گروهها به دوره ارزیابی شایستگی مدیران پایه، نهایی شدن شرح وظایف و اخذ مصوبه  کمیته بازنگری مدیریت   ، 
تهیه و ابلاغ تفویض اختیارات مدیران در انتصابات جدید، پایش مداوم سیستم جامع منابع انسانی، پاسخگویی به مکاتبات و درخواستهای سازمانها و 

ادارات، همکاری در فرآیند تبدیل وضعیت ایثارگران و تخصیص عناوین پست از اقدامات دفتر سازماندهی و طبقه بندی مشاغل می باشد.
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   توئیت بازی
امان از روز خون 

کامنت ها

بعد از اتمام مینی ســریال »روز خون« مطلبی نوشــتیم و اشاره 
کردیم این اثر ضعیف بود و نتوانســت حق مطلب   را ادا کند. روز 
گذشته به طور همزمان دو نقد در دو رسانه منتشر شد که همسو 
با تحلیل هفت صبح هستند. خبرگزاری مهر اشاره کرده: »هفته 
پیش سریال »روز خون« براســاس حادثه تروریستی شاهچراغ 
روی آنتن شبکه یک سیما رفت؛ سریالی که در مرکز استانی فارس 
ساخته شد و علی رغم اینکه نتوانســت جذابیت چندانی داشته 
باشد، مدیرکل صداوسیمای فارس اعلام کرده   که فصل دوم آن 
هم در دست تولید است. ساخت سریال براساس حوادث دردناک 
و وقایعی که در کشــور رخ می دهد جزو ضرورت هایی است که 
سیمافیلم باید در دستور کار قرار دهد اما مهمتر از ساخت سریال، 
کیفیت آنهاست که مراقبت صورت بگیرد کیفیت نازل اثر، اهمیت 
ماجرا را تقلیل ندهد. سریال »روز خون« که به تازگی پخش آن 
تمام شده، از نمونه هایی است که می توانست با اهتمام بیشتری 
تولید آن صورت بگیرد و جزو آثار ماندگار سیما باشد اما الان در 
بهترین حالت تبدیل به یک سریال معمولی شده است.« سایت 
مشرق نیوز هم نوشته: »این نوع از سری دوزی نه به درد تبلیغات 
می خورد، نه قدر و قیمت »امنیت« را نشــان می دهد و نه اصولا 

ارزش افزوده ای برای نهاد سفارش دهنده دارند.« 

  احمد رنجبر: تنها دســتاورد »روز خون« هدر دادن یک 
سوژه خوب بود! وقتی تمام شد این سوال پیش آمد که سریال 
چه نکته ای فراتر از آنچه در رســانه ها درباره حادثه تروریستی 
شــاهچراغ وجود دارد، گفته اســت؟ این به کنار، چرا سریال 
داستانی کشدار، خسته کننده و با مفاهیمی گل درشت داشت؟ 
کسی نبود به سازندگان هشدار دهد؟ چرا حالا قرار است فصل 

دوم آن ساخته شود؟ مگر آزموده را آزمودن خطا نیست؟

  منیژه خسروی: هیجان زدگی آفت بزرگ برای هنر است. 
تا اتفاقی رخ می دهد، ســازمان های مختلف خبر می دهند که 
تصمیم به ســاخت فیلم و سریال بر اســاس آن دارند؛ بی آنکه 
جوانب مختلف را بســنجند و   کار را به کاردان بسپارند. نتیجه 
چنین نگاهی می شود سریالی چون »روز خون« که تماشای آن 

امری بود طاقت فرسا!  

   آنالیز    رصد خانه

مهدی صباغی بازیگر فعالی است و عمدتا از پس نقش های مختلف برمی آید. او در چند هفته 
اخیر، همزمان در دو ســریال »بازنده« و »تانک خورها« دیده شد که از قضا هر دو شخصیت 
او منفی بوده اند. صباغی در »بازنده« ساخته امین حسین پور و محصول فیلیمو، نقش فرهاد 
را برعهده داشــت که نوزاد را دزدیده بود. این بازیگر توانست شمایلی غیر کلیشه ای از بدمن 
قصه ارائه دهد؛ کاراکتری که درنهایت کشته شد. رقص خاص او در سکانسی از »بازنده« نیز 
مورد توجه قرار گرفت. مهدی صباغی در سریال تلویزیونی »تانک خورها« به کارگردانی پرویز 
شیخ طادی منصور است؛ مردی با ظاهری موجه که در واقع جاسوس و عضو گروهک مجاهدین 
خلق است که در کار رزمندگان خلل ایجاد کرده. بازیگر در بازنمایی تصویر این شخصیت موفق 
عمل کرده . چند بزنگاه مثل خشم و شکست نیز داشته و همین و بر کیفیت بازی اش افزوده. 

شنبه شب کنداکتور شبکه سه با یک سریال و یک برنامه تکراری پر شد. بر اساس اعلام قبلی، 
قرار بود قسمت سی و یکم ســریال »تانک خورها« روی آنتن برود اما شاهد قسمت سی ام 
بودیم. بازیگران سریال از جمله آرش مجیدی در استوری اینستاگرام خود اعلام کردند که 
آنها نیز در جریان نبوده اند. در ادامه تدوینگر سریال، در قالب یک استوری مشکل را بیماری 
دستیار خود دانست و در عین حال گفت سریال آماده بوده ولی همکاری لازم با پخش شبکه 
سه انجام نشده است. ساعاتی بعد نوبت به »عمارت« رسید ولی این قسمت همانی بود که 
هفته پیش روی آنتن رفته بود. در این قسمت قدرت الله ایزدی حضور داشت و سعید فتحی 
روشن سراغ شعبده بر اساس شناسنامه این بازیگر رفت. پیش تر هم شاهد پخش قسمت های 

تکراری »عمارت« در باکس اصلی بوده ایم و این یک ضعف برای شبکه سه است.

در آستانه آغاز اکران انیمیشن سینمایی »شنگول و منگول« از پوستر رسمی آن رونمایی شد. 
این فیلم ساخته کیانوش و فرزاد دالوند و تهیه کنندگی داریوش دالوند و سارا امامی، چندی 
پیش در سی و ششمین جشنواره کودکان و نوجوانان اصفهان پروانه زرین بهترین کارگردانی 
را از آن خود کرد. »شنگول و منگول« با سرمایه گذاری شرکت کارت گردشگری پارس تولید 
شده و از روز چهارشنبه ۳۰ آبان ماه در سینماهای کشور به اکران عمومی در می آید. فیلمنامه 
این انیمیشن با اقتباسی آزاد از داستان فولکلور »شنگول و منگول« به نویسندگی کیانوش 
دالوند با مشارکت نویسندگان آمریکایی و کانادایی نوشته شده  است.این فیلم تاکنون موفق 
به حضور در فستیوال هایی چون ساندنس، ورشو، کنیا، قاهره، گوا، شارجه و... شده و توانسته 
سه جایزه بهترین انیمیشن، بهترین فیلمنامه و همچنین بهترین صداگذاری را دریافت کند.

موفق روز      عملکرد خوب مهدی صباغی در دو سریال

بی نظمی روز      پخش تکراری تانک خورها و عمارت

می آید روز      اکران شنگول و منگول از 30 آبان

پخش رئالیتی شوی 
»سرگیجه« پس از پنج فصل 
به پایان رسید. این مسابقه را 
محمد حاتمی کارگردانی کرد 
و به طور مشترک از فیلم نت و 

فیلیمو منتشر شد.

مجموعه تلویزیونی »سایمدانگ« که سریالی تاریخی است، هرشــب از تلویزیون پخش می شود. به گزارش 
روابط عمومی شبکه تهران، مجموعه تلویزیونی »ســایمدانگ« به کارگردانی یون سانگ هو و تهیه کنندگی 
لی یونگ سوک هر شب ساعت ۲۳ از شبکه تهران پخش می شود. این سریال در ژانر تاریخی محصول ۲۰۱۷ 
کره جنوبی است که دو زمان حال و گذشــته را با هم به نمایش درمی آورد. سریال »سایمدانگ« به مدیریت 
دوبلاژ زهره شکوفنده و حضور گویندگانی همچون مینو غزنوی )دوبلور یانگوم در جواهری در قصر( و منوچهر 
والی زاده )دوبلور افسر مین جانگو در جواهری در قصر( در دو نقش اصلی این سریال یعنی بانو سایمدانگ و لی 
گیوم دوبله شده است. این سریال با حضور لی یونگ آئه که بینندگان با ایفای نقش یانگوم در سریال »جواهری 
در قصر« وی را به خاطر دارند، در دو زمان حال و گذشته جریان دارد و لی یونگ آئه در دو شخصیت ایفای نقش 
می کند. داستان به این شکل آغاز می شود که پروفسور هنر، سو جی یون که دفترچه خاطرات سایمدانگ را در 

ایتالیا پیدا می کند، با خاطرات دفترچه همراه می شود و به دل تاریخ می رود. 
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مجموعه مستند سه قسمتی 
»مایکل پلین به عراق می رود« 

محصول سال 2022 کشور 
انگلستان، مستندی از دسته 

زیست محیطی است که از دوشنبه 
28 آبان   ساعت 22   روی آنتن 

شبکه 4 می رود.

شبکه 3 همزمان با میلاد حضرت 
فاطمه زهرا )س( و روز مادر، 
ویژه برنامه ای را با محوریت 
جشنواره معرفی مادر نمونه 
سال،  روی آنتن می برد. این 

برنامه به تهیه کنندگی سیدپوریا 
ملک آبادی، هم اکنون در مرحله 

پیش تولید است. فراخوان عمومی و 
اطلاعات تکمیلی جشنواره انتخاب 
مادر سال به دبیری حبیبه یوسفی، 

به زودی منتشر می شود.

پايان رئالیتی شوی سرگیجه

 شبکهساعتقالببرنامه

سه۲۰:4۰سریال ایرانیتانک خورها
یک۲۲:۱5سریال ایرانیسوجان

سه/ آنتن۲۳:۱5لیگ  ملت های اروپااسپانیا - سوئیس

ورزش/ آنتن ۲۳:۱5لیگ  ملت های اروپاکرواسی – پرتغال

آنتن۲۳:۱5لیگ  ملت های اروپالهستان - اسکاتلند

آنتن۲۳:۱5لیگ  ملت های اروپاصربستان - دانمارک

گروه تلویزیون  
هفتصبح

شبکه یک از هفته پيش ســریال »سوجان« را در 
کنداکتور قرار داد. این ســریال را حسين تبریزی 
کارگردانی کرده   و با روایت موازی داســتان یک 
مادر بزرگ و نوه اش را تعریــف می کند. فيلمنامه 
اوليه را فریدون حســن پور نوشته و توسط حسين 
تبریزی، سيدعلی حسينی و هدیه رضایی بازنویسی 
شده است. هفت صبح نگاهی دارد به هفت قسمت 

ابتدایی سریال تلویزیونی »سوجان«.

   مورد اول| داستان
ســال روایت سریال »ســوجان« دهه ۳۰ است؛ یعنی 
زمانی که سیستم ارباب و رعیت در روستاها برقرار بود 
و زندگی خیلی ها تباه شــد. مادر بزرگ قصه )بانو/ ثریا 
قاسمی( سرنوشــت خود را برای نوه )ســوجان/ غزاله 
اکرمی( تعریف می کند و از روزگاری می گوید که ارباب 
صاحب پسر نمی شــده و به همین بهانه تجدید فراش 

می کرده. او )بهمن دان( قصد داشته بانو را از نامزدش 
جدا کند و به عقد خود درآورد و آنها نیز فرار می کنند. 
در عین حال، زندگی سوجان را نیز شاهدیم و می بینیم 
که او همچون مادر بزرگ قابله است؛ نامزد دارد و فعلا 
مشغول زندگی عادی است. اتفاقات دیگر هم در روستا 
رخ می دهــد؛ مثل مرد متمول و ریاکار )خســرو خان/ 
 ســید مهرداد ضیایی( که می خواهد دختری همسن 
فرزندان خود را به عقد درآورد. در یکی از قســمت ها 
اشاراتی به گروه های سیاســی نیز شد و در آینده سهم 

آنها بیشتر می شود.

   مورد دوم| روایت
شاید اگر مخاطب سابقه ذهنی از سریال های تاریخی 
نداشــت، »ســوجان« را با جان و دل می پذیرفت. چه 
کنیم که این سریال شــبیه تجربیات قبل است؛ نمونه 
بارزش »پس از باران« که آن هم نظام ارباب و رعیتی را 
نقد می کرد. در ادامه آثار دیگری در خطه زیبای گیلان 
ساخته شدند و بخشی از داســتان آنها همین اشارات 
تاریخی بود. مثل »گیلدخت« که ظلم دوران قاجار را 
محور درام قرار داد. این مشابهت به خودی خود عیب 

نیســت؛ حتی تکراری بودن لوکیشن، لهجه، پوشش، 
آداب و سنن و مواردی از این دست را ضعف نمی دانیم. 
ایراد اصلی »سوجان« نداشتن یک خط روایی متفاوت 
و جذاب، دست کم در هفت قسمت ابتدایی است. یعنی 
مخاطب با تماشای آن یاد آثار دیگر می افتد و این ضعف 
کمی نیست. وانگهی، فضاسازی سریال به گونه ای نیست 
که بتواند بیننده را وارد یک دوره تاریخی کند و همین 
جزو موارد ضربه زننده به آن محســوب می شود. فعلا 
همه چیز باســمه ای به نظر می رسد و »سوجان« فاقد 
هویتمندی است. مورد مهمتر به فیلمنامه برمی گردد 
که به اتفاقات زیادی نوک می زند اما چون گره افکنی، 
گره گشــایی و  نقاط عطف قوی ندارد، منجر به خسته 
شدن بیننده می شود. واقعیت این است که دوران چنین 
روایت هایی ســرآمده و ســازندگان باید برای تعریف 

ماجراهای آشنا، زاویه نگاه متفاوتی انتخاب می کردند.

   مورد سوم| بازیگران
»سوجان« بازیگر مطرح و ناآشنا کم ندارد. خوشبختانه 
ایرادی فاحش بــر عملکرد آنها وارد نیســت؛ هرچند 
شــاهد بازی های متفاوتی هم نیستیم. به عنوان نمونه 

سید مهرداد ضیایی، به خوبی شخصیت ریاکار و مرموز 
خسرو خان را بازتاب داده ولی این حداقل انتظاری است 
که از بازیگری با تجربه چون او مــی رود. همین مثال 
درباره دیگران صدق می کند. در ایــن میان کار غزاله 
اکرمی سخت تر از دیگران است؛ بازیگری تازه نفس که 
سال پیش با ســریال »رحیل« استعدادش نمایان شد 
و حالا در کانون اصلی روایت »ســوجان« قرار دارد. آیا 
موفقیت کســانی مثل مرجان محتشم )پس از باران( ، 
میترا رفیع )گیلدخــت( و... برایش تکرار می شــود؟ 

امیدواریم سریال صاحب چنین ظرفیتی باشد.

   مورد چهارم| پيش بينی
گفته می شــود »سوجان« ســریالی شــش فصلی و 
۳۰۰ قسمتی اســت. هدف ســازندگان ادای دین به 
بانوان گیلان و بررســی وضعیت سیاســی، تاریخی و 
اجتماعی کشورمان با مرکزیت این خطه است. آنچه در 
قسمت های ابتدایی دریافت کردیم اما با ایده آل فاصله 
دارد. مگر آنکه ورق برگردد و سریال، صاحب داستانی 
پرکشــش، خوش ریتم و با نگاهی نو و قابل تامل شود. 
»سوجان« برعکس سریال تاریخی اخیر تلویزیون یعنی 
»سرزمین مادری« شروعی خوب نداشته   و اگر با همین 
دست فرمان پیش برود، بخش زیادی از مخاطبان را از 
دست می دهد و فاقد اثرگذاری مورد نظر مدیران سیما 
و ســازندگان خواهد بود. راســتش چندان خوشبین 
نیستیم که »سوجان« بتواند ماموریت را با موفقیت به 
سرانجام برساند. امیدواریم در میانه راه دست مان را به 
نشانه تســلیم بالا بگیریم و از یک اتفاق ویژه و مطلوب 

بنویسیم. 

درباره سریال جدید شبکه یک که فعلا چنگی به دل نمی زند و یادآور آثار قبلی است که در گیلان 
روایت شده اند

باران سوجان ؛ پس از 

یک ایده خوب مبنای ساخت »سرگیجه« شد: در هر قسمت چهار نفر در چالش هایی شرکت           منظر اول| محتوا
کردند تا مخاطب سرگرم شود. قسمت اول مسابقه نشــان داد که ظرفیت همراه کردن مخاطب   را دارد. داریم از 
چالشی می گوییم که سید جواد هاشمی باید چند نفر را متقاعد می کرد تا به عنوان شاهد ناظر عقد او برای ازدواج 
دوم باشند! در یک نگاه نه چندان سخت گیرانه، چنین مواردی برای مخاطب واجد جذابیت است. در ادامه نیز اغلب 
چالش ها قابل قبول بود؛ مثل خوابیدن در قبر، آوازخوانی در مترو، بندبازی، پرش از ارتفاع، دستفروشی، سخنرانی 
در معابر شلوغ و ... چالش های داخل استودیو مثل سین جین نیز باعث شد شرکت کنندگان حرف هایی جنجالی 
بزنند. نمونه اش کری خداداد عزیزی که معتقد بود نسل 98 بهتر از نسل کنونی است و جواب کنایی مهدی طارمی 

را به دنبال داشت. با این حال در بخشی از قسمت ها چالش ها رضایت بخش نبودند. 

»سرگیجه« جزو مسابقاتی است که تولیدی سخت دارند. منظور چالش هایی است که           منظر دوم| ساختار
بیرون از استودیو انجام می شد و از این معبر باید به سازندگان دستمریزاد گفت. طراحی اغلب آیتم ها نیز خوب 
بود؛ هرچند برخی ایده ها در عمل نتیجه ای که باید را به همراه نداشت. توجه به توانایی بانوان نکته خوب دیگر 
»سرگیجه« محسوب می شود؛ مثلا در فصل آخر، دو بانوی رالی و یک بانوی بندباز سهمی از مسابقه داشتند. 
جای آنها به عنوان شرکت کننده اما خالی بود... ایراد اصلی مسابقه، حضور چهره های تکراری است که تا اطلاع 
ثانوی گریزی نیست. با این حال می شد چهره های مطرح تری را دعوت کرد تا وزن مقابل دوربین بالاتر برود. اگر 
قرار است سری تازه »سرگیجه« ساخته شود، آیتم های داخل استودیو نیاز به بازنگری اساسی دارد. یعنی در 

این پنج فصل، چالش های این بخش برعکس چالش های بیرون از استودیو، فاقد تنوع بود. 

سایمدانگ
  پخش: شبکه تهران

  زمان: هر شب ساعت 23
  کارگردان :  یون سانگ هو

  نویسنده: انوکا اوکوما
  بازیگران: لی یونگ ئه، یانگ سه-جونگ، 

چوی جونگ هوان و...
  محصول : کره جنوبی / 2017  
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ستارهقرهباغنژاد|جنگ 
داخلــی اســپانیا ائتــاف 
فاشیســت ها،  طغیانگــر 
سلطنت طلبان و کاتولیک ها 
را مبــدل بــه نــزاع بــا 
آنارشیســت ها، باسک ها و 
جمهوری خواهــان دومین 
جمهوری اسپانیا مستقر در 
کاتالونیا کرد. جمهوری پس 
از برکناری پادشاه اسپانیا در سال 1931 به قدرت رسیده 
بود و تا پايان شکست آن توســط نیروهای ژنرال فرانکو 
در سال 1939 دوام داشت. در طول جنگ، فرانکو توسط 
هیتلر و موسولینی حمايت می شــد در حالی که اتحاد 
جماهیر شــوروی، جمهوری خواهان را يــاری می داد. 
هزاران سرباز آمريکايی، فرانســوی و انگلیسی به ارتش 
جمهوری خواه پیوســتند. جورج اورول نويسنده شهیر 
يکی از آنــان بود کــه خاطراتش را در کتــاب »پیمان 
با کاتالونیا« در ســال 1938 منتشــر کرد. »مهم تر از 
هر چیــز، باور به انقــاب و آينده وجود داشــت. حس 
پديدار شدن ناگهانی در دوران برابری و آزادی. انسان ها 
تاش می کردند مانند انســان رفتار کنند و نه به عنوان 

دندانه های ماشین سرمايه داری.«
فاشیســت ها مرتکب تجاوز، اعدام و پاکسازی گسترده 
جمهوری خواهان شــدند. ايزابل آلنده اين دوره خونین 
تاريخ را بســتر رمان تازه خود قرار داده است. »گلبرگ 
برافراشته دريا« تبعید يک خانواده از جمهوری خواهان 
کاتالونیا را همزمان با نزديک شــدن تدريجی نیروهای 
فرانکو به بارســلونا دنبال می کند. جنگ در پیش کش 
کردن رنج به خانواده دالمائو و هم میهنانشان از هیچ چیز 
فرو نمی گذارد: تیفوئید، کم آبی بدن، آوارگی، شکنجه، 
تبعید و مرگ. تصمیمات غیر قابل تصور بارها در مواجهه 
با شرايط غیر قابل تصور گرفته می شوند. دوستی، عشق، 
خانواده و حس خويشتن آزموده می شوند در دوره ای که 

قســاوت جنگ فرصت های نادر را برای نمايش و حفظ 
انسانیت از بین برده اســت. آنهايی که موفق شده اند از 
شرق به فرانســه بگريزند، حالا با کشتی امید نرودا اروپا 
را ترک می کردند. پابلو نرودا شــاعر شیلیايی که در آن 
زمان سناتور بود ترتیب مهاجرت پناهندگان را به شیلی 
داده بود. نــرودا جوان ترين دالمائو، ويکتور و معشــوق 
برادر مرحومش را به کشــتی دعوت می کند. آنها خود 
را با وطن جديدشــان وقف می دهند و بــا خانواده ای از 
زمین داران محافظه کار کاتولیک دوســت می شوند.  در 
تبعید ويکتور با نرودا وقت می گذراند و با يک ســناتور 
پرشور به نام سالوادور آلنده شطرنج بازی می کند. آلنده 
از بســتگان واقعی ايزابل آلنده اســت و در سال 19۷0 
به رياست جمهوری رســید. در سال 19۷3 کودتايی به 
پشتیبانی سازمان ســیا ايالات متحده سالوادور  آلنده 
را برکنار می کند و ژنرال اگوســتو پینوشه را بر سر کار 
می آورد. نزديک دو دهه ديکتاتوری پینوشــه ده ها هزار 
نفر شــیلیايی زندانی، اعدام و ناپديد شــدند. ويکتور و 
همسرش در دوران سالمندی بايستی فرار را برای دومین 
بار در نظر بگیرند. آنها در سراســر دوران تبعید از خود 
می پرسند که من چه کسی هستم اگر سرزمینی ندارم؟ 
آلنده برخاف خانه ارواح که به سبک رئالیسم جادويی 
نگاشته بود در »گلبرگ برافراشته دريا« به رئالیسم روی 
آورده تا از فضای واقعی جنگ دور نشود. کتاب سبک و 
سريع پیش می رود. داستان فشرده و مستقیم است. هیچ 
تزئینی برای توصیف اسپانیا و شیلی به کار نرفته. عنوان 
کتاب برگرفته از شــعر پابلو نرودا است؛ آنجا که شیلی 
را به تصوير می کشــد. »گلبرگ برافراشته دريا، شراب 
و برف... با کمربندی از کف سیاه و سفید.« شعر مغموم 
نرودا نابودی کشــورش را نظاره می کند و بافت رمان را 
شکل می دهد. فصل ها با شــعری از نرودا آغاز می شوند. 
برای آلنده سوال است که تا چه اندازه عشق احساسات 
را بیدار می کنــد، هنگامی که جنــگ و تبعید در حال 
نابودی آنها هستند. »قلب« تصويری است که در کتاب 

تکرار می شود . داستان با نجات معجزه آسای زندگی يک 
سرباز جمهوری خواه جوان توسط ويکتور آغاز می شود. 
»دالمائوبا شیفتگی تمام به تماشای آخرين تپش نامنظم 
و بسیار آهسته قلب پسرک نشست... سه انگشت دست 
راســتش را در زخم فرو برد، اين عضو بدن را با نرمی در 
دســتش گرفت و چند بار با ريتمی بسیار آرام و طبیعی 
فشــارش داد.« دالمائو به عنوان يک متخصص کارکرد 
عینی قلــب را می فهمد ولی از درک ســمبلیک آن باز 
می ماند. تبعیدهای بی پايان به شیلیايی ها، ونزوئايی ها 
و اســپانیايی ها می آموزد که چگونه رنــج را به تعلیق وا 
دارند و انسانیت را تبلور دهند. آنها قلب شان را به جهان 
می گشــايند مانند قلب ســرباز زخمی تا ديگری آن را 

لمس کند.

فاطمهعلیمــرادی| رمان 
»اتاقی برای مهمان« اثر »هلن 
گارنــر«، داســتانی عاطفی و 
عمیق درباره دوســتی، عشق 
و چالش های زندگی اســت. 
گارنــر يکــی از مهم ترين و 
تأثیرگذارترين نويســندگان 
معاصر استرالیا است و آثارش 
به خاطر صداقت، عمق عاطفی 
و نثر زيبا مورد تحســین قرار گرفته اند. او در اين رمان به 
بررســی موضوعاتی چون بیماری، مــرگ و نحوه مواجهه 
با فقدان می پــردازد و در عیــن حال به روابط انســانی و 
پیچیدگی هــای آن نیز توجه دارد. داســتان از زبان راوی، 
هلن، روايت می شود که يک زن میانسال و نويسنده است. 
او در خانه خود در ملبورن زندگــی می کند و فضايی آرام و 
دلپذير برای خود ايجاد کرده اســت. هلن به زندگی خود 
راضی است، اما همه چیز با ورود دوست قديمی اش، کارن، 
تغییر می کند. کارن که به تازگی از آمريکا به ملبورن آمده، 
به شدت بیمار است و به دنبال درمانی برای سرطان روده اش 
می  گردد. کارن تصمیم می گیرد تــا در خانه هلن زندگی 
کند تا از حمايت او بهره مند شود. با ورود او، هلن احساس 
مسئولیت و نگرانی عمیقی نسبت به دوستش پیدا می کند. 
او تاش می کند تا بهترين شرايط را برای کارن فراهم کند 
و از او مراقبت کند. اما با گذر زمان، پس از چند هفته، هلن 
تا حد زيادی از کارن به خاطر انکار جدی بودن بیماری اش 
عصبانی می شــود و اطرافیانش را مجبــور می کند تا برای 
مقابله با مرگش هرکاری از دستشان برمی آيد انجام دهد. 
او متوجه می شــود که درمان های غیرمتعارف و روش های 
عجیب کارن برای مقابله با بیماری ، نه تنها بر روی خودش 

بلکه بر روی روابطــش نیز تأثیر منفی می گــذارد. هلن با 
چالش هايی در زمینه پذيرش وضعیت کارن روبه رو می شود 
و در عین حال احساساتی چون خشــم، ناامیدی و ترس را 
تجربه می کند. کتاب به زيبايی عمق دوستی اين دو زن را 
به تصوير می کشد. گارنر رمانش را از زاويه  اول شخص روايت 
می کند که به او اين فرصت را داده تا افکار، عقايد، ناامیدی، 
خشم، احساس گناه و هر حس پنهان ديگر خودش را نسبت 
به بیماری و مرگ تراژيک دوستش بیان کند. به نظر می رسد 
که اين داستان فرصتی برای نويسنده بوده تا بخشی از اندوه 
و سوگواری اش را نشــان دهد و با خود کنار بیايد! هلن در 
تاش اســت تا به کارن کمک کند، اما در عین حال بايد با 
احساسات خود نیز کنار بیايد. او بايد تصمیماتی بگیرد که 
نه تنها بر زندگی کارن بلکه بر زندگی خودش نیز تأثیرگذار 
خواهد بود. اين تنش ها و چالش ها باعث می شــود که هلن 
در نهايت به تفکر عمیق تری درباره زندگی، مرگ و معنای 
واقعی دوســتی بپردازد. گارنر با نثر ساده و صمیمی خود، 
خواننده را به دنیای شخصیت ها می برد و احساسات آن ها 
را به خوبی منتقل می کند. توصیف های دقیق او از لحظات 
کوچک زندگی روزمره و احساســات عمیق شخصیت ها، 
باعث ايجاد ارتباط عاطفی میان خواننده و داستان می شود. 
همچنین، گارنر با استفاده از ديالوگ های واقعی و طبیعی، 
به عمق روابط انسانی و پیچیدگی های آن ها پرداخته است. 
هلن با ديدن درد و رنج کارن، ناچار است تا به موضوع مرگ 
نزديک تر شود و با احساســات خود درباره آن روبه رو شود. 
اين موضوع باعث می شــود که او به ارزش لحظات زندگی 
پی ببرد و اهمیــت حمايت از عزيــزان را درک کند. اتاقی 
برای مهمان، داستانی اســت درباره دوستی عمیق، عشق 
و چالش های زندگی. اين کتــاب خواننده را به تفکر درباره 
روابط انسانی، درد و رنج ناشی از بیماری و نحوه مواجهه با 

فقدان دعوت می کند. هلن گارنر با خلق اين داســتان زيبا، 
پیامی عمیق درباره ارزش های انسانی و اهمیت همدلی در 
زندگی را منتقل می کند. اين رمان جوايز متعددی کســب 
کرده از جمله: جايــزه  ادبی وانس پالمر در ســال 2008، 
جايزه ی ادبی کويینزلند، جايزه  باربارا جِفريز و نامزد بهترين 
داستان جايزه ی ABIA اســترالیا. نشر »بیدگل« در سال 
1403 در چاپ دوم، اين اثر را با ترجمه طیبه هاشمی راهی 

بازار کرده است.

شماازمؤسسانانجمنمعمارانومهندسانایرانیدر
ایتالیاهســتید،همزمانفعالیتهــایفرهنگیفراوانی
داشتهایدوترجمهآثاریازایتالیاییبهفارسیوازفارسی
بهایتالیاییراهمپیگرفتهاید.همینطورمؤسسهایکه
باعنوان»الفبا«درشــهررمپایهگــذاریکردید.این
مؤسسهچهاهدافیداشته؟وبهچهدستاوردهاییرسیده

است؟
همانطور که می دانید من فارغ التحصیل معماری از دانشگاه 
رم هستم و از 36 سال پیش عضو »نظام معماری رم و حومه«. 
از آنجايی که مانند تمام مهاجران نســل اول وابستگی که به 
زادگاه دغدغه اصلی  شان را تشــکیل می دهد، همواره سعی 
کرده ام رابطه ام را با میهنم حفظ کنم. حدوداً 9 ســال پیش 
به اتفاق چند دوســت ديگر انجمن »معماران و مهندســین 
ايرانی در ايتالیا« را پايه گذاری کرديم و در اين مدت چندين 
برنامه در معرفی معماری ايران در مرکز خانه معماران برگزار 

نموده ايم. در يکی از آخرين برنامه ها قبل از واگیری ويروس 
کرونا، مصادف با نــوروز 1398 برنامه ای بــا حضور معاونت 
شــهرداری تهران، دکتر عبدالرضا گلپايگانی و دو نماينده از 
دفاتر معماری »نکست آفیس«، آرشیتکت سپیده صراف زاده، 
و دفتر »معماری ديبا«، آرشــیتکت، میترا معصومی برگزار 
شد و طی آن پروژه های شهر تهران و پروژه های اين دو دفتر 
برای جمع کثیری از معماران و دانشجويان اين رشته معرفی 
شــدند. قرار بازگشــتی به ايران بود که فعاً از دســتور کار 
خارج شده است. حدوداً 15 سال پیش هم با جمع ديگری از 
دوستان ايرانی و ايتالیايی »انجمن فرهنگی ايتالیايی ايرانی 
– الفبا« را بنیاد نهاديم که حدوداً 12 ســال دبیری آن را به 
عهده داشتم و از 2 سال پیش مســئولیتش به دست جوانان 
سپرده شده اســت. انجمن در اين مدت بیش از 150 برنامه 
در زمینه های مختلف، چه مســتقاً و چه به همراه نهادهای 
ديگر ايتالیايی ايرانــی ترتیب داده که اهم آنهــا عبارتند از: 

معرفی کتاب ، برگزاری شــب های شعر و موسیقی ، دوره های 
محاوره زبان فارسی، نمايشگاه هنرهای تجسمی هنرمندان 
ايرانی، دوره های فیلم های ايرانی، برنامه های تئاتر و نمايش، 
شب های بزرگداشــت هنرمندان و نويسندگان و سینماگران 
ايرانی با همکاری مجله بخارا، شــب های يلدا، تجمع جشن 
عید در مقابل مجسمه فردوسی به همراه شعرخوانی؛ برنامه 
سیزده به درها و بســیاری زمینه های ديگری که از مجال اين 

گفت وگو خارج است.

جلساتشاهنامهخوانیتاندررمچطوربوده؟اصولًا
مخاطبایتالیاییچهنوعبرخوردیباادبیاتایرانزمین
دارد؟چقدربامفاهیمومضامینبرجســتهدرادبیاتو

فرهنگماارتباطبرقرارمیکند؟
در رم چندين برنامه با مضمون شــاهنامه برگــزار کرده ايم: 
برگزاری نمايشــگاه عکس و نقاشی های کارگاهی هنرمندان 

ايرانی از داســتان های شــاهنامه ، جلســه  ای با حضور خانم 
استاد نصرت شفیع نیا، استاد شــهرزاد هوشمندزاده و خانم 
لیا کرمــی در »خانــه بین المللی زنــان«، »بعدازظهری با 
فردوسی« با حضور پروفسور پیه مونتزه، ايران شناس معروف 
ايتالیايی و شــعرخوانی علی شــمس )فارســی( و آلهِ  آندرو 
فوسکو )ايتالیايی( ، اجرای دو زبانه اشعار حماسی از شاهنامه 
فردوســی و انِیدِه ويرجیلیو به مناسبت »روز بین المللی زبان 
مادری« با همکاری »سفیران صلح و دوستی« توسط گروهی 
متشکل از دانش آموزان ايتالیايی و نوجوانان »سفیران صلح 
و دوستی«؛ برگزاری کنفرانسی با تیتر »شاهنامه و تاريخ ملی 
ايران« با سخنرانی علی دهباشــی و کارلو چرتی در دانشکده 
ادبیات. طبیعتاً اين برنامه ها مخاطبین ويژه خود را می طلبند 
و بیشتر مورد توجه دانشجويان ادبیات و ايران دوستان است. 
ولی می توان گفت که در چند دهه گذشــته با توسعه ترجمه 
رمان های فارســی به ايتالیايی و نويســندگان ايرانی ای که 
رمان های شان را مستقیماً به زبان ايتالیايی می نويسند، توجه 
عموم به ادبیات و مضامین فرهنگی کشــورمان جلب شــده 
است. نويسندگانی مانند بیژن زرمنديلی، حمید زيارتی، قادر 
عبدالله )ترجمه از هلندی( توانسته اند تأتیر به سزايی در اين 
نزديکی بگذارند. همینطور ناشرينی مانند »سی و سه پل« يا 
»بريوســکی« که رمان های متعددی را از نويسندگان معاصر 
ايرانی را ترجمه و چاپ کرده اند. طبیعتاً نبايد تأثیر سینماگران 
ايرانی مانند کیارستمی، فرهادی، بنی اعتماد و ديگران را در 
اين گرايش بسوی شناخت از فرهنگ کشورمان ناديده گرفت.

چطورشدبهنصبمجسمهنظامیدرشهررماعتراض
کردید؟چهاتفاقــیافتادهبودکهواکنشاســتادانو
چهرههایمقیمایرانینظیرشــمادرایتالیــارابهدنبال

داشت؟
در شــهر رم پارکی وجود دارد که بخشــی از آن به شاعران و 
نويسندگان کشور های ديگر اختصاص دارد. در آنجا میدانی 
نیز به نام فردوســی وجود دارد و با مجســمه ای از اين شاعر 
بزرگ کشور ما. 11 سال قبل دولت آذربايجان از طريق اهدا 
مبلغ گزافی به شهرداری رم توانست آنها را متقاعد به استقرار 
تنديسی از نظامی گنجوی با نوشته »شاعر آذربايجان، نظامی 
گنجــوی 1209- 1141« در آن محوطه نمايــد. بنابراين با 
پیشــگامی »انجمن الفبا« به همراه »انجمن دوستی ايتالیا و 
ارمنســتان – زاتیک« فراخوانی با امضای تعدادی از اساتید 
ايران شناس تهیه نمود که در مدت کوتاهی بیش از 1500 نفر 
از اقصی نقاط جهان آن را امضا نمودند. اين لیست در مراسمی 
تحويل دفتر شهرداری شد و در مطبوعات به عنوان يک جعل 
تاريخی بازتاب نمود. بر همه آشــکار است که در زمان حیات 
گنجوی، آذربايجانی وجود نداشته و اين شاعر حتی يک بیت به 

ترکی شعر ندارد. به گمانم اعتراض به اين عمل بیشتر از لحاظ 
ثبت در تاريخ مهم بود و ما اين وظیفه را انجام داديم. گنجوی 
شاعری است که به جهان تعلق دارد و نه يک ملت، ولی آن را به 

آذربايجان امروزی نسبت دادن ديگر مضحک است.

دقیقاهمینطوراستکهمیفرمایید.امابهعنوانکسی
کهسالهادرایتالیازندگیکردهاید،سوالیشایددرذهن
مخاطبانبهوجودبیاید.جملهایسادهبینبعضیایرانیها
رواجداردکهمیگویندفرهنگمردمایتالیاباایرانیها
اشتراکاتقابلتوجهیدارد.حتیمیگوینددربخشیاز
زندگیخیلیشبیهماهستند.اینجملهدرستاست؟یا

اینکهصرفانوعینگاهعوامانهبهماجراست؟
سال ها پیش در جلســه ای که به همراه گروهی ايتالیايی در 
سازمان میراث فرهنگی ايران با مسئولین اين اداره داشتیم، 
يکی از حاضرين اين تعبیر جالب را مطــرح کرد که به نظرم 
خیلی نزديک به اين ديد عمومی اســت. او گفت »ايرانی ها و 
ايتالیايی ها فرزند دوقلويی بوده اند که در رحم مادر با صدای او 
رشد کرده و آشنايند. بعد از تولد آنها را از هم جدا کرده اند ولی 
هر بار که صدای مادر بلند می شود هر دو روی شان را به طرف 
صدا بر می گردانند«. واقعیت اين اســت که ايران و ايتالیا دو 
کشور با سابقه تاريخی و فرهنگی طولانی اند و درطی قرون هم 
با هم جنگیده اند و هم با هم درآمیخته اند و از هم آموخته اند. به 
امروزشان نبايد نگاه کرد، آنها دو امپراطوری بزرگ زمان خود 
را تشکیل می داده اند. بايد گفت که نه ايرانی ها در ايتالیا، و نه 
ايتالیايی ها در ايران احســاس غربت می کنند و اين از خلق و 
خوی آنها سرچشمه می گیرد. خوشبختانه هم میهنان من در 
ايتالیا يکی از خوشنام ترين و محترم ترين خارجی ها محسوب 
می شوند، همانطور که ايتالیايی ها در ايران از محبوبیت خاصی 

برخوردارند.

باسابقهایکهدرشناختفرهنگایتالیاوهمینطور
فرهنگایرانیدارید،ســراغترجمهبرخیآثارمانبه
ایتالیاییرفتید.دراینرویکرد،بیشتربهچهچیزیتوجه
دارید؟درواقعسعیکردهایدباچهرویکردیآثاریرا

بهایتالیاییترجمهکنید؟
من تا به حال ترجمه ای از فارسی به ايتالیايی نداشته ام و تنها 
اخیراً در اين زمینه دســت به کار شــده ام. دلیل روی آوردن 
به ترجمه از فارســی به ايتالیايی هم باز برمی گردد به ترجمه 
رمان های ايتالیايی به فارســی من. سال گذشته چهار کتاب 
ايتالیايی از يک ناشــر ايتالیايی را به سه ناشــر ايرانی، کتاب 
خورشــید، هونار و نیماژ، معرفی کردم و بین آنها قرار دادی 
بسته شد. ســه کتاب از آن چهار کتاب را خودم ترجمه کردم 
و يکی را خانم هاله ناظمی. ناشــرين ايرانی در ازای پرداخت 
حق التألیف کتاب ها، هرکدام کتابی را در اختیار ناشر ايتالیايی 
قرار داده اند و بنابراين بايد آنها را ترجمه کرد. البته فکر می کنم 
به تنهايی قادر به اين کار نخواهم بود و بايد از دوســتان ديگر 

مترجم کمک بگیرم.

ایتالیاییهاباداســتانمدرنایرانهمارتباطبرقرار
میکنند؟

در مورد رابطه ايتالیايی ها با داســتان مــدرن ايران کمی در 
قبل گفتم. خوشبختانه کتاب های داستانی زيادی از فارسی 
يا ترجمه شده يا در دست ترجمه است. بطور مثال شادروان 
آنا وانزان کتــاب »بامداد خمار«، »سووشــون«، »دايی جان 
ناپلئون«، »نه داستان کوتاه صادق  هدايت« را تنها در سه چهار 
سال گذشته ترجمه و به چاپ رســانده. نشر »سی و سه  پل« 
که بنیان گذارش شــادروان فلیچتا فرارو و استاد بیانکاماريا 
فیلیپینی هســتند، تا به حال قريب 13 عنوان از نويسندگان 
جوان و معاصر را چاپ کرده اند؛ آثاری از مصطفی مستور، فريبا 
وفی، ناهید طباطبايی، محمد حسین محمدی، سهیا بسکی، 
سارا سالار، مهسا محب علی، مهدی ربی، نسیم مرعشی، مهدی 
اســد آذری، مصطفی انصافی، محمد طلوعی و غامحسین 
ساعدی. خبر دارم که کتاب همسايه های احمد محمود هم در 
دست ترجمه اســت و به زودی چاپ خواهد شد. البته لیست 
کتاب ها به اين ها محدود نمی شود، چون ناشرين ديگری هم 

به اين منبع روی آورده اند.

شنیدمترجمه»هشتادسالداستانهایکوتاهایرانی«
آقایمیرعابدینیبهایتالیاییراهمدردستدارید.

در مورد ترجمه »هشتاد سال داستان های کوتاه ايرانی« بايد 
بگويم که اين يکی از کتاب هايی است که ناشر ايرانی »کتاب 
خورشید«، در ازای دو کتاب ناشر ايتالیايی، »عشق در دوران 
نفرت« با ترجمه مــن و »برای رفتن به آن دنیا زود اســت« 
با ترجمه خانم هاله ناظمی، در اختیــار همکار ايتالیايی اش 
گذاشته. از مجموعه »هشتاد سال داستان های کوتاه ايرانی« 
که شامل سه جلد اســت آقای میرعابدينی گزيده ای را برای 
ترجمه به ايتالیايی در اختیار ما گذاشته اند و به ياری خانم در 

حال پیشبرد ترجمه های آن هستیم.

ازاینســو،چهرویکردیدرترجمهآثارایتالیاییبه

زبانفارســیدارید؟چهنوعآثاریرابرایترجمهبه
فارسیانتخابمیکنید؟

من در زمینه ادبیات تحصیل نکرده و تخصصی ندارم و بنابراين 
نمی توانم صحبت از رويکرد در ترجمه کنم. همسرم کتابدار 
بوده و بنابراين تقريباً چهل سال روز و شب ام در میان کتاب و 
کتابخانه گذشته است. شرکت در رونمايی کتاب ها، صحبت 
درباره رمان ها و جايزه های ادبی، بازديد از نمايشگاه های کتاب، 
فعالیت های فرهنگی در انجمن »الفبا«، همه و همه دست به 
هم داده و مرا به سوی اين حوزه سوق داده است. انتخاب من 
ناشی از احساساتم است. آنچه را خود می پسندم و فکر می کنم 
می تواند برای هم میهنانم جالب باشد را پیشنهاد می کنم و اگر 
ناشر پذيرفت به ترجمه اش می پردازم. در اين میان برايم هم 

جنبه تاريخی و هم جنبه اجتماعی آثار مهم است.

برسیمبه»هیچشبیبیپایاننیست«.چراعنوانرمان
رادرترجمهتغییردادید؟بهخاطردشواریآندردرک

برایمخاطببود؟
در واقع اگرچه تیتر درشــت کتــاب در ايتالیايی »رولبک« 
است ولی در همان جا در پرانتز »هیچ شبی بی پايان نیست« 
هم آمده اســت. من اين نام را با حذف »رولبک« آوردم چون 
همان طور که شــما می گويید در خواننده اين توهم را ايجاد 
می کند که مربوط به کامپیوتر و مقولاتی از اين  قبیل اســت. 
تیتر در پرانتز بیتی از تصنیف خواننده معروف ايتالیا رناتو زِرو 
است و به نظرم بیشتر به ايجاد امید نزديک تر است و ما امروز 
بیش از هر زمان ديگر به آن نیاز داريم. همین پاندمی را بگیريد 
که ما در میانش به ســر می بريم. با تیتر اين کتاب می توانیم 

بگويیم که اين هم بگذرد.

مائوریتزیــوکارلتیچهجایگاهــیدرادبیاتایتالیا
دارد؟چرابهاینرمانعلاقهمندشدیدوآنراترجمه

کردید؟
در حد اين نیستم که جايگاهی در ادبیات ايتالیا برای او تعیین 
کنم. برايم او هم مانند يکی از ستاره های آسمان ادبیات ايتالیا 
نوری دارد و معرفی اش به خواننده ايرانی کمک می کند ديد 

همه جانبه تری از ادبیات و فرهنگ ايتالیا داشته باشد. تا به 
حال عمدتاً ترجمه آثار نويسندگان بزرگی مانند موراويا، 

شاشا، تابوکی، اورتزه، فرانته و... ارائه شده اند. به گمانم 
نويســندگان کوچک تر هم حق حیات دارند و بايد 
به آنها پرداخت. اما انتخــاب اين رمان چند دلیل 
داشت. اول از همه اينکه آن را تا تمام نکردم زمین 
نگذاشتم. دوم صحنه رمان که حومه شهر رم است 
و نه منطقه زير ديد گردشگران. نويسنده می گويد 
که در حومه شهر می توانی به درون قلب افراد پا 
گذاری. جنبه ديگر انســانیتی  است که در طول 
کتاب به چشــم می خورد. باز به گفته نويسنده، 
او در يک کنسرت توجه اش معطوف به خدمه ای 

اســت که برگزاری اش را ممکن می ســازند و نه 
هنرمندی که بر روی صحنه است. در اين کتاب اين 

نگاه به خوبی ديده می شود. در طی اين رمان لايه های 
ديگری نیز وجود دارد که هر خواننده ای خود به کشف 

آنها دست خواهد يافت.

ازمعدودآثاریبودکهدیدمالگویوارونهایرا
برایانتخابکاراکتردرنظرگرفته.یعنیاگرهمیشه
زندگییککارمند،کارگریاطبقهفرودســتمد
نظرقــرارمیگیرد،ایــنبارزندگــییکمدیر

بالادستروایتشده.چرا؟

انتخاب نويسنده در شــخصیت يکی از قهرمانان داستان در 
میان مديران بالادست به گمانم خیلی آگاهانه و درست بوده 
است. او برخاسته از يک طبقه فرودســت، نردبان ترقی را از 
طريق بی رحمی نسبت به زندگی ديگران طی کرده و زمانی که 
در مقابل مرگ عاجل قرار می گیرد به خود و گذشــته اش بر 
می گردد. نويسنده با تردستی بسیار هم زندگی بالادستی ها 
و مشــغولیات ذهنی شــان را ترســیم می کند و هم زندگی 
فرودستان و دغدغه روزمره  آنها را. اينکه امروزه با يک چرخش 
قلم مدير يک موسسه مالی می تواند صندوق مالی موسسه ای 
را از موجودی خالی  کند و هزاران نفر را از کار بیکار کند و آنها 
را با خانواد ه شان به خاک سیاه بنشــاند، موضوع روز جوامع 
صنعتی پیش رفته است و نمونه  بدی برای جوامع رو به رشد 

مانند ايران ما.

نکاتودیالوگهــایکنایهآمیــزوگاهیطنزآمیز
نویسندههمبســیارقابلتوجهاســت.حدسمیزنم
دشواریهاییهمدرترجمهاینتعابیرواصطلاحاتپیش

روداشتید.درستاست؟
يکی از خصوصیات اين کتاب درست در همین ديالوگ های 
کنايه آمیز و طنزآلود نويســنده اســت که از روحیه رمی ها 
نشأت می گیرد. در آن خلق و خوی شهروندان رمی که خود 
نويسنده در آن متولد و بزرگ شــده به خوبی ديده می شود. 
مردم اين شــهر تاريخی کــه به قول معروف »مــوزه بدون 
سقف« است و به هرگوشه اش که بنگری رد پای گذشتگان  
را می بینی هیچ مقامی و ايده ای از گزند کنايه و طنز در امان 
نیســت. طبیعتاً در برگردان آن با مشــکاتی روبه رو شدم، 
ولی خوشبختانه اين اقبال را داشــتم که بتوانم با نويسنده 
مستقیماً در تماس باشم و تبادل نظر کنم. البته روانیِ نوشته 
مرهون زحمات ويراستار عزيز محسن کاس نژاد نیز هست. 
امیدوارم خوانندگان عزيز با نظرات اصاحی خود مرا در کار 

ترجمه های آتی ياری رسانند.

کاردیگریهمازایننویســندهدردســتترجمه
دارید؟

دو اثر ديگر او را در نظر گرفته ام که يکی رمان بلند و ديگری 
يک مجموعه داستان کوتاه است. امیدوارم بتوانم در آينده ای 
نه چندان دور دوستان مترجمی را برای اين کار دعوت کنم. 
فعاً عاوه بر کار »هشتاد سال داستان های کوتاه ايرانی«، در 
حال تدارک مصاحبه با سومین گروه ده نفره از ايران شناسان 
ايتالیايی هســتم. جلد اول آن تحت عنوان »ســیمرغ، سی 
مصاحبه با ايران شناسان ايتالیايی« به ايتالیايی در آمده است 
)فارســی آن نیز تحت عنوان »تاريخ شفاهی ايران شناسان و 
اساتید زبان فارســی« اخیراً از چاپ بیرون آمده(، و جلد دوم 
نیز که شامل ده مصاحبه ديگر اســت درمراحل آخر تدوين 
 و صفحه آرايی  اســت و امیدوارم بــه زودی در ايتالیا چاپ و 

پخش شود.

 ایرانی ها در ایتالیا 
خوشنام و محبوب اند

 گفت وگو با ابوالحسن حاتمی، پایه گذار انجمن فرهنگی »الفبا« در ایتالیا و مترجم 
رمان »هیچ شبی بی پایان نیست«

 حواشی نصب مجسمه نظامی در رُم، نزدیکی مردم ایتالیا به ایرانی ها، آثاری که از 
ادبیات مدرن ایران به ایتالیایی ترجمه شده و...

 گلبرگ برافراشته دریا
نگاهی به اثر ایزابل آلنده ترجمه ماندانا قدیانی

 اتاقی برای مهمان
عشق و چالش های زندگی در اثری از هلن گارنر با ترجمه طیبه هاشمی

   حاشیه  نشست  جایزه  چهره

دبورا اسمیت، مترجم ادبی بريتانیايی که بیشتر 
به خاطر ترجمــه رمان »گیاهخــوار« اثر هان 
کانگ، برنده نوبل ادبیات 2024 شناخته شده 
معتقد اســت که اعطای اين جايــزه معتبر به 
اين نويسنده نشــان می دهد دنیای ادبیات به 
سمت برابری بیشتری در حرکت است. اسمیت، 
مترجم رمان نوشته  هان کانگ به زبان انگلیسی 
در مقاله ای که برای خبرگــزاری يونهاپ کره 
جنوبی نوشته، با اشاره به اين موضوع که جايزه 
نوبل ادبیات عمدتاً به مردان سفیدپوست اعطا 
شده اســت، نوشــت: »پیروزی هان کانگ به 
عنوان اولین زن آسیايی که در 121 سال تاريخ 
اين جايزه برنده شــده اســت، اين امیدواری 
را به ما می دهد کــه بالاخره به ســوی دنیای 
ادبی عادلانه تری حرکت می کنیــم که در آن 
هويت ديگر بر شايســتگی ســايه نمی افکند.« 

اسمیت همچنین با اشــاره به اينکه گستردگی 
جهانی آثار هان کانگ، که در دهه گذشــته به 
بیش از دوازده زبان از جملــه نروژی، هلندی، 
اســپانیايی و ايتالیايی ترجمه شــده، دلیلی بر 
تاش های چند ســاله بیــش از 50 مترجم در 
سراسر جهان است، گفت: »انگلیسی فقط يکی 
از بسیاری از زبان های جهانی است و مرکز دنیا 
نیســت و نمونه آن ترجمه جديــد »از هم جدا 
نخواهیم شد« است که پیش از نسخه انگلیسی 
به چندين زبــان، از جمله ســوئدی و هلندی 
ترجمه شده اســت.« دبورا اسمیت که در سال 
2016، جايزه بین المللــی بوکر را برای ترجمه 
رمان »گیاه خوار« دريافت کرد، در مقاله  خود به 
نقشی حیاتی تاکید کرده است که مترجمان در 
معرفی رمان های هان کانگ و ديگر آثار ادبیات 

کره ای به خوانندگان بین المللی ايفا کرده اند.

انگلستان مرکز دنیا نیست!
کتاب جديد محمود دولت آبادی به نام »آورده اند 
که...« منتشر خواهد شد. اين کتاب، گزينشی از 
قصه های »هزار و يک شب« اســت. دولت آبادی 
در گفت وگو با ايســنا درباره کتــاب جديد خود 
که در انتشــارات »وزن دنیا« منتشر خواهد شد، 
گفت: »اين قصه هــا به رغم قصه هــای طولانی 
»هزارويک شــب« که هر قصه در چندين شــب 
خوانده می شود، قصه های کوتاهی بوده و مناسب 
اين اســت که آدم هر شــب قصه ای را بخواند.« 
دولت آبادی سپس درباره انتخاب داستان ها گفت: 
»جنبه های طنز و شــوخی در اين داستان های 
منتخب ديده می شــود. اين داســتان ها بیشتر 
جنبه عاشقانه دارند. همچنین اين داستان ها به 
شخصیت های موسیقی دان و موسیقی نواز دوران 
خافت هارون الرشید و همچنین شخصیت های 
سیاسی و ايرانی آن دوره يعنی برمکیان پرداخته 

است. اين داستان ها برايم جالب بود و طی سالیانی 
که اين کتاب را می خواندم، به نظرم مناسب آمد 
که قصه ها يک جا منتشر شوند تا کسانی که حوصله 
خواندن اين کتاب بزرگ را ندارند، در جريان قرار 
بگیرند.« او يادآور شد: »عاوه بر شخصیت های 
موسیقی دان و برمکیان، قصه های عاشقانه عجیب  
و غريب هم برايم جذاب بود؛ عشق و ابراز عشق از 
جانب زن ها به مردها.« دولت آبادی درباره اينکه 
هدفش انتشار گزينی به عنوان کتاب بالینی است، 
خاطرنشــان کرد: »آورده اند که...« برای جوانان 
خوب است. بالاخره جوانان اندک اندک با ادبیات و 
فرهنگ منطقه آشنا شوند. صرفاً برای اينکه بالینی 
باشــد، نبود. من گفتم اين کتاب می تواند کتاب 
بالینی هم باشد.« نويســنده »کلیدر« همچنین 
گفت: »به نظرم تسوجی با بهترين نثر اين کتاب را 
نوشته است. نثر او خیلی زيبا، روان و خوب است.«

رمان »مدار« نوشته »سامانتا هاروی«، تنها نويسنده  
بريتانیايی که به فهرســت نامزدهای نهايی جايزه 
بوکــر 2024 راه يافته بود، به عنــوان اثر برگزيده 
معتبرترين جايزه ادبیات داستانی بريتانیا انتخاب 
شد. »گاردين« نوشــت، رمان »مدار«  که روايتی 
از داستان 6 فضانورد در ايستگاه فضايی بین الملل 
است، پس از بررسی فهرست نامزدهای نهايی امسال 
که از 6 رمان تشکیل شده بود، به عنوان برنده نهايی 
معرفی شد. »پرسیوال اورت« نويسنده آمريکايی 
برای نگارش رمان »جیمز« که نوعی بازنويسی از 
»ماجراهای هاکلبری فین« است، »ريچل کوشنر« 
برای نگارش رمــان »درياچه آفرينش«، »يیل ون 
در وودن«  که نخستین نويسنده  هلندی محسوب 
می شود که تاکنون به فهرســت نامزدهای نهايی 
»بوکر« راه يافته است با رمان »امانت داری«، »آن 
مايکلز« به عنوان رمان نويس و شاعر کانادايی برای 

نگارش سومین رمان خود »حفظ شده« و »شارلوت 
وود«  که نخستین نويسنده استرالیايی است که در 
دهه اخیر به عنوان نامزد نهايی »بوکر« انتخاب شده 
است نیز برای نگارش کتاب »حیاط سنگی«، برای 
دريافت جايزه »بوکر« با »هاروی« رقابت کردند. اين 
6 کتاب نیز از فهرست 13 کتابی انتخاب شده بودند 
که شامل »هدشــات« به قلم »ريتا بول بوينکل«،  
»خانه های وحشی« نوشــته »کالین برت«،  »اين 
تاريخچه عجیب و غريب« به قلم »کلر مســود« ، 
»زمین بازی« اثر »ريچارد پاورز«، »ســتاره های 
سرگردان«  نوشــته »تامی اورنج«  می شود. کتاب 
»مدار« که نوامبر گذشته منتشر شد با فروش 29 
هزار نسخه در بريتانیا، پرفروش ترين کتاب فهرست 
نامزدهای نهايی در آستانه اعام برنده نهايی بود. 
جايزه بوکر که در سال 1969 تأسیس شد، يکی از 

مهم ترين جوايز ادبی جهان است.

نود و هفتمین ســخنرانی ماهانه فرهنگســتان 
زبان و ادب فارســی به کتــاب »از غريب من« 
)دفتر سوم از اشعار منتشرنشــده نیما يوشیج( 
اختصاص دارد که امروز )دوشــنبه(، 28 آبان از 
ساعت 11 در فرهنگستان زبان و ادب فارسی به 
نشانی بزرگراه شهید حقّانی، بعد از ايستگاه مترو، 
ورودی کتابخانه ملی، بلوار دکتر حسن حبیبی، 
فرهنگستان زبان و ادب فارسی، طبقه سوم برپا 
خواهد شد. مهدی علیايی مقدم، پژوهشگر ارشد 
فرهنگســتان زبان و ادب فارســی که پژوهش 
در دست نوشــته های نیمــا يوشــیج را برعهده 
داشــته، درباره اين کتاب سخنرانی خواهد کرد. 
عاقه مندان می توانند اين نشســت را به صورت 
زنده از اينستاگرام فرهنگستان زبان و ادب فارسی 
دنبال کنند. پیشتر محمد دبیر مقدم، زبان شناس، 
درباره سرنوشت اين دست نوشته ها گفته بود: »با 

بررسی و پژوهش در دست نوشته های نیما يوشیج 
که در فرهنگستان موجود است تاکنون دو جلد 
کتاب در سلسله انتشارات فرهنگستان چاپ شده 
است. جلد ســومی که حاوی حدود 201 شعر 
تا کنون چاپ نشده نیماســت در فرهنگستان 
رونمايی خواهد شد.« همچنین کامیار عابدی، 
پژوهشــگر و منتقد ادبی، نیز در سخنانی گفته 
بود: »در حدود دهه هــای 20 و 30 وقتی از نیما 
ســراغ شــعرهايش را می گرفتند، می گفت در 
پستوی خانه گونی هايی از شعر دارد. در آن زمان 
بســیاری اين را می پذيرفتند. با انتشار تدريجی 
شــعرهای نیما در دهه های 40 تا ۷0، برخی آن 
سخن نیما را مبالغه شمردند و در درستی گفته  او 
شک کردند. امروز، انتشار دو دفتر اخیر و آثاری 
که در اين 15 سال منتشر شــده، گواه درستی 

ادعای نیما است.«

اشعار منتشرنشده نیمابرنده »بوکر« ۲۰۲۴کتاب جدید دولت آبادی

یاسر نوروزی| ابوالحسن حاتمی، فارغ التحصیل رشته معماری از دانشگاه رم است و حدود 36 سال پیش به عضویت نظام معماری این شهر درآمده. او 9 سال پیش هم انجمنی 
تأسیس کرد با عنوان »معماران و مهندسین ایرانی در ایتالیا«. حدود 15 سال پیش هم پایه گذار »انجمن فرهنگی ایتالیایی ایرانی – الفبا« بود و توانست در این مدت بیش از 
15۰ برنامه فرهنگی در زمینه های مختلف به اجرا درآورد؛ از برگزاری شب های شعر و موسیقی گرفته تا دوره های نمایش فیلم های ایرانی و شب های بزرگداشت هنرمندان و 
نویسندگان و سینماگران ایرانی و غیره. او چندین جلسه شاهنامه خوانی هم در ایتالیا با حضور ایران شناسان مختلف برگزار کرده. در این میان، ترجمه آثار ایتالیایی به فارسی 
را هم در کنار فعالیت های فرهنگی پی گرفته. تازه ترین کتابی هم که از او به همت انتشارات »هونار« در ایران چاپ شده، رمانی است از مائوریتزیو کارلِتی با عنوان »هیچ شبی 

بی پایان نیست«. در این گفت وگو درباره فعالیت های مختلف فرهنگی ایشان پرسیده ایم؛ همین طور رمانی که با ترجمه او در ایران منتشر شده.

 نه ایرانی ها در ایتالیا، و نه 
ایتالیایی ها در ایران احساس غربت 

می کنند و این از خلق و خوی آنها 
سرچشمه می گیرد. خوشبختانه 

هم میهنان من در ایتالیا یکی از 
خوشنام ترین و محترم ترین 

خارجی ها محسوب می شوند، 
همانطور که ایتالیایی ها در ایران از 

محبوبیت خاصی برخوردارند.
 دولت آذربایجان از طریق اهدا 

مبلغ گزافی به شهرداری رم توانست 
آنها را متقاعد به استقرار تندیسی از 

نظامی گنجوی با نوشته »شاعر 
آذربایجان، نظامی گنجوی 1۲۰9- 

11۴1« در آن محوطه نماید. بنابراین 
بیش از 15۰۰ نفر امضا علیه این جعل 

تاریخی جمع کردیم. 
 در چند دهه گذشته با توسعه 

ترجمه رمان های فارسی به ایتالیایی، 
توجه عموم به ادبیات و فرهنگ 

کشورمان جلب شده. طبیعتاً نباید 
تأثیر سینماگران ایرانی مانند 

کیارستمی، فرهادی، بنی اعتماد و 
دیگران را در این گرایش به سوی 

شناخت از فرهنگ کشورمان نادیده 
گرفت.

کته
ن
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   گزارش

نشــانه های برکناری با ورود نام های بزرگ به لیست 
شــايعات آينده نیمکت مادريد آشکار می شوند. يکی 
پس از ديگری ســايه ای روی ســر آنچلوتی زندگی 
در مادريد را بــرای او تیره و تار به تصوير می کشــند. 
زين الدين زيدان، رائول گونسالس، سانتیاگو سولاری 
و بالاخره ژابی آلونسو! نامی که شنیدنش هیجان انگیز 
اســت و هر تیم بزرگی از اين نام استقبال خواهد کرد 
و برای ورود مرد اســپانیايی حتی تیم هايی که رقیب 
باشگاه های دوران بازی او هم فرش قرمز پهن می کنند. 

  شایعه پرتکرار
فلورين پلاتنبــرگ از آلمان خبر می دهد شــیرهای 
بای آرنا احتمالا فصل آخرشــان با آلونســو را تجربه 
می کنند. البته قرارداد مرد اســپانیايی تــا بعد از اين 
فصل هم اعتبار دارد اما يقینا او و مدير برنامه اش برای 
موارد خاص هم بندهايی در نظر گرفته اند و حتما رئال 
مادريد هم برای هر مردی در دنیای مربیگری يک مورد 
خیلی خاص به شمار می رود. شايعات فقط به گزارش 
پلاتنبرگ خلاصه نمی شود و نقل  قول ها و گمانه زنی ها 
هم اين مسیر را تايید کرده اند. آلونسو برای جدايی از 
لورکوزن آماده می شود و به نظر می رسد کار مرد جوان 
اسپانیايی در بوندس لیگا هم تمام شده و او ماموريتش 
را با همان فصل رويايی گذشته خاتمه بخشیده است. 
خبرهای جدايی آلونسو از لورکوزن از يک سو و شايعات 

علاقه رئال مادريد به او از سوی ديگر ماجرا را وارد فاز 
جديدی می کند. پلاتنبرگ پا را از حــد گمانه زنی و 
مرز ترديد هم فراتر می گــذارد و می گويد انتقال او به 
رئال در حال انجام است. شايعات ديگری هم در ادامه 
گزارش پلاتنبرگ از وضعیت لورکوزن، آلونسو و رئال 
حول اين 3 محور در جريان افتــاده و اين روزها روی 
سکوهای برنابئو، وقتی تیم نیمه اول بازی را با نمايشی 
دلسرد کننده پشت سر گذاشته باشد، حرف از برکناری 
آنچلوتی، وداع آلونســو با لورکوزن و چند و چون کار 
کردن او در رئال مادريد به گوش می رسد. هر چه هست، 
روی کار آمدن آلونســو در رئال به عنوان يک احتمال 
قوی، قوی تر و جدی تر از گذشته مطرح شده و بايد ديد 

اين شايعه بزرگ به چه سرانجامی ختم خواهد شد.
  آلونسو در رئال

روی کار آمدن او در لورکوزن را به ياد بیاوريم. مردی 
که در دوران بازی هم وظیفه اش رهبری تیم در میانه 
زمین بود، رهبری شیرهای بای آرنا را پذيرفت و همان 
چهره بخت برگشته، گرفتار و از نفس افتاده لورکوزن 
را در ســريع ترين زمان ممکن به ســیمايی باشکوه و 
شکست ناپذير تبديل کرد. آلونسو به اينجا هم بسنده 
نکرد و نمايشی از رويین تن شدن تیمش را با قهرمانی 
در بوندس لیگا و شکستن نوار ابدی قهرمانی های بايرن 
مونیخ به تصوير در آورد.  همه تیم های ســابق او برای 

به خدمت گرفتنــش  به نزاع با يکديگر برخاســتند. 
اين چنین شــخصیتی اگر روی نیمکت مادريد قرار 
بگیرد، فارغ از بحث های فنی و شــیوه چیدمان تیم، 
دســت کم عیار رهبری خودش را ثابت کرده و نشان 
داده از دوران بازی اندوخته های ويــژه ای برای نظم 
بخشیدن به يک تیم در اختیار دارد  و می تواند کارهای 
بزرگی انجام دهد. با اين حال بايد تیم کنونی او را هم 
در نظر گرفت. آلونســو لورکوزنی را به خدمت گرفته 
بود که انتظاری از آن نمی رفت و در مادريد شــرايط 
کاملا برعکس به نظر می رسد. سرمربی کنونی قهرمان 
فصل گذشــته بوندس لیگا حتی انتظاری از خودش 
را هم در رسانه ها احســاس نمی کرد اما با شاهکار او 
و تیمش در مســیر قهرمانی لیگ آلمــان، اکنون اين 
شرايط هم کاملا برعکس شده و همه از آلونسو در هر 
تیمی انتظار موفقیت های بزرگ را دارند. انتظار پشت 
انتظار از نام و نشان مادريد و اعتبار آلونسو، مرد جوان 
را محاصره خواهند کرد. در لالیگا، کار برای هر کسی 
پیچیده به نظر می رســد؛ وقتی ببینیــم درون زمین 
وينیسیوس جونیور، جود بلینگام و کیلیان امباپه قرار 
گرفته اند. کنار آمدن با اين رختکن متوقع، پر از ادعا و 
سابقه درخشان و سرشار از پیچیدگی در روابط میان 
بازيکنان کار آســانی نیست و آلونســو بايد به عواقب 

چنین امضايی دقیق بینديشد. 

پرسپولیس در فصل جديد با هدايت خوان کارلوس گاريدو 
کار خود را پیش می برد و سرخ پوشان که در فصول گذشته 
به ويژه در دوره ســرمربیگری برانکو ايوانکوويچ و يحیی 
گل محمدی با ثبات در ترکیب، کارشان را دنبال می کردند، 
حالا در فصــل جديد ترکیبی کامــلًا غیرقابل پیش بینی 
دارند؛ به طوری که از ابتدای فصل خبری از ثبات در ترکیب 
سرخ پوشان نبوده و آنها در 13 بازی داخلی و آسیايی، با 13 

ترکیب متفاوت برابر رقبای خود به میدان رفته اند.
گاريدو بر پايه سیاســت آمادگی حداکثــری هر بازيکن، 
ســعی داشــته تا ترکیب اولیه تیمــش را در طول فصل 
جاری چینش کند و البته در ايــن میان، مصدومیت ها و 
محرومیت های ايجاد شــده هم در مسیر اعمال تغییر در 
ترکیب پرسپولیس بی تاثیر نبوده است. با وجود عدم ثبات 
در ترکیب، عملکرد سرخ پوشــان در لیگ برتر قابل توجه 
بوده و آنها با 20 امتیاز و در فاصله يک امتیازی با سپاهان، با 
وجود انجام يک بازی کمتر نسبت به طلايی پوشان در رتبه 

دوم جدول رده بندی حضور دارند.

   دغدغه های مرد اسپانیایی
سرمربی اسپانیايی پرســپولیس تا رسیدن ايام تعطیلات 
زمســتانه، 8 بازی مهم را در لیگ برتر، جام حذفی و لیگ 
نخبگان آســیا در مقابل خود می بیند که مطمئناً کسب 

موفقیت در آسیا، چالش بزرگی برای گاريدو است؛ چرا که 
او هنوز در قامت ســرمربی نتوانسته در مسابقات آسیايی 
طعم پیروزی را بچشد و پرسپولیسِ تحت هدايت گاريدو 
هم کار خود را با 2 تساوی و 2 شکست در آسیا پیش برده 
و همین مسئله باعث شده تا مسابقات پیش رو از اهمیت 

دوچندانی برخوردار باشد.
خوان کارلوس گاريدو در کنــار دغدغه تداوم موفقیت در 
لیگ برتر، برداشتن موفقیت آمیز گام نخست در جام حذفی 
و البته خروج از وضعیت بحرانی در آسیا، به دنبال آن است 
تا فهرست بازيکنان مازاد خود را هم نهايی کند. آنطور که 
از عملکرد گاريدو در طول ماه های گذشته به نظر می رسد، 
سرمربی اسپانیايی در بازار نقل وانتقالات زمستانه به دنبال 
تغییر و تحولات در فهرست تیمش اســت و در حالی که 
فهرست بازيکنان بزرگســال پرسپولیس يک جای خالی 
دارد، گفته می شود احتمالًا زمســتانِ پرخبری در انتظار 

سرخ ها خواهد بود.

   بازیکنانی که می خواهند نظــر گاریدو را عوض 
کنند

گاريدو هر چند ترکیب ثابتی از ابتدای فصل نداشــته اما 
به وضوح با رفتارهای خود نشان داده که از عملکرد چند 
بازيکن تیمش رضايت ندارد. در حالی که به نظر می رسد 

سرخ پوشان در خط دروازه و فاز دفاعی به سراغ مازاد کردن 
بازيکنی در بازار زمستانه نروند، احتمال تغییر و تحولات در 
خط هافبک و البته فاز تهاجمی پرسپولیس بسیار بالاست. 
در خط هافبک، بیشــتر از همه توجهات به ســوی میلاد 
سرلک، ياسین سلمانی و البته ســروش رفیعی است که 
شايعات و گمانه زنی های زيادی پیرامون آنها مطرح است.

سرمربی اسپانیايی در دوره ســرمربیگری خود کمترين 
توجه را به عملکرد ياســین سلمانی داشــته و اين پديده 
آينده دار ناکام در جلب رضايت گاريدو بوده و گفته می شود 
اگر اين روند در 8 بــازی باقی مانده تا شــروع تعطیلات 
زمستانه ادامه دار باشد، جدايی سلمانی از پرسپولیس در 
زمستان دور از انتظار نیســت. ضمن آنکه عملکرد میلاد 
سرلک و البته سروش رفیعی هم باب میل خوان کارلوس 
گاريدو نبوده و اين 2 هافبک هم بايــد بتوانند خود را به 
سرمربی اســپانیايی سرخ پوشــان اثبات کنند تا از خطر 
قرارگیری در فهرســت مازاد نجات پیدا کنند. ســلمانی 
تقريبا فرصتی برای اثبات خــودش پیدا نکرده و کمتر در 
ترکیب تیمش قرار گرفته، سرلک فصل پرحادثه ای را پشت 
سر گذاشته و مصدومیت و سپس فوت پدرش به او اجازه 
نداده تا خودش را به گاريدو تحمیل کند. رفیعی اما يکی از 
ثابت ترين بازيکنان ترکیب پرسپولیس بوده که انتظارات 

را برآورده نکرده و کم کم به نیمکت منتقل شده است.

   آل کثیر و ژوائو می روند، عمری می آید؟
خوان کارلوس گاريدو در خط حمله هم با تغییرات پرشمار 
به دنبال رسیدن به ترکیب ايده آل بوده اما بازيکنانی که 
گاريدو به آنها اعتماد کرده، عملکردشــان رضايت بخش 
نبوده است. در اين بخش، عملکرد ضعیف و دور از انتظار 
عیســی آل کثیر و لوکاس ژوائو بیش از سايرين به چشم 
آمده و به نظر می رســد   اين 2 بازيکن در حوالی درهای 
خروج از پرسپولیس هستند؛ چرا که در فصل جديد ناکام 
در گلزنی بوده اند و انتظارات را بــرآورده نکرده اند. هر دو 
بازيکن را با موقعیت سوزی هايی باورنکردنی در اين فصل 
به ياد می آوريم. ژوائو بهترين فرصت گل پرســپولیس را 
در بازی مقابل الغرافه از دســت داد و از روی خط دروازه 
توپ را به بــدن دروازه بان حريف کوبیــد. آل کثیر هم در 
بازی مقابل گل گهر ســیرجان، يک موقعیت تک به تک 
فوق العاده را از دســت داد و ضربه بدش توسط دروازه بان 
گل گهر به بیرون هدايت شــد. در حالی که گفته می شود 
احتمالًا در بازار زمستانه، محمد عمری بعد از اتمام دوره 
ســربازی اش به پرســپولیس بازخواهد گشــت، جدايی 
آل کثیر و ژوائو می تواند جالب توجه باشــد و بايد ديد اين 
2 مهاجم می توانند در بازی های باقی مانده شــرايط را به 
سود خود تغییر بدهند يا خانه تکانی اساسی در خط حمله 

پرسپولیس انجام خواهد شد.

زی
ه با

کت
   ن

ببینیم لقب علی پروین چه خواهد بود!
در شماره ديروز نوشتیم که بعد از انتقاد تند جواد خیابانی از تیم ملی و امیر قلعه نويی، جناب مهدی تاج 
رئیس فدراسیون به تمرينات تیم ملی رفته و مدعی شده که اين انتقادات کینه توزانه هستند و بازيکنان 
تیم ملی نبايد به اين حرف ها توجه کنند. او همچنین مدعی شــد که همه از تیم ملی راضی هستند و اين 
حرف ها، بازيکنان تیم ملی را ناراحت کرده است! قابل پیش بینی بود که واکنش ها به اين مورد ختم نشود. 
هومن افاضلی دستیار قلعه نويی هم در مصاحبه ای گفت: »مردم ما فقط افرادی نیستند که انتقاد می کنند 
زيرا آنها را در خیابان، فرودگاه و ...  می بینیم که همه از وضعیت تیم ملی خوشحال هستند. تصور نمی کنم 
تعداد افراد ناراضی از آنهايی که راضی هستند بیشتر باشد. چه اصراری است بگويیم اين خوب نیست؟« 
رحمان رضايی هم ساکت ننشست و گفت: »به جای اينکه از کاه کوه بسازند ارزش های تیم ملی را پررنگ 
کنند. ما که نمی توانیم کتمان کنیم در صدر جدول قرار نداريم، بنابراين يکسری انتقادها مغرضانه است. 
انتقاد بايد سازنده باشد.« و دوباره رسیديم به »انتقاد سازنده« که کلیدواژه معروف قلعه نويی برای فرار از 
پاسخگويی است. البته او منتقدان را ناآگاه و مغرض خوانده بود و از دعوت بعضی از منتقدان به رسانه ملی 
شاکی هم بود. البته منتقد او و تیم ملی اين بار فقط خیابانی و ديگران نیستند. اين بار علی پروين هم انتقاد 
کرده و گفته: »نمی شود که همیشه به به و چه چه کنیم. بد بازی کردند و خود قلعه نويی هم گفت و او هم 

عقلش می رسد.« حالا بايد ديد لقبی که قرار است به علی پروين داده شود، چیست!

آخ جون، دوباره فتح الله زاده!
در لابه لای بحث های پررنگ تیم ملی، مصاحبه جديد علی فتح الله زاده زياد ديده نشــد. مديرعامل اســبق 
استقلال پس از مدت ها يک بار ديگر در رسانه ها ظاهر شد و ادعاهای همیشگی اش را تکرار کرد. مثلا گفت: 
»شما يک مدير پیدا کنید اندازه من موفق بوده باشد. من موفق بوده ام و کارنامه ام مشخص است.« البته که 
اســتقلال در دوران مديرعاملی فتح الله زاده جام های زيادی آورده و از نظر آماری شايد او موفق ترين مدير 
استقلال باشد اما او پرحاشیه ترين مديرعامل استقلال هم بوده است. او بیشتر از هر مدير ديگری از اين باشگاه 
برکنار شده و حرف و حديث های زيادی هم پشت سر او وجود دارد. او حالا مدعی شده که از استقلال طلب 
دارد و به دنبال گرفتن طلبش هم هست. او گفته: »فکر می کنم مطالباتم از استقلال حدود 20 میلیارد تومان 
است.« فتح الله زاده در حالی از رقم 20 میلیارد به عنوان مطالباتش از استقلال صحبت کرده است که چند روز 
پیش هم در يک مصاحبه جنجالی ديگر گفته بود: »در حال حاضر 2۵ میلیارد طلب دارم و دنبالش هستم و 
می گیرم تا هوادار بفهمد حرفم درست است. در پايان هم اگر اين مبلغ را به استقلال بخشیدم يک بحث ديگر 
است.« اين يک ادعای جديد است. او هرگز قبل از اين درباره چنین طلبی از استقلال حرف نزده بود. آخر و 
عاقبت اين پرونده را نمی دانیم. تنها پرونده ای که در رسانه ها هم به طور عمومی مطرح شد، ماجرای برداشت 
۵ میلیاردی غیرقانونی او بود که توسط مديرعامل سابق سازمان خصوصی سازی مطرح شده بود و فتح الله زاده 

هم نتوانسته بود از خودش دفاع کند. ببینیم داستان جديد او به کجا خواهد رسید.

سایه نام آلونسو 
روی نیمکت 
کهکشانی ها

بنا بر گزارش های متعدد 
خبری، ژابی آلونسو یکی از 
گزینه های برجسته مادرید 
برای جانشینی کارلتو است

عملیات غیرممکن 
مغضوبانِ گاریدو 
بازیکنانی که مورد توجه سرمربی 
پرسپولیس نیستند، کار دشواری 

برای خروج از لیست مازاد 
نیم فصل دارند

شرط ترسناک هالند برای سیتی: بند فسخ
ارلینــگ هالند دو ســال قبل بــا امضای قــراردادی تا ســال 202۷ راهی 
منچسترسیتی شد و توانست خیلی زود به ستاره اصلی اين تیم در رقابت های 
لیگ برتر انگلیس تبديل شود. درخشــش او رضايت مديران اين باشگاه را به 
همراه داشــته که به دنبال امضای قرارداد جديدی با او هستند. اما يک مانع 
بزرگ در مسیر امضای قرارداد جديد هالند با سیتی وجود دارد که مربوط به 
درخواست او برای حفظ بند فسخش در اين قرارداد است. اين ستاره نروژی به 
مديران اين باشگاه اعلام کرده است که می خواهد بند فسخش به ارزش 1۵0 
میلیون يورو در قرارداد جديد هم گنجانده شود و به اين صورت هر باشگاهی 
که بخواهد می تواند به توافق با او و پرداخت اين مبلغ، اين بازيکن را به خدمت 
بگیرد. اين در حالی است که مديران سیتی هیچ تمايلی به حفظ اين بند فسخ 
ندارند و امیدوار بودند که بتوانند هالند را بــرای حذف آن متقاعد کنند. آنها 
آماده هستند که دستمزد ۵00 هزار پوند در هفته را به او بپردازند تا بالاترين 
دستمزد در بین تمام ســتاره های حاضر در لیگ برتر را دريافت کند اما هنوز 

توافق نهايی برای امضای قرارداد تا سال 2029 به دست نیامده است.

قاتل ســوئدی تا پایان فصل در اســپورتینگ 
می ماند

ويکتور گیوکرش يکی از آماده ترين مهاجمان حال حاضر فوتبال اروپا و جهان 
است. بازيکنی که فصل گذشته هم با پیراهن اسپورتینگ عملکرد درخشانی 
داشت، اما در اين فصل به طرز چشمگیری پیشرفت کرد و تا به اينجای فصل 
آمار بسیار خوبی از خود به جا گذاشته است. او با 16 گل زده، بالاتر از مهاجمان 
سرشناسی همچون روبرت لواندوفسکی، ارلینگ هالند، هری کین و کیلیان 
امباپه قرار دارد. همین عملکرد درخشــان باعث شده تا توجه تیم های بزرگ 
اروپايی به او جلب شــود. در هفته های اخیر بارســلونا و بايرن مونیخ هم به 
جمع مشتريان اين مهاجم سوئدی اضافه شــدند و احتمالا در تابستان سال 
آينده، رقابت سختی برای جذب اين بازيکن وجود داشته باشد. اما گیوکرش 
تصمیمی برای جدايی از اســپورتینگ لیســبون در پنجره نقل و انتقالاتی 
زمســتان پیش رو ندارد و می خواهد تا پايان فصل در جمع سفید و سبزهای 
شهر لیسبون بماند. او در مصاحبه خود در اين خصوص گفت: »من می خواهم 
فصل را با اسپورتینگ به پايان برسانم، من عاشق اينجا هستم. زمانش که فرا 
برسد می بینیم که باشگاه جديد من کدام باشگاه اســت. من از فوتبال بازی 

کردن لذت می برم و اين برای من نکته حیاتی است.«

دشان نگران افسرده شدن امباپه است
يکی از خريدهای ناموفق فوتبال اروپا تا به اينجای فصل، انتقال کیلیان امباپه 
به رئال مادريد بوده است. البته که زود است بخواهیم در خصوص موفقیت يا 
عدم موفقیت اين انتقال صحبت کنیم، چون فوق ســتاره فرانسوی هنوز راه 
زيادی با رئال مادريد در پیش دارد و می تواند در آينده همه چیز را تغییر دهد. 
بازيکنان زيادی بودند که در فصل اول حضورشان در يک باشگاه بزرگ عملکرد 
خوبی نداشتند، اما به مرور زمان توانستند با شرايط سازگار شوند. اما ديديه 
دشان، سرمربی تیم ملی فرانســه در آخرين مصاحبه خود جملات عجیب و 
ترسناکی را درباره شرايط کیلیان امباپه بیان کرد. سرمربی خروس ها در رابطه 
با وضعیت روحی کاپیتان تیمش گفت: »ممکن است کیلیان امباپه وارد يک 
بحران روانی جدی شده باشــد و حتی ممکن است با ادامه اين وضعیت، او به 
افسردگی دچار شود. من نمی دانم چه اتفاقی افتاده، اما می دانم که ذهن کنترل 
پاها را در اختیار دارد!« اين صحبت ها خبر از ورود امباپه به يک بحران ترسناک 
می دهد. شايد اگر به موقع به اين وضعیت واکنش نشان ندهد، هواداران فوتبال 

شاهد نابودی يک استعداد ناب ديگر در دنیای فوتبال باشند.

اعلام ورزشگاه دیدارهای نمایندگان ایران در 
مسابقات آسیایی

با توجه به اينکه کنفدراسیون فوتبال آســیا به باشگاه های ايرانی اعلام کرده 
بود ورزشگاه های جايگزين خود را برای میزبانی در رقابت های آسیايی اعلام 
کنند، سايت AFC استاديوم هايی را که تیم هايی ايرانی در هفته آينده در آن 
به میدان می روند، مشخص کرد. به اين ترتیب اســتقلال روز دوشنبه ۵ آذر 
در چارچوب دور پنجم مســابقات لیگ نخبگان آســیا، در ورزشگاه حمدان 
بن راشــد امارات به مصاف پاختاکور ازبکســتان می رود، پرسپولیس نیز روز 
دوشنبه 12 آذر در دور ششم لیگ نخبگان، در استاديوم حمد بن خلیفه دوحه 
پذيرای الشرطه عراق خواهد بود. همچنین ســپاهان روز 6 آذر در مسابقات 
لیگ قهرمانان آسیا 2، در ورزشگاه حمد الکبیر )گراند حمد( دوحه به مصاف 
الوحدات اردن می رود. تراکتور نیز روز ۷ آذر در ورزشــگاه راشد دوبی، ديدار 

خود مقابل الوکره قطر را در چارچوب همین رقابت ها برگزار می کند.

پرسپولیس از شکایت بیرانوند بابت جعل تبرئه 
شد

سايت رسمی باشگاه پرسپولیس نوشت: »کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال 
که چندی پیش با پذيرش خواسته باشگاه پرســپولیس، علیرضا بیرانوند را 
محکوم به فسخ غیرموجه قرارداد کرده بود در پرونده ای ديگر نیز با توجه به 
لوايح ارائه شده از سوی باشگاه ضمن رد ادعای دروازه بان پیشین سرخپوشان، 
حکم به برائت پرسپولیس داد. چندی پیش به وکالت از سوی علیرضا بیرانوند 
و در جريان پرونده شکايت باشگاه پرسپولیس مبنی بر وقوع فسخ غیرموجه 
قرارداد توسط اين بازيکن، دعوايی به وکالت از جانب او علیه پرسپولیس مطرح 
شد مبنی بر جعل و اســتفاده از ســند مجعول. اين ادعا در ارتباط با موضوع 
پاداش های دريافتی بازيکن بود که طبق مقررات لازم الاجرا و ابلاغی فوتبال 
ايران، جزو پرداخت های قراردادی محسوب می شد. در اين ادعا مطرح شده 
بود؛ باشگاه پرسپولیس، عناوين مزبور را تغییر داده و از عنوان آفر و امتیازات 
اســتفاده کرده و حســاب های مالی را مخدوش نموده اســت. حال کمیته 
انضباطی با صدور حکم با ذکر دلايل و با اشاره به مستندات و لوايح ارائه شده 
از سوی باشگاه پرسپولیس اعلام کرده اســت با توجه به تعريف قانونی که از 
جعل وجود دارد، موضوع منطبق با رکن قانونی جعل تشخیص نگرديد و حکم 

به برائت صادر می گردد.«

    گوشه و کنار مستطیل سبز
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متهم بــه قتل که مدعی اســت از ســوی 
صاحبکارش برای قتل اجیر شده بود برای 
پنهان ماندن راز جنایت، برادر قربانی را که 
پیگیر پرونده اش بود نیز به کام مرگ کشاند. 
رســیدگی به این پرونده از آبان ماه ســال 
گذشته به دنبال ناپدید شدن مرد جوانی به 
نام ابراهیم آغاز شد.  بررسی ها نشان می داد 
ابراهیم در یک کارگاه تراشکاری در شهرک 
صنعتی خاوران مشغول به کار بود که به طرز 
مرموزي ناپدید شد. پدر او به ماموران گفت: 
پســرم با شــریکش کارگاهی  را در حوالی 
خاوران راه اندازی کرده و چند ســال قبل 
در آنجا مشــغول به کار شده بود. او با کسی 
اختلاف نداشت  و نمی دانم چه بلایی سرش 

آمده است.

   ناپدید شدن دومین برادر
تحقیقات برای افشای راز ناپدید شدن مرد 
جوان آغاز شــده بود که پدر او بار دیگر به 
پلیس آگاهی رفت و این بار از ناپدید شدن 

پسر کوچکش خبر داد.
او به ماموران گفت : وقتــی ابراهیم ناپدید 
شد ما نگران او بودیم. به خاطر همین برادر 
کوچکش بهزاد از شهرستان به تهران آمد تا 
پیگیر پرونده برادرش باشد. اما او نیز ناپدید 

شده و هیچ خبری از او ندارم.
این پیرمرد ادامه داد:  پســر کوچکم قصد 
داشــت بــه کارگاه صنعتی بــرود و  فیلم 
دوربین های مداربسته را چک کند تا شاید 
بتواند ســر نخی از برادر بزرگش به دست 

بیاورد. اما خودش هم ناپدید شد.
با اظهارات عجیب این مرد ماموران پلیس  به 
کارگاه صنعتی در خاوران رفتند تا به بررسی 

فیلم های دوربین  مداربسته کارگاه بپردازند. 
اما دریافتند دوربین هــای کارگاه از حدود 

یک ماه قبل از کار افتاده بود.

   نخستین سرنخ
در حالی که شک ماموران پلیس برانگیخته 
شده بود آنها به بررســی فیلم دوربین های 
مداربسته در کارگاه های کناری پرداختند 
و دریافتند بهزاد ســوار بر ماشــینش وارد 
کارگاه برادرش شده اما دیگر از آنجا خارج 

نشده بود.
 همین ســرنخ کافی بود تا صاحب کارگاه 
به نام احسان که شــریک ابراهیم بود تحت 

بازجویی قرار بگیرد.
این مــرد گفت: مــن و ابراهیــم کارگاه را 
شــراکتی با هم راه انداختــه بودیم و هیچ 
اختلافی با هم نداشتیم. من از سرنوشت دو 
برادر هیچی اطلاعی ندارم.  در حالی که این 
مرد مدعی بود از سرنوشت دو برادر اطلاعی 
ندارد ماموران به بازجویی از کارگر ۴۲ ساله 

کارگاه به نام مهران پرداختند.
 اظهارات ضد و نقیض مهران شک پلیس را 
برانگیخت. او در بازجویی های فنی به قتل 
دو برادر به دستور صاحبکارش اعتراف کرد.

  اعتراف به قتل دوبرادر
مهران در بازجویی ها گفت: در قبال دریافت 
۲۰ میلیون تومان از احسان تصمیم به قتل 
ابراهیــم گرفتم.من او را  طبق نقشــه ای از 
پیش طراحی شــده و با همدستی یکی از 
دوستانم به نام داوود پشت فرمان ماشینش 
در اتوبان امام علی کشتم و جسد او را به آتش 
کشــیدم. برای اینکه راز قتل پنهان بماند 

برادرش را که پیگیــر پرونده وی بود نیز در 
کارگاه با شلیک گلوله کشتم.

 با اطلاعاتی که این مرد به ماموران داده بود 
داوود نیز ردیابی و بازداشــت شد اما مدعی 
شــد در قتل دو برادر هیچ دســتی نداشته 
است. احسان نیز مدعی بود مهران را برای 

قتل اجیر نکرده است.
با توجه به مدرک های موجــود در پرونده 

برای داوود  قرار منع تعقیب صادر شد.
 برای مهران به اتهام دو  قتل و برای احسان 
به اتهام معاونت در دو جنایت کیفرخواست 
صــادر و پرونده شــان برای رســیدگی به 
شعبه ۱۳ دادگاه کیفری یک استان تهران 

فرستاده شد.

   در دادگاه
در این جلسه اولیای دم دو برادر درخواست 

قصاص را مطرح کردند.
 وقتی مهران روبه روی قضات ایستاد دو قتل 
را گردن گرفت.متهم در تشــریح جزئیات 
ماجرا گفت: من از شهرســتان بــرای کار 
به تهران آمده بــودم و از ۴ ســال قبل در 
کارگاه تراشکاری کار می کردم. من ماهیانه 
یک میلیون و هشــتصد هزار تومان حقوق 
می گرفتــم و این مبلغ کفــاف زندگی ام را 
نمی داد. زن و بچه ام در شهرســتان زندگی 
می کردند و شــرایط مالی خوبی نداشتیم. 
تا اینکه یک روز احســان پیشــنهاد خوبی 
مطرح کرد و گفت ۲۰ میلیون تومان به من 
می دهد تا ابراهیم را که شریک او در کارگاه 
و مالک طبقه پایین بود بکشم. او قول داده 
بود بعد از اجرای نقشه قتل پول بیشتری به 
من بدهد. من هم قبول کردم .به مرز رفتم 

و یک اسلحه و ۵ فشنگ جنگی به مبلغ ۲۰ 
میلیون تومان خریدم. همــه ۲۰ میلیونی 
که صاحب کارم به من داده بود خرج ســفر 
و خرید اسلحه شــد. اما  او قول داد پس از 
اجرای نقشه قتل پول خوبی به من می دهد 

تا زندگی ام متحول شود.
متهم ادامه داد: مدت یک ماه اســلحه را در 
طبقه بالای کارگاه پنهان کــردم و  دنبال 
فرصت مناسبی برای قتل می گشتم تا اینکه 
یک شب احســان من و کارگر دیگر به نام 
داوود و ابراهیــم را به باغــش در مرزن آباد 
دعوت کرد. او از ما خواســت تا در بین راه 

نقشه قتل را اجرا کنیم.

   تشریح جزئیات جنایت تکان دهنده 
این متهم در تشریح جنایت گفت: در اتوبان 
امام علی من یکباره با اســلحه ای که همراه 
داشتم به ســر ابراهیم شلیک کردم. شیشه 
جلوی ماشین خرد شــد و من که ترسیده 
بودم همان موقع با یکی از دوستانم تماس 
گرفتم و از او خواستم ماشین سالمی برایم 
بیاورد. من و داوود  جســد را پتوپیچ کرده 
و ســپس آن را در صندوق عقب ماشــین 
گذاشتیم و بعد جســد را به کارگاه بردیم. 
ماشین ابراهیم را هم بوکسل کردیم. من و 
داوود از قبــل در کارگاه مقدار زیادی هیزم 
جمع کــرده بودیم که آنجا جســد را آتش 
زدیم .ســپس بقایای آن را به حوالی مرزن 
آباد بردیم .ما با ماشــین از شــیب تند یک 
کوه بالا رفتیم و  بقایای جسد را در کنار یک 
رودخانه، زیر یک درخــت دفن کردیم و به 
کارگاه برگشتیم. من اسلحه را بار دیگر در 
کارگاه پنهان کردم. اما چند روز بعد وقتی 

برادر ابراهیم بــه کارگاه آمد و پیگیر ماجرا 
شد ترسیدم .به همین خاطر به بهانه نشان 
دادن یکی از دستگاه های تراشکاری او را به 
داخل کارگاه کشیدم و از فاصله ۳ متری به 
سر او شلیک کردم .اما این قتل ها به دستور 
احسان صادر شده بود و من با دو برادر هیچ 

اختلافی نداشتم.
قاضــی گفت: چــرا صاحــب کارت چنین 

نقشه ای کشیده بود؟
که مهران پاسخ داد: آنها با هم مشکل مالی 
داشــتند. به همین خاطر تصمیم به قتل او 
گرفته بود. اتهام دو قتل را قبــول دارم اما 
هر دو قتل به دســتور احسان انجام شد و او 
غیر از ۲۰ میلیون تومان پول دیگری به من 

پرداخت نکرد.

   انکار اتهام معاونت در دو جنایت
سپس احســان روبه روی قضات ایستاد  و 

اتهام معاونت در دو قتل را گردن نگرفت.
او گفت: من نمی دانم چرا مهران دســت به 
قتل دو برادر زد. من اصلًا در جریان نبودم. 
او از چند سال قبل در کارگاهم کار می کرد. 
حتی یک بار دست به دزدی زد و من او را از 
کارگاه اخراج کردم.من با پیگیری مالخر را 
پیدا کردم و مال دزدی را پــس گرفتم. اما 
مهران آنقدر التماس کرد کــه دلم برایش 
ســوخت و اجــازه دادم دوبــاره در کارگاه 
مشــغول به کار شــود . من اتهامم را قبول 

ندارم.
با پایان دفاعیات این متهــم، قضات  ادامه 
جلســه را به بعد موکول کردند تا تحقیقات 
درباره نقش داوود در ایــن پرونده تکمیل 

شود.

قتل راز  مخفی ماندن 
به قیمت  یک برادر 

جان برادر دیگر
مرد جوان که در جریان یک سناریوی جنایتکارانه دست 

به قتل دو برادر زده بود دستگیر شد

بازداشت فردی که فیلم صحنه 
قتل دکتر یاسوجی را منتشر کرد 

متهم به ارتکاب تهیه و انتشار فیلم در فضای مجازی 
از صحنه قتل مرحوم مسعود داوودی پزشک قلب در 
یاسوج شناسایی و بازداشت شد. دادستان مرکز استان 
کهگیلویه و بویراحمد گفت: متهم به ارتکاب تهیه و 

انتشار فیلم در فضای مجازی از صحنه قتل مرحوم مسعود داوودی پزشک قلب در 
یاسوج شناسایی و بازداشت شد. سید حمید موسویان اظهار کرد: با پیگیری صورت 
گرفته در فضای مجازی توسط دادستانی مرکز استان کهگیلویه و بویراحمد، پس 
از انتشار کلیپ تهیه شده از صحنه قتل مرحوم مسعود داوودی مرتکب شناسایی و 
بازداشت شد. موسویان گفت: انتشار هرگونه تصویر یا فیلم یا نوشته یا به طور کلی 
هر چیز که عفت و اخلاق عمومی را جریحه دار کند، جرم اســت. دادستان مرکز 
استان کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: بنابراین با مخلین امنیت روانی جامعه 
برخورد قضایی قاطع صورت می گیرد. »مسعود داوودی« متخصص قلب و عروق 
ساعت ۲۳ شامگاه دوشنبه مقابل منزل شخصی خود واقع در منطقه رجا یاسوج به 
قتل رسید. مرحوم دکتر »مسعود داوودی« اهل شاهرود با ۵۱ سال سن، متاهل 
و دارای یک فرزند اســت و به مدت ۱۴ ســال در حوزه درمان استان کهگیلویه و 

بویراحمد خدمت کرد.

قتل خانم کارگر به خاطر طلاهایش
فرمانده انتظامی تبریز از قتل خانمی جوان به دســت یک مرد ۴۳ ساله خبرداد و 
گفت: باتلاش ماموران کلانتری ۱۲ عباسی، متهم ۴۳ ساله در کمتر از ۱۲ ساعت 
دستگیر شد. سرهنگ یدالله جهان آرا اظهار داشت: در پی اعلام فقدان یک زن ۳۰ 
ساله مأموران کلانتری ۱۲ عباسی موضوع را در دستور کار خود قرار دادند. سرهنگ 
جهان آرا افزود: ماموران با انجام تحقیقات پلیســی مطلع شدند فرد ۴۳ ساله ای 
که کارگاه تولیدی دارد یکی از کارکنان زن خــود را به خاطر طلا و جواهراتش به 
قتل رسانده است. فرمانده انتظامی شهرستان تبریز تصریح کرد: مأموران پس از 
تحقیقات پلیسی متهم را در کمتر از ۱۲ ساعت دستگیر و پس از تشکیل پرونده 
مقدماتی جهت بررسی بیشتر به پلیس آگاهی تحویل دادند. جهان آرا گفت: متهم 
انگیزه خود را از این قتل به دســت آوردن پول نقد و طلا و جواهرات مقتول اعلام 

کرده است.

دستگیري عامل قدرت نمایي در میدان پروین تهران
معاون اجتماعي عملیات سازمان اطلاعات پلیس پایتخت از دستگیري یکي از اراذل 
و اوباش به اتهام قدرت نمایي با سلاح سرد و ضرب و جرح در میدان پروین تهران 
خبر داد.  سرهنگ اکبر موســوي در این باره گفت: ماموران پایگاه چهارم پلیس 
اطلاعات خبري را در خصوص درگیري و قدرت نمایي اراذل و اوباشــي با قمه  را 
دریافت ، ماموران پیگیري این موضوع را در دستور ویژه کار خود قرار دادند. سرهنگ 
موسوی افزود: پس از انجام تحقیقات ماموران پایگاه چهارم مشخص شد یکي از 
اراذل و اوباش نامدار منطقه اقدام به قدرت نمایي با قمه نموده که در حین درگیري 
یکي از شــهروندان در حال تردد را مجروح کرده و ســریعا از محل متواري شده ، 
ماموران با اخذ دستور قضایي در عملیاتي این اوباش را طي عملیاتي در مخفیگاهش 
در محله تهرانپارس دستگیر کردند. سرهنگ موسوي در پایان خاطر نشان کرد: در 
بازرسي از مخفیگاه متهم مقدار 66 بطري مشروبات الکي به همراه دو قمه کشف شد 
که متهم به همراه اقلام مکشوفه به دادسرا معرفي گردید. معاون اجتماعي سازمان 
اطلاعات پلیس تهران در پایان گفت:  هدف پلیس برخورد با افراد شــرور و بر هم 

زنندگان نظم عمومي است.

  خرده حادثه 
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  گالری   

روز پنجاه و دوم جنگ لبنان؛ حمله حزب الله 
به ۵ منطقه نظامی در شمال اسرائیل

حزب الله لبنان طی بیانیه ای اعلام کرد   به پنج پایگاه نظامی در شمال اسرائیل حمله موشکی انجام 
داده است. طبق این بیانیه حزب الله علاوه بر حمله به پایگاه  های حیفا فنی، پایگاه حیفا دریایی، ستیلا، 
ماریس و طیره الكرمل به پایگاه نیشر واقع در ۴۰ کیلومتری مرز لبنان نیز حمله کرده است. گفته شده 
که پایگاه نیشر را برای اولین بار هدف حمله قرار داده اند. ارتش اسرائیل در بیانیه خود اعلام کرد: حدود 

۱۰ موشک از خاک لبنان به سمت شهر حیفا شلیک شد که برخی از این موشک ها به طور مستقیم 
به ساختمان ها اصابت کردند و خسارات زیادی به بار آوردند. همچنین ارتش اسرائیل اعلام کرد که 
»حدود ۴۵ موشک از لبنان به سمت خلیج حیفا و منطقه الجلیل شلیک شده است.« همزمان، به  

گزارش خبرنگار العربیه، یک پهپاد در نزدیکی شهر یافنه در جنوب تل آویو سقوط کرد که آژیرهای 
خطر در این شهر و اطراف آن فعال شد. همین گزارش از سقوط پهپاد در نزدیکی تاسیسات نظامی 
در جنوب تل آویو خبر داد و ۱۵ موشک نیز به طرف حیفا و خلیج عکا شلیک شد. این در حالی بود 

که جنگنده های اسرائیلی طی چندین حمله هوایی، جبشیت از توابع شهرستان نبطیه و همچنین 
مرجعیون و روستای الخیام در جنوب لبنان را هدف قرار دادند. هشداری نیز از سوی ارتش اسرائیل به 

اهالی ۱۵ روستا در جنوب لبنان، برای تخلیه این مناطق صادر شد. منابع العربیه، شامگاه شنبه گزارش 
دادند که درگیری های شدیدی در شهر مارون الرأس رخ داد که دو طرف در آن از سلاح های سنگین 
استفاده کردند. درگیری ها زمانی شدت گرفت که نیروهای اسرائیلی تلاش کردند وارد شهر الخیام 

در جنوب این کشور شوند. این منابع افزودند که نیروهای اسرائیلی از شهر شمع به سمت طیر حرفه 
عقب نشینی کردند  اما یک جاده کشاورزی بین دو شهرک همچنان در کنترل آنهاست. از سوی دیگر، 

حزب الله لبنان ده ها موشک به سمت اسرائیل شلیک کرد. در حمله موشکی بزرگ این گروه به شهر 
حیفا )شمال غربی(، دو نفر زخمی شدند و یک کنیسه نیز آسیب دید. در همین حال ارتش اسرائیل 
اعلام کرد   روز گذشته حدود ۸۰ پرتابه از لبنان به سمت اسرائیل شلیک شده است. ارتش اسرائیل 

همچنین به کشته شدن یک نظامی اسرائیلی دیگر در جنوب لبنان اشاره کرد که شمار سربازان کشته 
شده اسرائیلی را در نبرد با حزب الله از ۳۰ سپتامبر تاکنون به ۴۸ نفر رساند. )آسوشیتدپرس(

    داوطلبان مردمی در شهرهای مختلف اسپانیا به کمک نیروهای دولتی شتافتند و کنار 
آنها، برای بازگرداندن وضعیت شهرها به روز پیش از سیل مشارکت کردند. )ای پی ای(

   

در اتفاقی عجیب، این   پیرزن 
۸۰ ساله اهل زامبیا به خاطر 
نوع پوشش خود مورد توجه 
قرار گرفت و  رفته رفته مدل 
عینک آفتابی او به مد سال 

بدل شد. این پیرزن، مارگت 
کولا نام دارد و حالا با ۲۲۵ هزار 

دنبال کننده در اینستاگرام 
به یکی از چهره های نوظهور 
و محبوب فضای مجازی بدل 

شده است. )اینستاگرام( 

   

پاملا اندرسون، ستاره ۵۷ 
ساله عرصه سرگرمی آمریکا 
که در طول دهه های گذشته 
بسیار مورد توجه بود، برای 

نقش آفرینی در فیلم سینمایی 
»آخرین دختر نمایش« روی 

فرش قرمز رفت . اندرسون 
بر خلاف روال مرسوم، بدون 
گریم و آرایش در این مراسم 

ظاهر شد و نظر کاربران 
رسانه ها و شبکه های اجتماعی 

را به خود جلب کرد. )گتی 
ایمیجز(

    داکوتا مایر، عضو تفنگداران دریایی آمریکا و دریافت کننده مدال افتخار برای خدماتش 
در افغانستان  که به عنوان مارشال بزرگ رژه سالانه روز کهنه سربازان نیویورک انتخاب   و 

اینگونه در انظار عمومی ظاهر شد. )آسوشیتدپرس(

    در دورهمی ستارگان هالیوود برای نمایش فیلم سینمایی »شرور« با بازی آریانا گرانده، 
جاستین ثرو و همسرش، نیکول بریدون بلوم نیز حضور داشتند. این دو یکی از محبوب ترین 

زوج های هنری آمریکا هستند. )گتی ایمیجز(

ک 
کمی

 
   

این فرضیه که ایلان ماسک، دونالد ترامپ را در اختیار گرفته و او را به سمتی که دلش می خواهد، هدایت می کند، به فرضیه ای مقبول نزد 
رسانه های آمریکایی و جهانی بدل شده است. کارتونی از کارتون موومنت

  سایت نگار جهان

زیرساخت های انرژی اوکراین هدف 
 یکی از بزرگ  ترین حملات هوایی 

روسیه قرار گرفت
به گفته مقامات اوکراینی، شبکه انرژی و زیرساخت های 

بسیار شکننده این کشور بر اثر جنگ روز یکشنبه بار 
دیگر هدف یکی از بزرگ ترین حملات هوایی روسیه 

قرار گرفت. به گزارش رسانه های محلی و تایید مقامات 
اوکراینی این حملات در سراسر کشور تاکنون دست کم 
۲ کشته و حدود ۱۰ مجروح به جا گذاشته است. ژرمن 
گالوشچنکو، وزیر انرژی اوکراین همزمان با این تهاجم 

هوایی گسترده اعلام کرد که »حمله گسترده ای به سیستم 
انرژی کشور در حال انجام است.« وی افزود که نیروهای 
ارتش روسیه زیرساخت ها و تاسیسات تولید و انتقال برق 
در سراسر اوکراین را هدف قرار گرفته اند. به گفته مقامات 

دولتی در کی یف، مسکو با افزایش حملات پهپادی و 
موشکی خود، نیمی از ظرفیت انرژی اوکراین را از بین 

برده است. دِتِک، اپراتور انرژی اوکراین نیز یادآور شد که 
در پی حملات روسیه برخی از نیروگاه های حرارتی این 

کشور »به طور جدی آسیب دیده اند«؛ حمله به این دسته 
از نیروگاه ها ظاهرا تلفات جانی به همراه نداشته است. 

آندری سیبیگا، وزیر امور خارجه اوکراین نیز روز یکشنبه 
گفت   روسیه در یکی از بزرگترین حملات هوایی خود، 

زیرساخت های انرژی این کشور را هدف قرار داده است. 
وی همزمان با بمباران هایی که قطعی برق در کی یف و 
دو منطقه دیگر در شرق این کشور را به همراه داشت، 

تصریح کرد: »روسیه یکی از بزرگ ترین حملات هوایی 
را انجام داد: پهپادها و موشک هایی علیه شهرهای آرام، 

مردم بی دفاع و زیرساخت های حیاتی شلیک شدند.« از 
سوی دیگر، ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهوری اوکراین 
نیز اعلام کرد که ۱۲۰ موشک و ۹۰ پهپاد از سوی روسیه 
به کشورش پرتاب شده و به ادعای وی، پدافند ضد هوایی 
اوکراین موفق به رهگیری و انهدام ۱۴۰ فروند از آنها شده 
است. این حملات در زمانی روی می دهد که اوکراین در 

برخی جبهه ها از جمله شرق با مشکلاتی برای جلوگیری 
از پیشروی نیروهای روسیه مواجه است. از سوی دیگر، 

مقامات اوکراینی همچنین نگران از دست دادن حمایت 
مالی و تسلیحاتی ارزشمند آمریکا در پی قریب الوقوع 

دونالد ترامپ به کاخ سفید هستند. )یورونیوز(

حرکت قطب شمال به سمت روسیه ممکن 
است روی گوشی های هوشمند اثر بگذارد!
قطب مغناطیسی شمال زمین به سمت روسیه در حال 

حرکت است و این مسئله ممکن است روی عملکرد 
گوشی های هوشمند اثر بگذارد. این حرکت از اوایل 

قرن نوزدهم آغاز شده اما سرعت این حرکت به طور قابل 
توجهی کاهش یافته است. این تغییرات غیرمنتظره 
که ناشی از فعالیت های مغناطیسی در زیر لایه های 
زمین است، باعث شده که کارشناسان نتوانند علت 

دقیق آن را شفاف سازی کنند. قطب مغناطیسی شمال  
که جهت گیری سوزن قطب نماها را تعیین می کند، با 
قطب جغرافیایی شمال که نقطه شمالی زمین است، 

تفاوت دارد. این قطب مغناطیسی به هیچ وجه یک 
مکان ثابت نیست و به طور مداوم به دلیل فعالیت های 
مغناطیسی در لایه های داخلی زمین تغییر می کند. 
طبق مدل مغناطیسی جهانی که حرکت قطب های 

مغناطیسی را ردیابی می کند، این حرکت به طور 
متوسط سالیانه حدود ۲۴ کیلومتر بوده است، در حالی 
که سرعت حرکت در دهه ۲۰۰۰ میلادی ۵۴ کیلومتر 

در سال بود. این کاهش سرعت حرکت از حدود پنج 
سال پیش شروع شده است، زمانی که سرعت حرکت از 
۵۰ کیلومتر به ۴۰ کیلومتر در سال کاهش یافت. دکتر 

سیاران بگان از سازمان زمین شناسی بریتانیا اظهار 
داشت: »قطب مغناطیسی شمال برای قرن ها به آرامی 

در اطراف کانادا حرکت کرده است، اما در ۲۰ سال 
گذشته سرعت حرکت آن به سمت سیبری افزایش 

یافته بود و در نهایت پنج سال پیش این سرعت کاهش 
یافت.« این تغییرات مغناطیسی که به طور معمول 
تأثیرات زیادی در زندگی روزمره ندارند، می توانند 

به ویژه بر سیستم های ناوبری مانند قطب نماهای موجود 
در گوشی های هوشمند، هواپیماها و زیردریایی ها تأثیر 

بگذارند. همچنین این تغییرات می تواند در صنعت 
حفاری نفت و گاز و تحقیقات مربوط به فعالیت های 

لرزه ای اثرگذار باشد. از سوی دیگر، قطب مغناطیسی 
جنوب، برخلاف قطب شمال، حرکت بسیار کندتری 
دارد. این تفاوت ها هنوز به طور کامل برای دانشمندان 
روشن نشده است. برخی از محققان همچون پروفسور 
فیل لیورمور از دانشگاه لیدز، بر این باورند که تغییرات 

موقعیت قطب مغناطیسی شمال ممکن است به 
حرکت جریان هایی از آهن مایع در هسته زمین مربوط 

باشد. هرچند این تغییرات همچنان یک معما باقی 
مانده اند، اما پیگیری دقیق این تغییرات می تواند به 
پیش بینی های دقیق تری در مورد تغییرات میدان 

مغناطیسی زمین کمک کند. )العین(

گزارش مشاهده صدها یوفوی جدید به 
پنتاگون؛ »ما در این جهان تنها نیستیم«
براساس گزارش طبقه بندی نشده وزارت دفاع آمریکا 
که روز پنجشنبه منتشر شد، ۷۵۷ گزارش در رابطه با 
پدیده های ناهنجار ناشناخته بین مه ۲۰۲۳ تا ژوئن 

۲۰۲۴ ارائه شده است. کنگره آمریکا ارائه گزارش سالانه 
مربوط به پدیده های ناهنجار ناشناخته- یا یوفو )شیء 

ناشناس پرنده( را الزامی کرد. در این گزارش آمده است 
که از ۱ مه ۲۰۲۳ تا ۱ ژوئن ۲۰۲۴ بالغ بر ۷۵۷ گزارش 
در رابطه با پدیده های ناهنجار ناشناخته دریافت شده 

که »۴۸۵ مورد از آن  ها شامل پدیده های ناهنجار 
ناشناخته ای هستند که در بازه زمانی تهیه این گزارش 
مشاهده شدند.« یافته های جدید تعداد کل پدیده های 

ناهنجار ناشناخته مورد بررسی دفتر راه حل ها تا ماه 
ژوئن را به بیش از ۱۶۰۰ مورد می رساند. دکتر جان 
کوزلاسکی، مدیر دفتر راه حل برای ناهنجاری ها در 

همه زمینه ها، در نشستی خبری در ۱۴ نوامبر گفت   این 
یافته ها محققان را به حیرت واداشته اند. کوزلاسکی 
گفت: »موارد جالبی وجود دارد که شخصاً با توجه به 

پیشینه ای که در فیزیک و مهندسی و جامعه اطلاعاتی 
دارم، درک شان نمی کنم و کسی را هم نمی شناسم که 

درک شان کند.« برخی از موارد حل و فصل شدند و معلوم 
شد که ۴۹ مورد اشیائی معمولی مانند بالن، پرندگان و 
سیستم های پهپادی بودند. پرونده ۲۴۳ مورد دیگر که 
آن ها نیز اشیائی معمولی بودند، در ماه ژوئن بسته شد. 
با این حال، ۴۴۴ مورد غیرقابل توضیح و فاقد داده های 

کافی بودند و برای انجام تحقیقات بعدی بایگانی شدند. 
در ۲۱ مورد به دلیل مشخصه ها و رفتارهای غیرعادی 
که با مشاهدات معمول تفاوت داشتند، تحلیل بیشتر 

انجام می    شود. دفتر راه حل ها به رغم وجود موارد 
غیرقابل توضیح اعلام کرد که هیچ مدرکی دال بر وجود 
موجودات، فعالیت ها یا فناوری های فرازمینی به دست 
نیامده است. در این گزارش آمده است که پدیده های 
ناهنجار ناشناخته اغلب الگوی ثابتی دارند و با نورهای 
ناشناس و اشیاء گرد، کروی یا گوی مانند و ویژگی های 

بصری مشخص توصیف می شوند. از بین موارد جدید، ۸۱ 
مورد در مناطق عملیاتی ارتش آمریکا مشاهده شده اند. 

در سه گزارش خدمه نیروی هوایی نیز گفته شده که 
خلبان ها با تعقیب پدیده های ناهنجار ناشناخته مواجه 
شدند یا تحت الشعاع آن ها قرار گرفتند. اداره هوانوردی 

فدرال از سال ۲۰۲۱ تاکنون ۷۵۷ گزارش دریافت کرده 
که  ۳۹۲ مورد از آن ها غیرقابل توضیح بوده اند. در یکی 

از این موارد، دفتر راه حل برای ناهنجاری ها در همه 
زمینه ها گزارش داد که چراغ چشمک زن سفیدرنگی 

که خلبان یک پرواز تجاری مشاهده کرده بود، به 
ماهواره استارلینک مربوط می شد که از کیپ کاناورال 
در فلوریدا پرتاب شده بود. در این گزارش آمده است: 

»دفتر راه حل ها درحال بررسی است که آیا موارد غیرقابل 
توضیح دیگری هم وجود دارد که به توسعه استارلینک و 
دیگر صورت های فلکی بزرگ در مدار پایین زمین مربوط 

باشند یا خیر.« این گزارش بر »چارچوب علمی دقیق و 
رویکرد داده محور« و تدابیر ایمنی دفتر راه حل ها در قبال 

پدیده های ناشناس تأکید دارد. )اپک تایمز(

انیمیشن » ربات وحشی« 
استودیوی یونیورسال 
و دریم ورکس از فروش 

جهانی3۰۰/۵ میلیون دلاری گذر 
کرد. )3۰نما(
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به رغم تمام مشکلات، مبارزه 
»جیک پل« در برابر »مایک 

تایسون« را ۶۰ میلیون خانوار از 
نتفلیکس به صورت زنده نظاره 

کرده اند. )3۰نما(

  کیوسک

گاردین، تیتر یک خود را به تحمیل 
هزینه ۲۶۸ میلیون پوندی غذاهای 

ناسالم به نظام بهداشت و سلامت 
انگلیس اختصاص داد.

وال استریت ژورنال، تیتر یک خود را به 
عکس یادگاری نمایندگان جدید مجلس 
نمایندگان و برنامه آن ها برای هموار 
کردن مسیر ترامپ اختصاص داد.

شلیک نزدیک به ۱۰۰ گلوله؛ پلیس تورنتو
۲3 نفر را بازداشت کرد

پلیس تورنتو ۲۳ نفر را در ارتباط با تیراندازی شدیدی در ۱۱ نوامبر بازداشت و 
۱۶ قبضه سلاح گرم کشف و ضبط کرد. لورن پوگ، معاون رئیس پلیس تورنتو، 
در کنفرانس مطبوعاتی خود در ۱۲ نوامبر گفت: »پلیس درحوالی ساعت ۱۱:۲۰ 
شــب برای انجام تحقیقات نامرتبط به منطقه کوئین استریت غربی و خیابان 
سادبری رسید که ناگهان سه نفر با یک خودروی سرقتی آمدند و به یک استودیوی 
ضبط تیراندازی کردند که باعث شد مردم در محله تجمع کنند. این حادثه به وقوع 
درگیری مسلحانه بین دو گروه و شلیک حدود ۱۰۰ گلوله منجر شد.« گلوله ها 
در جریان این درگیری به خودروی پلیس نامحسوس اصابت کردند که مأموران 
نیز داخل آن بودند اما هیچ آسیبی گزارش نشده است. پوگ گفت این حادثه از 
خطراتی حکایت دارد که جامعه و مأموران پلیس با آنها مواجه هستند و افزود: 
»اعلام می کنم اینکه در چنین وضعیت بغرنج و خطرناکی کسی زخمی نشده، 
بسیار قابل توجه اســت؛ نه عابران، نه افراد درگیر و نه مأموران آسیب ندیدند.« 
پلیس یکی از مظنونان را بازداشت کرد و دو نفر دیگر متواری شدند. پوگ گفت 
مقامات امنیت استودیوی ضبط را نیز تأمین کردند. آنها چندین نفر را که قصد 
فرار داشتند، در داخل استودیو بازداشــت کردند. او گفت: »به نظر می رسد این 
حادثه یک درگیری هدفمند باندی بوده اما تحقیقات ادامه دارد.« پوگ افزود: 
»پلیس بعد از حادثه به جست و جوی منطقه پرداخت و درمجموع ۱۶ قبضه سلاح 
گرم از جمله دو تفنگ تهاجمی و چند هفت تیر کشف و ضبط کرد که »احتمالًا 

مظنونان درحال فرار آنها را دور انداخته بودند.« )اپک تایمز(
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ه ر
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آماندا سایفرد و تصمیم ترک لس آنجلس

آماندا سایفرد، بازیگر فیلم های »دختران بدجنس«، »منک« و »بینوایان« در گفت وگوی 
جدیدی با مجله »فوربز« از علت ترک لس آنجلس و زندگی در مزرعه ای در مناطق روستایی 
نیویورک گفته است. او در این مصاحبه معترف می شــود که »حریم خصوصی، آرامش و 
طبیعت« مهم ترین دلایل هجرت او از هالیوود و هیاهوی لس آنجلس بوده است. این بازیگر 
۳۸ ساله که یک دهه قبل مزرعه ای در نیویورک را خریداری کرده، می گوید: »مدت ها پیش 
از تشکیل خانواده به اینجا نقل مکان کردم. ماندن در اینجا بهترین تصمیم برای برخورداری 
از حریم خصوصی، آرامش و ارتباط با طبیعت بود. اینجا زندگی نســبت به شهر متعادل تر 
است.« بازیگر »مامامیا« درباره اهمیت طبیعت برای سلامت روان می گوید: »زندگی در کنار 
طبیعت برای سلامت روان من ضروری اســت.« او توضیح می دهد که با این سبک زندگی 
می تواند روزهایی را در هالیوود بگذراند و روز بعد »حتی خوشحال تر با چکمه های در گل فرو 
رفته در خانه هستم و به حیوانات غذا می دهم.« سایفرد می گوید فرزندانش مانند او از این 
سبک زندگی لذت می برند: »می توانم ببینم که فرزندانم حتی با این سن می فهمند مراقبت از 
حیوانات چه مسئولیت و لذتی دارد. حیوانات خانگی به زندگی ما هدف می بخشند و به همین 
علت مسئولیت سلامت و رفاه آنها با ماست.« با افزایش موج جرم و جنایت در لس آنجلس 
و ایالت کالیفرنیا، بسیاری از هنرمندان از جمله آنا د آرماس، کیلی کوئوکو، مارک والبرگ و 

سیلوستر استالونه این شهر را ترک کرده اند. )۳۰نما(

  ینگه دنیا   انتخابات آمریکا  یلو زون

بیش از یک هفته از اعلام پیــروزی دونالد ترامپ بر 
کامالا هریس در انتخابات ریاســت جمهوری ۲۰۲۴ 
می گذرد. در حالی که بسیاری از چهره های مشهور 
واکنش و نظرشان در مورد رئیس جمهوری منتخب 
را در رسانه های اجتماعی به اشــتراک گذاشته اند، 
برخی به شــکلی توجه برانگیز ســاکت مانده اند. به 
نوشته فاکس نیوز، در هفته های منتهی به انتخابات، 
ستاره هایی مانند اپرا وینفری، تیلور سوئیفت، جنیفر 
لوپز، جورج کلونی، بیانســه، بروس اسپرینگستین، 
آرنولد شوارتزنگر، لئوناردو دی کاپریو و شماری دیگر 
حمایت شان از هریس را اعلام و طرفداران شان را به 
شرکت در انتخابات تشویق کردند. با این حال، سکوت 
این افراد پس از پیروزی ترامپ معنادار اســت. داگ 
الدریج، کارشناس روابط عمومی و بنیانگذار شرکت 
آکیلیس، به فاکس نیوز گفــت: »این موضوع دلایل 
متعددی دارد. از لحاظ راهبردی، اگر نتیجه نزدیک تر 
بود، شاید انتقادهای شدیدتر و فراخوان های بیشتری 
برای مقاومت از جانب چهره های مشــهور شــنیده 
می شــد. اما ترامپ پیروز مجمع گزینندگان و آرای 
مردمی شد. رای دهندگان  که در این مورد مترادف با 
طرفداران است، به وضوح و با صدای بلند نظرشان را 
اعلام کرده اند. چهره های مشهور حامی حزب ممکن 
است انتخابات را باخته باشند  اما نمی توانند خطر انزوا 

و از دست دادن طرفداران شان را نیز بپذیرند.«

الدریج در ادامه افزود همه مســائل زندگی نیازمند 
بیانیه آماده و موضع گیری نیست. واکنش معقولی که 
تنش را کاهش می دهد این است که اجازه داده شود 
نتایج جا بیفتد و طرفداران آرام شــوند و روال روزانه 
ادامه پیدا کند. اپرا وینفری در ماه اوت در مجمع ملی 
دموکرات ها سخنرانی کرده بود و در آخرین گردهمایی 
هریس در فیلادلفیا در شب انتخابات حضور داشت. اما 
در مورد نتیجه انتخابات همچنان سکوت اختیار کرده 
اســت. در همین حال، جنیفر لوپز که در گردهمایی 
هریس در لاس و گاس سخنرانی کرد، مشغول تبلیغ 
فیلم جدیدش »توقف  ناپذیر« بوده و تیلور سوییفت که 
در سپتامبر علنی از هریس اعلام حمایت کرد، اخیرا 
همراه دوست پسرش، تراویس کلس، در مسابقه لیگ 
ملی فوتبال دیده شد. هیچ کدام آنها در مورد نتیجه 
انتخابــات اظهارنظر نکرده اند. در مــاه ژوییه، جورج 
کلونی نیز به ســی ان ان گفت: »جو بایدن نشان داده 
است که رهبری واقعی چیست. او بار دیگر دموکراسی 
را نجات می دهد. ما همه بسیار هیجان زده ایم که هر 
کاری از دستمان برمی آید برای حمایت از هریس در 
تلاش سرنوشت سازش انجام دهیم.« گرچه کلونی در 
هفته های منتهی به انتخابات حمایتش را نشان داده 
بود  و در تبلیغی انتخاباتی، مردان را تشویق کرده بود 
رای شان را از دوستان شان پنهان کنند ، هنوز درباره 
پیروزی ترامپ اظهارنظری نکرده است. بیانسه همراه 

کلی رولند در گردهمایی هریس در هیوســتون در 
۲۵ اکتبر حضور داشت و سخنرانی کرد. او حمایت از 
هریس را به آینده فرزندان و دختران آمریکایی گره زد 
و گفت به عنوان یک چهره مشهور یا سیاستمدار آنجا 
نیست، بلکه به عنوان یک مادر حضور دارد، مادری که 
به »دنیایی که فرزندان مــن و همه فرزندان ما در آن 
زندگی می کنند اهمیت می دهد«. او نیز در واکنش 
به نتیجــه انتخابات هنوز اظهارنظری نکرده اســت. 
آرنولد شــوارتزنگر، فرماندار جمهوری خواه پیشین 
کالیفرنیا، هم از هریس اعلام حمایت کرده بود. او گفت 
پیش از آنکه یک جمهوری خواه باشد، یک آمریکایی 
وطن پرســت اســت و به  همین دلیل به هریس رای 
می دهــد. او هنوز هیچ اظهارنظــری در مورد نتیجه 
انتخابات نداشته است، هرچند پست های دیگری در 
صفحه اینستاگرامش منتشر کرده است. رابرت داونی 
جونیور و همبازی هایش در »انتقام جویان« مردم را 
دعوت کرده بودند به دموکرات ها رای بدهند. لئوناردو 
دی کاپریو نیز با انتشــار ویدئویی در اینســتاگرام، از 
هریس حمایت کرده و مسئله محیط زیست و تغییرات 
اقلیمی را از عوامــل تعیین کننده این تصمیم عنوان 
کرده بود. الدریج می گوید فارغ از نتیجه، چهره های 
مشهور و شــخصیت های عمومی باید احتیاط کنند 
و در ابراز نظرات شــان مرز باریکــی را رعایت کنند. 

)ایندیپندنت(

جو بایدن و شــی جین پینگ، روسای جمهوری 
آمریــکا و چیــن روز شــنبه در پایتخــت پرو با 
یکدیگر دیدار و بر ســر بســیاری از موضوعات از 
جمله روابط تجاری، انتقال قدرت در کاخ سفید به 
جهوری خواهان و نیز کنترل تسلیحات هسته ای 
گفتگو کرند. این دیدار که آخرین ملاقات دو رهبر 
پیش از ترک کاخ سفید از ســوی جو  بایدن بود، 
در حاشیه اجلاس ســالانه سازمان همکاری های 
اقتصادی آسیا-پاسیفیک در لیما انجام شد. کاخ 
سفید در بیانیه ای اعلام کرد   رهبران دو کشور در 
این دیدار بر سر مدیریت کنترل و نحوه استفاده از 
تسلیحات هسته ای توسط انسان و لزوم ممنوعیت 
به کار گیری فناوری هوش مصنوعی در این  حوزه 
توافق کردند. در این بیانیه آمده اســت: »دو رهبر 
همچنین بر ضرورت بررسی دقیق خطرات بالقوه 
و توسعه فناوری هوش مصنوعی در زمینه نظامی 
به شیوه ای محتاطانه و مسئولانه تأکید کردند.« 
مشخص نیســت که آیا این توافق به گفتگوها یا 
اقدام های بیشتری درباره موضوع یاد شده منجر 
خواهد شد یا خیر؟ با این حال، این اقدام اولین گام 
از نوع خود میان دو کشــور برای بحث درباره دو 
موضوعِ »تسلیحات هسته ای و هوش مصنوعی« 
قلمداد می شــود که تاکنون پیشرفت ها در آن ها 

دشوار بوده است. واشنگتن ماه ها است که پکن را 
تحت فشار قرار داده تا به مقاومت طولانی مدت خود 
در برابر مذاکرات تسلیحات هسته ای پایان دهد. دو 
کشور به طور مختصر گفت وگوهایی رسمی را در 
مورد تسلیحات هسته ای ماه نوامبر در سطح عالی 
از سر گرفتند، اما این مذاکرات از آن زمان متوقف 
شده و یک مقام ارشد آمریکایی به طور علنی از عدم 
پاسخگویی چین ابراز نارضایتی کرده است. با وجود 
نگرانی های ایالات متحده نسبت به روند سریع و 
پرشتاب توسعه تسلیحات هسته ای در چین، انتظار 
نمی رود که مذاکرات رسمی دو کشور در باره کنترل 
تسلیحات هسته ای به زودی برگزار شود، هرچند 
که تبادل های نیمه رســمی مقام های آمریکایی 
و چینی پیش تراز سر گرفته شــده است. چین و 

ایالات متحده ماه مه در ژنو نخستین گفت وگوهای 
رسمی دوجانبه خود را درباره هوش مصنوعی آغاز 
کردند، اما گمان نمی رود کــه در این مذاکرات به 
تصمیم گیری های مرتبط با تســلیحات هسته ای 

پرداخته شده باشد.
وزارت دفاع آمریکا سال ۲۰۲۳ تخمین زد که چین 
۵۰۰ کلاهک هسته ای عملیاتی دارد و این کشور 
تا ســال ۲۰۳۰ بیش از ۱۰۰۰ کلاهک در اختیار 
خواهد داشت. این در حالیست که گفته می شود 
ایالات متحده و روسیه به ترتیب هر کدام ۱۷۷۰ 
و ۱۷۱۰ کلاهک هســته ای عملیاتی دارند. بنا به 
گزارش پنتاگون، بخش عمده ای از تسلیحات چین 
احتمالًا تا سال ۲۰۳۰ در سطوح بالاتری از آمادگی 
نگهداری خواهند شد. چین از سال ۲۰۲۰ برنامه 
هســته ای خود را مدرنیزه کرده و دست به تولید 
زیردریایی های موشکی بالستیک نسل جدید زده 
است. این کشور همچنین پیش تر بارها سامانه های 
پرتاب کلاهک های بادپر مافوق صوت را آزمایش 
کرده و گشت های دریایی هسته ای منظمی را نیز 
برگزار کرده اســت. به گزارش رویترز، تسلیحات 
چین در زمین، هوا و دریا این کشور را به یک نیروی 
»سه گانه هسته ای« مجهز کرده که نشان از ظهور 

یک قدرت بزرگ هسته ای دارد. )یورونیوز(

ورود هوش مصنوعی ممنوع!سکوت مرموز یاران هالیوودی هریس
بایدن و شی، بر سر کنترل سلاح  های هسته ای توسط انسان توافق کردند

کوچ   جمعی   از   پلتفرم   نزدیک   به   دولت
چرا کاربران در حال خروج از ایکس  و  پیوستن  به  بلواسکای  هستند؟

رامتین لطیفی| چیزی شبیه به کوچ ایرانیان از پیام رسان 
وایبر به تلگرام در آمریکا رخ داده و کاربران ناراضی از پلتفرم 
ایکس به طور فزاینده ای به بلواسکای، یک پلتفرم اجتماعی 
جدید، مهاجرت می کننــد. این پلتفرم کــه از دل توئیتر 
پیش از خرید ایلان ماسک در سال ۲۰۲۲ شکل گرفته، به 
گزینه ای محبوب برای کسانی تبدیل شده است که به دنبال 
فضایی دوســتانه  و صمیمی تر و البته خلوت تر هستند. به 
علاوه این کاربران با رویکرد ماسک دچار اصطکاک شدند و 
تصمیم گرفتند از هر آنچه به او مرتبط است، فاصله بگیرند. 
بلواســکای که در ابتدا به صورت محــدود و تنها از طریق 
دعوتنامه در دسترس بود، در فوریه امسال به طور عمومی 
در دســترس کاربران قرار گرفت. این پلتفرم که از ســوی 
جک دورسی، مدیرعامل ســابق توئیتر، حمایت می شود، 
ویژگی هایی مشابه با ایکس ، ازجمله فیدهای زمانی و کشفی  
دارد  اما بلواسکای تأکید بیشتری بر مدیریت محتوا دارد و از 

این رو تجربه کاربری در آن مثبت تر است.

   فصل کوچ به بلواسکای
در تازه ترین اعلام بلواسکای، تعداد کاربران این پلتفرم به ۱۵ 

میلیون نفر رسیده است که با پذیرش ۲ میلیون کاربر جدید، 
افزایش چشمگیری نسبت به ماه گذشــته دارد. این رشد 
به ویژه پس از انتخابات ایالات متحده و تلاش برخی از کاربران 
برای یافتن فضای جایگزین برای اشتراک گذاری افکارشان 
مشاهده شده است. به علاوه، بلواسکای از افزایش ۲/۶میلیون 
کاربر در پی ممنوعیت ایکس در برزیل خبر داده است. رکورد 
این شبکه اجتناعی هم عضویت ۵۰۰ هزار در یک روز است. 

   فارغ از دنیای تبلیغات
بلواسکای نه تنها به عنوان یک رقیب جدید برای ایکس شناخته 
می شــود، بلکه با هدف ایجاد »پروتکلی برای گفت وگوهای 
عمومی«، به دنبال تغییر ســاختار شــبکه های اجتماعی و 
ایجاد تعامل پذیری بین پلتفرم ها است. این اقدام ممکن است 
نحوه تعامل کاربران با شبکه های اجتماعی را تغییر دهد و به 
شکستن دیوارهای محصورکننده پلتفرم های بزرگ فناوری 
کمک کند. در حالی که ایکس همچنان مدعی تسلط بر فعل و 
انفعالات عرصه سیاست جهانی است، بلواسکای تلاش می کند 
تا به عنوان یک پلتفرم آزادتر و بــدون تبلیغات، جای خود را 
در دنیای دیجیتال پیدا کند. گفتنی است، بحث تبلیغات در 

ایکس، به ویژه در زمان انتخابات آمریکا موجب شد تا علاوه بر 
گردش پول سیاه در این شبکه اجتماعی، رأی بیشتری بر پایه 

تبلیغات دروغین به سبد آرای ترامپ ریخته شود. 

   چه کاربران برجسته ای به بلو اسکای مهاجرت 
کرده اند؟

گاردین اعلام کرد   ده ها حســاب کاربــری خود در پلتفرم 
ایکس را کــه در مجموع حدود ۲۷ میلیــون دنبال کننده 
دارند، تعطیل خواهد کرد. این سازمان در مقاله ای نوشت: 
»ما معتقدیم که مزایای حضــور در ایکس اکنون با معایب 
آن مقایسه نمی شــود.« آنها همچنین به این نکته اشاره 
کردند که پلتفرم ایکس در حال ترویج »نظریه های توطئه 
راســت گرایانه و نژادپرستی« اســت. از جمله چهره های 
مشهور این هفته   اعلام کردند از ایکس خارج خواهند شد، 
می توان به استیون کینگ، نویسنده آمریکایی، دون لمون، 
روزنامه نگار مشهور، جیمی لی کرتیس، بازیگر آمریکایی، 
جیم کری، کمدین آمریکایی و تونی برکســتون  خواننده 
آمریکایی اشاره کرد. تا کنون روزنامه گاردین نیز از ایکس 
خارج شده اســت. پیش از این نیز دیگر چهره های معروف 
از زمان تصاحب ایکس توسط ایلان ماسک در سال ۲۰۲۲، 
از این پلتفرم جدا شــده بودند؛ از جمله التون جان، ووپی 

گلدبرگ، جی جی حدید و شوندا رایمز. 

   مقایسه مدیران و ارزیابی فوربز
ارزش خالص دارایی های ایلان ماسک به عنوان مالک ایکس 
در حال حاضر ۳۰۰/۹ میلیارد دلار برآورد شده است که او را 
به ثروتمندترین فرد جهان تبدیل کرده است. جک دورسی، 
مدیر و مالک سابق توئیتر و مالک فعلی بلواسکای در رتبه 
۶۶۹ فهرست میلیاردرهای روزانه فوربز قرار دارد و ارزش 
خالص دارایی های او حدود ۵ میلیارد دلار برآورد شده است.

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه کریکت بین تیم های نیوزیلند و سریلانکا

مسابقه فوتبال بین تیم های ملی اوکراین و گرجستان

آغاز مسابقات موتو جی پی  فرانسه

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های سانتوس و سی آربی

مسابقه فوتبال آمریکایی بین تیم های اورگان و ویسکانسین

   شاخص

جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا، اعلام 
کرد   در نشست وزرای خارجه اتحادیه اروپا در ۱۸ نوامبر، 
برای اولین بار درباره احتمال اعمال تحریم های تجاری علیه 
اسرائیل و توقف گفت وگوهای سیاسی با تل آویو به دلیل 
عدم پایبندی این کشور به قوانین بشردوستانه در غزه بحث 
خواهد شــد. بورل در این زمینه نوشت: »پس از یک سال 
تلاش بی نتیجه برای جلب توجه مقامات اسرائیلی به قوانین 
بین المللی در جنگ غزه، نمی توانیم به همکاری معمول با 
تل آویو ادامه دهیم. من پیشنهاد دادم که واردات محصولات 
اسرائیلی از شهرک های غیرقانونی ممنوع و گفت وگوهای 
سیاسی با اسرائیل متوقف شــود.« این اقدامات قرار است 
هفته آینده در نشست شورای اروپا مورد بررسی قرار گیرد.

• اتهامات اروپا علیه اسرائیل
بورل اقدامات اسرائیل در غزه را »پاکسازی قومی« توصیف 

کرد و گفت: »عکس های منتشر شده از غزه یک صحرای 
وحشتناک را نشان می دهند. تصادفی نیست که عبارت 
»پاکسازی قومی« به طور فزاینده ای برای توصیف آنچه 

در شمال غزه رخ می دهد، به کار می رود.«
او اضافه کــرد: »بدون کمک های فــوری، ۴۰۰ هزار نفر 
از ساکنان شــمال غزه تحت تهدید سلاح مجبور به فرار 
خواهند شد.« بورل همچنین اسرائیل را به هدف قرار دادن 
عمدی خبرنگاران متهم کرد و گفت: »دلایل کافی وجود 
دارد که باور کنیم نیروهای اسرائیلی به عمد خبرنگاران را 
هدف قرار می دهند.« او اشاره کرد که تاکنون ۱۳۰ نفر از 

فعالان رسانه ای در این درگیری کشته شده اند.

• تکرار سناریو در لبنان و کرانه باختری
بورل با اشــاره به وضعیت جنوب لبنــان گفت: »در این 
منطقه، ۳۰ شــهرک نه به دلیل عملیات نظامی، بلکه بر 

اثر بمباران های هدفمند تخریب شــده است.« مسئول 
سیاســت خارجی اتحادیه اروپا همچنین به خشــونت 
شهرک نشینان اسرائیلی در کرانه باختری علیه کشاورزان 

فلسطینی اشاره کرد.

• هشدار درباره گسترش خشونت به اروپا
بورل هشدار داد که »امواج خشونت« ناشی از درگیری های 
خاورمیانــه تهدیدی برای اروپا محســوب می شــود. او 
گفت   درگیری ها میان عرب ها و یهودیان در خیابان های 
شــهرهای اروپایی، از جمله در آمســتردام، نشانه خطر 
گســترش این بحران است. مســئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا تاکید کرد: »درگیری در اوکراین نظم جهانی 
مبتنی بر قوانین را تضعیف می کند  اما جنگی که اسرائیل 
در غزه و لبنان به راه انداخته، این نظم جهانی را به شدت در 

معرض فروپاشی قرار داده است.« )العربیه(

اتحادیه اروپا اعمال تحریم های تجاری علیه اسرائیل را بررسی می کند
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منع کردن

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 دمان
راغب

 طینت
 فاخر
 کنام
 نارا

 هلنا
 یانه

5 حرفي :
 ابریز
 ارواح
اغفال
 اهالی
 بی وفا

 تهمتن
 روبات
 رونما

 سودان

 طراحی
 فرمیک
 مصباح

 نشستن
 وکتور

6 حرفي :
احتساب
 کهریزک

 ناسالم
 نیمروز

7 حرفي :
نانچیکو

 هم ترازو

8 حرفي :
 ملک الموت

 واترپروف
 هلال احمر
 هیدروسفر

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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همکلاسی محمدرضا شاه در زندان 
شوروی چه می کرد؟ 

ماجرای افسر فرقه   دموکرات که به ۲۵ سال 
زندان محکوم شد

بخشــی از کتاب »در ماگادان کســی پیر نمی شــود« بــه قلم اتابک 
فتح الله زاده، در رابطه با زندگی دکتر عطاءالله صفوی در اردوگاه های کار 

اجباری شوروی را به نقل از انتخاب می خوانید.
   روزی در ســلول باز شــد و نگهبانان چند نفر را به زور داخل سلول 
چپاندند. یکی از آنها به زبان فارســی به زمین و زمان فحش می داد و با 
فشار برای خود جایی در سلول باز می کرد. اول جا خوردم که این دیگر 
کیست. هم زبانی سبب دوســتی شد و دانســتم که او سروان بیگدلی 

همکلاسی سابق محمدرضا پهلوی است.
   او در سال ۱۳۲۰ افسر شــده و پس از شهریور ۱۳۲۰ به حزب توده 
گرویده و به سازمان افسری آن حزب پیوســته بود. او پس از شکست 
فرقه دموکرات با خانواده خود به شوروی مهاجرت کرد و پس از دو سال 
زندگی در باکو دستگیر شد و به نام جاسوس ۱۰ماه تحت بازجویی قرار 
گرفت. عاقبت در سال ۱۳۲۷ در دادگاه ویژهغیابی به ۲۵ سال محکومش 
کرده بودند. شادروان بیگدلی پس از مرگ استالین تبرئه شد و از سیبری 
به باکو بازگشت و به زن و فرزندش پیوســت. آن زمان به کمک حیدر 
على یف دبیر اول شعبه ام.گ.ب در جمهوری آذربایجان وارد دانشکده 
ادبیات باکو شد. پس از پایان دانشــکده ادبیات وارد انستیتوی زبان و 
ادبیات نظامی گنجوی شد و پس از شش سال دکترای خود را گرفت. باید 
اضافه کرد که در شــوروی حتی تا زمان گورباچف هم وضع کار و درس 
و مسکن و شغل پناهنده سیاســی کاملًا به موضع سیاسی اش بستگی 
داشــت؛ در واقع اختیار زندگی پناهنده به تمامی در دست دولت بود. 
بیگدلی جزء اولین کسانی بود که در سال ۱۳۵۸ بدون ارتباط با حزب 

توده به وطن بازگشت.
   من اولین بار پس از بازگشت از سیبری او را در سال ۱۹۷۱ به طور 
تصادفی در میدان »نظامی« باکو دیدم. دومین بار نیز در سال ۱۳۶۸ در 
تهران او من و همسرم را به خانه اش دعوت   و از ما پذیرایی شایانی کرد. 
تمام شب صحبت همه ما از سیبری و ماگادان و کولیما )Kolyma( بود. 
او در شعر »بازگشت« که مربوط به دوران زندان در سیبری بود، چنین 
سروده است: خوش می کشد به سوی تو  ای عشق سرکشم / گاهی در آب 
غرقم و گاهی در آتشم / سوگند  ای وطن که شب و روز و سال و ماه / از 
دوریت ملول و به یاد تو سرخوشم/  ای مادر وطن بگشا بازوان خویش  ای 
قبله امید/ در آغوش برکشم فرزند دردمند توام / رحم کن به من یک سر 
نوازشم کن و آنگاه پر کشم بد نیست . خاطره ای از بیگدلی بگویم؛ روزی 
در سلول باز شد و مسئول محافظان از ما پرســید آیا بین شما کسانی 
هستند که مدت زندانی شان کم باشد؟ در واقع زندانی کم مدت به کسی 
گفته می شد که مدت محکومیتش ۱۰ سال باشد. سپس چند نفر از ما 
را که زندانی کم داشتیم توی حیاط زندان آوردند. مردی باگاری منتظر 
ما بود و به دســت ما چند بیل و جارو داد که حیاط زندان را تمیز کنیم. 
دیدم که بیگدلی هم آمده اســت. او به ۲۵ سال زندان محکوم شده بود 
و من نفهمیدم چگونه خود را در گروه ما جا کرده بود. همین که به کار 
مشغول شدیم، یک مرتبه متوجه شدم که بین بیگدلی و یک مرد روس 
بگو مگو در گرفته است. مرد روس به بیگدلی ناسزا گفت و بیگدلی هـم 
بـدون معطلی سیلی محکمی به گوش مرد روس زد. محافظان ما را به 

سلول برگرداندند و نتوانستیم چند ساعتی در هوای آزاد نفس بکشیم.

 آلودگی هوا، عامل تشدید آلرژی
به بادام زمینی

تحقیقات جدید نشان می دهد که قرار گرفتن در معرض هوای 
آلوده در دوران کودکی، خطر ابتــلا به آلرژی به بادام  زمینی 
را افزایش می دهد. محققان گزارش می دهند نوزادانی که در 
زمان رشــد در هوای آلوده تنفس می کنند، میزان بیشتری 
آلرژی بــه بادام زمینی دارند. به گزارش ســلامت نیوز، دکتر 
»دیگو لوپز«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه ملبورن استرالیا 
گفت: »آلاینده های هوا یک اثر تحریک کننده و التهابی دارند 
که ممکن است واکنش های آلرژیک سیستم ایمنی را تشدید 
کند و به طور بالقوه باعث ایجاد آلرژی های غذایی شود.« او در 
یک بیانیه خبری گفت: »با این حال، مکانیسم های اساسی در 
مورد اینکه چگونه آلودگی هوا خطر آلرژی به بادام زمینی را 
افزایش می دهد و اینکه چرا اگزما و آلرژی به تخم مرغ تحت 
تأثیر آلودگی هوا قرار نمی گیرند، باید بیشتر مورد بررسی قرار 
گیرد.« تحقیقات جدید شــامل تقریباً ۵۳۰۰ کودک ساکن 
ملبورن بود که در سن ۱ سالگی ثبت نام کرده بودند و سپس 
در ســنین ۴، ۶ و ۱۰ ســالگی تحت نظر بودند. تیم تحقیق 
توانســت داده های محلی آلودگی هــوا را در هر محله ای که 
کودک در آن زندگی می کنــد ردیابی کند. آنها به طور خاص 
دو نوع آلودگی را بررسی کردند: ذرات ریز )PM ۲.۵( و دی 
اکســید نیتروژن )NO ۲(. این تیم دریافتند که با افزایش 
میزان آلودگی هوا، احتمــال ابتلای کودک به آلرژی به بادام 
زمینی نیز افزایش می یابد. لوپز افزود: »عوامل متعددی پشت 
همه گیری آلرژی هستند و اگر ســطوح بالاتر آلودگی هوا بر 
شــیوع و تداوم آن تأثیر می گذارد، پس این یک کشف مهم 
است. ما می خواهیم شــاهد بهبود کیفیت زندگی کودکانی 
باشیم که با انواع آلرژی ها زندگی می کنند. هرچه بیشتر بدانیم 

چگونه از آلرژی جلوگیری کنیم، بهتر است.«

آیا ارزش غذایی سبزیجات با منجمد 
کردن، کاهش می یابد؟

. ایسنا نوشت: متخصصان تغذیه می گویند سبزیجات تازه اگر 
در دسترس باشند، مطمئناً بهترین گزینه برای مصرف روزمره 
هستند.   در عین حال انواع منجمد و کنسرو شده سبزیجات 
در اوجِ رسیده بودن، چیده می شــوند و به طور کلی بلافاصله 
فرآوری می شوند که این شیوه به حفظ مواد مغذی آنها کمک 
می کند. به علاوه، دســتورالعمل های رژیــم غذایی ۲۰۲۰-

۲۰۲۵ برای آمریکایی ها مردم را تشویق می کند از سبزیجات 
مختلف از جمله »تازه، منجمد و کنسرو شده« استفاده کنند. 
  به گفته متخصصان، حداقل یک وعده ســبزیجات در رژیم 
غذایی خود بگنجانید تا مصرف غذاهای سالم و فرآوری نشده 
را افزایش دهید. این کار می تواند به آسانی اضافه کردن اسفناج 
به تخم مرغ های همــزده، تفت دادن کلــم بروکلی به عنوان 
یک غذای ســاده یا ریختن هویج یا گل کلم در سوپ  باشد. 
سبزیجات بســیار مغذی و منابع عالی فیبر هستند و مصرف 
آنها باعث می شود بین وعده های غذایی احساس سیری کنید.
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